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فرماندار شهرستان همدان گفت:

مشکلات 
جمع آوری زباله های 

عفونی در کنار زباله های 
معمولی دامن گیر مردم

3

ها
ان
ست
ا

فرماندار ایلام:

14 واحد عرضه
 گوشت گرم در ایلام

 پلمب شد
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استاندار کردستان:

شاخص های توسعه ای 
استان در رده های پایین 

کشور است
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صوفی در نخستین نشست مشترک خبری شورا و 
شهرداری گفت:

درآمدهای کوششی راهکاری مفید برای 
تقویت بودجه 

پاسخ بی ربط مولوی به سوال خبرنگار سپهر غرب 

شــهردار همدان یکی از راهکارهای مفید برای توســعه شهر و 
اجرای پروژه های شهری را افزایش درآمدهای کوششی عنوان کرد.

عصر روزگذشــته و در مرکز همایش های تالار قرآن شهرداری همدان 
رئیس شورای اسلامی شهر،سخنگوی شورا و شهردار همدان نشست خبری 
مشــترکی برگزار کردند با توجه به اهمیت جلسه بخشی از مطالب مطرح 
شده که پاسخ به سوال خبرنگار سپهرغرب است را در این شماره منعکس 

می کنیم.
رئیس شــورای اسلامی شهر همدان در این جلسه و  در پاسخ به سوال 
خبرنگار ســپهرغرب باتوجه به اینکه در مراســم تودیع و معارفه شــهردار 
جدید اســتاندار همدان انتظارات بسیاری را از مدیریت شهری عنوان کرد 
آیا از آغاز به کار حدودا پنج ماهه شورای جدید اعتبارات و امکانات خاصی 
توسط اســتانداری و در واقع دولت تدبیر و امید برای شهرداری تخصیص 
پیدا کرده؟ گفت:بزرگ همه و پدر معنوی ما نماینده ولی فقیه در اســتان 
است و  می باید همه زیر بیرق ایشان باشیم و به لحاظ سیاسی نیز استاندار 

خط مشی ها را مشخص می کند.

استانها

سپهرغرب بررسی کرد:

سلاخی سلامت مردم در کشتارگاه سنتی تویسرکان
فرمانداری طبق مصوبه عمل کنید

چشمه های آبگرم دهلران
قطب توریسم درمانی 

در غرب کشور

4

اسناد جدید از قاچاق 
یک زن روستایی

فراکسیون مبارزه با مفاسد مجلس: 
گمرک فرافکنی می کند

5

سیر آب رفتن پروژه قطار 

شهری کرمانشاه

7

مدیرعامل شرکت گاز کردستان:

ضریب نفوذ گازطبیعی 
در روستاهای کردستان

 به 80 درصد رسید
43

در آستانه یک سالگی ابلاغ حقوق شهروندی 
توسط رئیس جمهور

عنایت های گاه و بی گاه 
ارشاد همدان به مطبوعات

معــاون فرهنگی و هنری اداره کل ارشــاد همدان 
گفت: پرداخت هدیه روز خبرنگار منوط به تأمین اعتبار 
اســت و به  محض تحقق این امر مطمئناً هدیه اصحاب 

رسانه پرداخت می شود.
انعکاس خبری مبنی بر مهلت یک هفته ای مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی همدان برای پرداخت هدیه روز 
خبرنگار از سوی استاندار در جلسه مدیریت بدهی های 
دولت طی چند روز اخیر جرقه ای شد، تا بعد از گذشت 
قریب به پنج ماه از روز خبرنگار بار دیگر به یاد بیاوریم 
که عملکرد اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی همدان 
حتی در عرصــه احقاق حقوق بدیهــی فعالان عرصه 
رسانه و خبر، طی سال های اخیر تا چه حد ضعیف بوده 
است که حتی استاندار همدان نیز با ورود به این عرصه 
خواستار رسیدگی عاجل به این مسئله شده اند. از سوی 
دیگر به نظر می رسد عملکرد ارشاد در حوزه حمایت از 
رســانه ها مصداق بارز این مصرع مشهور است "که هر 
دم از این باغ بری می رسد" چراکه این اداره در اقدامی 

غیر کارشناسانه اشتراک ...

استانها
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ضرب الأجل استاندارد 
به سردخانه داران
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سازمان فرهنگي ورزشي 
شهرداري همدان

جناب آقاي

عباس صوفئ ــدس  مهن

خردمندانه  انتخاب 
عنوان  به  را  جنابعالی 
متدین  مردم  شهردار 
همدان تبریک عرض 
با  امیدواریم  نمــوده، 
متعال  خداوند  عنایت 
در جهــت تعالــی و 

پیشرفت هرچه بهتر شهر همدان موفق 
و موید باشید.

5393

شهردار محترم همدان

جنابآقاي

ودباری ر محمد  ــدس  مهن

روابط عمومي صنايع سيمان نهاوند

فرارســيدنهفتهحملونقلورانندگانرا
خدمتجنابعاليوســايرهمکارانتانتبريک
وتهنيتعرضنموده،اميدواريمهموارهدرراه
بهمردمشريفاستانهمدان خدمترساني

موفقوپيروزباشيد.

5374

مدير کل محترم راهداری و حمل و نقل جاده ای استان همدان

رئيس هيئت مديره و 
مدير عامل شرکت درسا دانه غرب  

)مرزبان رستمي و سليمان رستمي(

جناب آقاي
ر تبا لهئ  ا هيــم  برا ا محمــد 

شایســته  انتصــاب 
جنابعالي در سمت جدید 
و  تبریک  صمیمانــه  را 
نموده،  عــرض  تهنیت 
موفقیت بیــش از پیش 
شــما را از درگاه خداوند 

متعال مسئلت داریم.

5421

معاون محترم سیاسي، امنیتي و اجتماعي
 استاندار کرمانشاه

دفتر پذیرش آگهی
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مدیرکل استاندارد همدان تأکید کرد
ضرب الأجل اداره استاندارد 

به سردخانه داران همدان
استاندارد مديرکل اســتانها: گروه سپهرغرب،
بــه اســتاندارد اداره ضربالاجــل از همــدان
ســردخانهدارانهمــدانخبردادوگفــت:تمام
هرچه اجباری اســتاندارد سردخانهدارانمشمول
سريعترنســبتبهپيگيریصدورپروانهاقدامکنند
درغيراينصورتاينادارهکلناگزيراستعلاوهبر
اعلامجرمنسبتبهلاکومهرکردنآنهااقدامکند.

محمد مددی با بیان اینکه استانداردســازی سردخانه ها 
تحت استاندارد ملی شماره 1899 اجباری اعلام شده است، 
اظهار کرد: تعداد 30 ســردخانه در استان همدان مشمول 

استاندارد ملی 1899 هستند.
وی گفت: اســتاندارد ملی 1899 برای ســردخانه هایی 
کاربــرد دارد که حجم مفید آن ها بیش از 4 هزار مترمکعب 
و یا شرایط نگهداری 1000 تن سیب درختی را دارا باشند.

مدیرکل اســتاندارد همدان با بیان اینکه این استاندارد 
یک آیین کار اســت که به بیان شــرایط اولیه ســاختمان، 
تجهیــزات و ایمنی ســردخانه مواد خوراکــی می پردازد، 
ادامــه داد: در بررســی های اولیه مشــخص شــد که اکثر 
سردخانه ها دچار نواقصی همچون نبود مولد برق اضطراری، 
محوطه سازی مناسب، مدیر کنترل کیفیت تائید صلاحیت 
شــده، سیســتم اطفاء حریق و اعلان حریق، فضای ســبز 

مناسب و ساختمان های رفاهی و اداری هستند.
وی ادامــه داد: ســردخانه ها شــرایط لازم را به منظور 
استانداردســازی ندارند به همین خاطر موضوع، در دستور 

کار کارگروه استانداردسازی استان همدان قرار گرفت.
مددی گفت: مطابق مصوبات، ســومین جلسه کارگروه 
استانداردســازی استان به مدت 18 ماه از تاریخ 15 تیرماه 
95 با توجه به شــرایط مالی سردخانه داران استان به آن ها 
مهلت داده شــد، تا نسبت به رفع نواقص موجود اقدام کنند 
و مهلت درنظر گرفته شده در تاریخ 15 دی ماه 96 به پایان 

خواهد رسید.
وی ادامــه داد: در مدت 18 ماهه 6 ســردخانه مراحل 
استانداردســازی خود را طی کرده و موفق به دریافت پروانه 

کاربرد علامت استاندارد ایران شده اند.
مدیرکل اســتاندارد همدان تأکید کرد: در حال حاضر از 
30 سردخانه ای که تاکنون شناسایی شده اند هشت سردخانه 

دارای پروانه کاربرد علامت استاندارد هستند.
وی با بیان اینکه تا این لحظه چهار سردخانه نیز نسبت 
به تشــکیل پرونده اقدام کرده اند که پرونده آن ها در جریان 
رسیدگی است؛ گفت: این مهم پس از احراز شرایط لازم به 

صدور پروانه منجر خواهد شد.
مددی گفت: با توجه به اینکه مهلت در نظر گرفته شــده 
قابــل تمدید نیســت، لذا در فرصــت باقیمانــده به تمام 
سردخانه داران مشمول ضوابط و مقررات استاندارد اجباری، 
مجدداً اعلام می شــود که هر چه سریع تر نسبت به پیگیری 
صــدور پروانه و طــی مراحل لازم، اقــدام مقتضی را انجام 
دهنــد، در غیر این صورت اداره کل ناگزیر اســت علاوه بر 

اعلام جرم نسبت به لاک و مهر کردن آن ها اقدام نماید.

رئیس میراث فرهنگی، صنایع دستی، گردشگری 
تویسرکان خبر داد

معرفی 22 طرح در تویسرکان 
به صندوق کارآفرینی امید

ســپهرغرب،گروهاســتانها:رئيــسميراث
تويسرکان گردشــگری و صنايعدستی فرهنگی،
گفت:تاکنــون22طرحدرزمينــهمبل،منبتو
مبلغ چهاردرصد تســهيلات اعطای با سفالگری
390ميليــونتومانبهصنــدوقکارآفرينیاميد

است. معرفیشده
میثــم الوندی در خصوص وضعیت صدور مجوز توســط 
اداره میراث فرهنگی در سال جاری اظهار کرد: صدور پروانه 
تولید کارگاهی برش استانی 20 فقره بوده که تاکنون اداره 
میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری تویسرکان 22 

مجوز صادر کرده است.
وی با اشــاره به صــدور 129 مجوز تولیــد انفرادی در 
تویســرکان گفت: این در حالی است که صدور پروانه تولید 
انفرادی 125 مورد برای اداره میراث فرهنگی تویســرکان 

مشخص شده بود.
رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری 
تویســرکان از صدور 86 مورد کارت صنعتگری برای فعالان 
این بخش در ســال جاری خبر داد و گفت: ســهم استانی 
صدور کارت شناســایی صنعتگــر برای میــراث فرهنگی 

تویسرکان 60 مورد است.
وی با اشاره به اینکه سال گذشته 145 فقره شغل توسط 
اداره میراث فرهنگی تویســرکان ثبت شده است، ادامه داد: 
درحالی که سهم استانی اشــتغال زایی اداره میراث فرهنگی 

تویسرکان در سال گذشته 83 شغل، اعلام شده بود.
الوندی ســهم اشــتغال اســتانی بــرای اداره میراث 
فرهنگی تویســرکان را 230 مورد دانســت و خاطرنشان 
کرد: از ابتدای ســال جاری تاکنون 189 فقره شــغل در 

ثبت کردیم. سامانه 
وی از ارائه آموزش صنایع دســتی در شهر و روستاهای 
شهرستان برای 168 نفر خبر داد و گفت: تاکنون 53 مجوز 
مشــاغل خانگی و دو فقره جواز تأســیس کارگاهی توسط 

میراث فرهنگی تویسرکان صادرشده است.
رئیس میــراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری 
شهرستان تویسرکان با اشــاره به معرفی 37 نفر برای اخذ 
تسهیلات مشاغل خانگی در تویسرکان گفت: 107 متقاضی 
وام اشــتغال زایی با اعطای تســهیلاتی به مبلغ 13 میلیارد 

تومان به استان معرفی شدند.
وی با اشــاره به اینکه 14 فقره پروانه تولید کارگاهی 
و 415 فقــره مجــوز تولیــدی انفرادی در تویســرکان 
تمدیدشده اســت، حضور در نمایشگاه های مختلف با 10 
غرفه، برگزاری جشــنواره و نمایشگاه جانبی با 18 غرفه، 
حضور در ســیزدهمین نمایشــگاه سراسری صنایع دستی 
همدان بــا 16 غرفه، برگــزاری اولین جشــنواره مبل و 
منبت اشــترمل با 30 غرفه و شرکت در جشنواره گردو، 
منبت و فرش دستباف با 12 غرفه را از اقدامات این نهاد 

در سال جاری برشمرد.
الوندی اظهار کرد: تاکنون 22 طرح در زمینه مبل، منبت 
و ســفال گری با اعطای تسهیلات چهار درصد به مبلغ 390 

میلیون تومان به صندوق کارآفرینی امید معرفی کردیم.
وی با اشــاره بــه اینکه 80 میلیون تومــان از این مبلغ 
به ســفالگری اختصاص داده شد، گفت: بیشترین تسهیلات 
واگذارشده به مبل و منبت بوده که میزان وام اعطاشده برای 

هر نفر مبلغ 50 میلیون تومان است.

خبــر

استانها
sepehr.ostanha@gmail.com

فرماندار فامنین تأکید کرد:
جذب مشارکت مردم در حل مسائل 

فرهنگی شهرستان
سپهرغرب،گروهاستانها:فرماندارفامنينگفت:
مشارکتمردمبرایحلمسائلفرهنگیدردستور

کارشورایفرهنگعمومیقرارگيرد.
ســید مجید شماعی صبح روز گذشته در جلسه شورای 
فرهنگ عمومی شهرســتان فامنین گفت: باید مشــارکت 
مردم برای حل مســائل فرهنگی در دســتور کار شــورای 

فرهنگ عمومی قرار گیرد.
وی شــورای فرهنگ عمومــی را از شــورای های مهم و 
استراتژیک شهرستان دانست و گفت: موارد و مسائل فرهنگی 
که در این شورا مطرح می شود، از اهمیت بالایی برخوردار است.

فرماندار فامنین در بخش دیگری از سخنان خود با بیان 
اینکه حوزه فضای مجازی از فرصت ها و تهدیدات مختلفی 
برخوردار اســت و باید در شورای فرهنگ عمومی به صورت 
جدی تری به این امر مهم پرداخته شــود، گفت: استفاده از 
نظرات کارشناسان خبره و نخبه در راستای ترویج استفاده 
بهینه از فضای مجازی در جامعه، می تواند اثرات زیانبار این 

فضا را کاهش دهد.
شــماعی ادامه داد: باوجود برخی معایب فضای مجازی، 
دولت استفاده از شبکه های اجتماعی مختلف در این فضا را 
حق مردم می داند و در چارچوبی مشــخص و قانونی امکان 

استفاده مردم از فضای مجازی را فراهم کرده است.
فرماندار فامنین ادامه داد: در شــورای فرهنگ عمومی 
هر آن چیــزی که در خصوص فرهنــگ، اعتلای فرهنگ، 
معضــلات فرهنگی و غیــره موجود باشــد موردبحث قرار 
می گیرد و باید بازخــورد مصوبه هایی که تصویب می کنیم 

در سطح شهرستان مشاهده کنیم.
وی با تأکید بر تشــکیل هســته فرهنگی برای مدیریت 
امور فرهنگی اظهار کرد: در فامنین نیز همانند مرکز استان، 

امیدواریم این هسته با اهداف بلند تشکیل شود.

رئیس مرکز مطالعات و پژوهش های شورای 
اسلامی شهر خبر داد:

برگزاری سومین نشست »اشتراک 
دانش و تجربه« با محوریت مدیریت 

شهری در همدان
گــروه ســپهرغرب،
اســتانها:رئيــسمرکز
پژوهشهای و مطالعــات
شهر اســلامی شــورای
دیماه سوم گفت: همدان
نشست ســومين 1396
»اشتراکدانشوتجربه«با
موضوعنوآوریفناورانهدر
مديريتشهریباهمکاری

مشترکمرکزمطالعاتوپژوهشهایشورایشهر،
دانشگاهبوعلیســيناوپارکعلموفناوریاستان

برگزارمیشود.
به گزارش ســپهرغرب به نقل از روابط عمومی شــورای 
اســلامی شــهر همدان، حمید بادامی نجات در این زمینه، 
افزود: پیش رویداد ایده پارک در این نشست با موضوع رفع 

نیازهای فناورانه شهرداری همدان است.
وی بــا بیان اینکــه مخاطبــان این نشســت تخصصی 
علاقه مندان به ایده پردازی در حوزه های شهری خواهند بود، 
اظهار کرد: لیست نیازهای فناورانه شهرداری همدان در سایت 

پارک علم و فناوری استان همدان قابل دسترسی است.
بادامی نجــات اظهار کرد: این نشســت تخصصــی با هدف 
اشــتراک گذاری دانش و تجربه در عرصه مدیریت و برنامه ریزی 
شهری همچنین شهرسازی ایجادشده که تلاش می کنیم تجربیات 
شهرهای مختلف، کارشناسان خبره، ایده های نو و تازه های علم را 

که مربوط به مباحث شهری است در نظر بگیریم.
شــورای  پژوهش هــای  و  مطالعــات  مرکــز  رئیــس 
اســلامی شــهر همدان ادامه داد: در این نشست از حضور 
صاحب نظــران مختلفی بــرای همفکــری و تبادل نظر در 
راستای کیفیت بخشی به امور شهری بهره مند خواهیم شد.

بادامی نجــات ابراز امیــدواری کرد وگفت: دســتاوردهای 
این نشســت که در چارچوب همکاری های مشترک علمی و 
آموزشی مرکز مطالعات همچنین پژوهش های شورای اسلامی 
شهر همدان، دانشگاه بوعلی و پارک فناوری صورت می گیرد، 
ضمن بسط دانش نظری در حوزه ارتقا و بهبود شرایط مدیریت 
شــهری بر اســاس علم روز جامعه، به انتقال تجارب موفق و 

دستاوردهای این نشست در استان همدان کمک کند.
وی با تأکید بر اینکه مهلت ثبت نام برای حضور در نشست 
اشــتراک دانش و تجربه تا شنبه، دوم دی ماه خواهد بود، بیان 
کرد: این نشست یکشنبه، سوم دی ماه در سالن اجتماعات فجر 
)ســاختمان مرکزی( دانشگاه بوعلی سینای همدان از ساعت 

15:45 تا 17:45 بعدازظهر برگزار خواهد شد.
گفتنی اســت؛ علاقه مندان به ایده پردازی در حوزه های 
شهری می توانند برای اعلام حضور در نشست، کد 55 را به 
شــماره پیامک 5000144354 ارسال و یا به سایت پارک 

علم و فناوری استان همدان مراجعه کنند.

مدیر آموزش و پرورش شهرستان ملایر خبر داد
کسب 11 رتبه برتر پژوهشی استانی 

توسط فرهنگیان ملایر
سپهرغرب،گروهاستانها:مديرآموزشوپرورش
شهرستانملايرازکســب11رتبهبرتراستانیدر

زمينهپژوهشتوسطفرهنگيانملايرخبرداد.
کاوه برخورداری در نشســت تخصصی کمیته پژوهشی 
آموزش وپرورش ملایر با اشــاره به اینکه پژوهش زمینه ساز 
تعالی و پیشــرفت اســت، اظهار کــرد: برنامه ریزی در این 

زمینه، از اولویت ویژه ای برخوردار است.
وی با ارائه راهکارهای تقویت روحیه و رویکرد پژوهشی 
در فرهنگیــان و دانش آمــوزان بیان کرد: انجــام کارهای 

پژوهشی بر اساس انگیزه و اهداف درونی انجام شود.
مدیر آموزش وپرورش شهرستان ملایر گفت: 80 اثر پژوهشی 
با همکاری 120 فرهنگی به کمیته پژوهشی ارسال شده که از این 

تعداد 11 اثر رتبه برتر استانی را کسب کرده است.
وی تصریــح کــرد: از 11 اثــر راه یافته به اســتان پنج 
رتبه برتر اقدام پژوهی و 6 رتبه برتر درس پژوهی توســط 

فرهنگیان در استان به دست آمده است.
برخورداری افزود: در سه ســال گذشته رویکرد پژوهشی 
در بین همکاران فرهنگی و دانش آموزان افزایش چشمگیری 
داشــته که برنامه ریزی و آموزش برای تقویت امر پژوهش دو 
اولویت اصلی برای ما بوده و باید بیش از گذشته اقدام پژوهی و 
درس پژوهی را بین فرهنگیان و دانش آموزان گسترش دهیم.

سپهرغرب بررسی کرد:خبــر

سلاخی سلامت مردم در کشتارگاه سنتی تویسرکان
فرمانداری طبق مصوبه عمل کنید

طاهره - اســتانها گروه سپهرغرب،
ترابیمهوش:کشتارگاهسنتیتويسرکان
جدی تهديدی گذشــته، چهاردهه طی
برای بهداشتی و زيستمحيطی لحاظ به
ســاکنانمحلاســلامآبادايجادکردهو
بهانههای به نمیتــوان بنابراين میکند،
واهیســلامتمردمرادرکشتارگاههای

سنتیسلاخیکرد.
وضعیت بهداشــت کشتارگاه تویسرکان به 
حدی وخیم است که این روزها در گزارشات 
متعددی از ســوی اهالی، خواستار رسیدگی 
به وضعیت اســفبار محله اسلام آباد این شهر 
هســتیم. حال آنکه بنا به گزارشــات طی دو 
سال گذشــته از سوی دامپزشــکی استان و 
نیــز معاونت عمرانی اســتانداری مکاتباتی با 
فرمانداری این شهر مبنی بر ضرورت تعطیلی 
این کشــتارگاه صورت پذیرفته، اما متأسفانه 
این امر تاکنون محقق نشده و در حالی است 
که کشــتارگاه تویســرکان آن گونه که گفته 
می شــود بیش از 40 ســال اســت به صورت 
سنتی در محل فعلی یعنی بافت شهری، دایر 
و فعالیت می کند از ســوی دیگر متأســفانه 
این کشــتارگاه به  از  خون آبه هــای خروجی 
دلیل غیراصولی بودن ســاختار آن از راه آبه ها 
وارد جــوی آب عبوری از محله شــده و بعد 
از طی کــردن خیابان هــا و کوچه هــا در یک 
حفره ای بزرگ جمع می شــوند کــه این امر 
مطمئناً خطرات بهداشــتی و میکروبی علاوه 
بر ایجاد بوی تعفن در محله اســلام آباد ایجاد 
می کند، لذا بر آن شــدیم تا در این خصوص 
گفتگویی با مدیرکل دامپزشــکی استان و نیز 
فرماندار این شهرســتان ترتیب دهیم که در 

می خوانید: ادامه 
مدیرکل دامپزشــکی استان همدان با تائید 
مشکلات بهداشــتی به وجود آمده برای محله 
اسلام آباد تویســرکان به دلیل وجود کشتارگاه 
ســنتی در بافت این منطقه شــهری، گفت: در 
حال حاضر تنها کشــتارگاه فعلی تویســرکان 
از اســتاندارهای لازم برخوردار نمی باشــد و از 
نظر فنی و بهداشــتی تقریباً 30 مورد مشــکل 
بهداشــتی همچون نبود آزمایشــگاه، قرنطینه 
مناســب، حوضچه ضدعفونی و نداشــتن اتاق 
پیش ســرد و یخچال به ویژه پوســت کنی لاشه 

دام ها در کف سالن و غیره را دارد.
محمود رضا رسولی با بیان اینکه در دو سال 
گذشــته علاوه بر اخطاریه صادرشــده از سوی 

دامپزشکی طی دو مرحله نامه مکتوب از سوی 
استانداری و کمیته ساماندهی به کشتارگاه های 
اســتان مبنی بر ضرورت تعطیلی کشتارگاه به 
فرمانداری شهرستان ابلاغ شده، گفت: متأسفانه 
فرمانداری اقدام عملی در این عرصه نداشــته 

است.
رســولی بــا اشــاره بــه اینکه می تــوان با 
تعطیلی کشــتارگاه غیربهداشــتی تویسرکان، 
گوشــت موردنیاز مردم را از کشتارگاه صنعتی 
اســتان تأمین کرد، اظهار نمود: تحقیقات لازم 
انجام شده و می توان برای تأمین گوشت استان 

از شهرســتان هایی که برخوردار از کشــتارگاه 
صنعتی می باشند، بهره گرفت.

وی بــا بیــان اینکــه در حــال حاضر این 
کشــتارگاه برای محیط زیست و سلامت مردم 
منطقه مشکل ســاز اســت، عنــوان کرد: حتی 
پســاب این کشتارگاه شــرکت آب و فاضلاب 

شهرستان را نیز دچار مشکل کرده است.

بيکاری40نفرکجاوسلامت100
هزارنفرکجا؟

وی با بیان اینکه یکی از مســائل مطرح شده 

از ســوی فرمانداری شهرســتان تویسرکان در 
خصوص عــدم تعطیلی کشــتارگاه بــه بیکار 
شدن شاغلان این کشتارگاه بازمی گردد، گفت: 
صحبت ما این است که بیکار شدن 40 نفر کجا 

و سلامت 100 هزار نفر یا بیشترکجا؟
در ادامــه فرماندار تویســرکان نیز با صحه 
گذاشتن بر مشکلات مطرح شده از سوی اهالی، 
عنوان کرد: این کشــتارگاه سال هاســت که در 
این محله فعال می باشــد، لذا تعطیلی آن برای 
شهرســتان تبعات اجتماعی و اقتصادی به بار 

خواهد آورد.
حبیــب مومیونــد با اشــاره بــه اینکه این 
کشــتارگاه متعلق به شــهرداری است، گفت: 
بارها به شــورا اسلامی شهر و شهرداری متذکر 
شــده ایم که نسبت به احداث سردخانه ای با در 
نظر گرفتن اســتانداردهای لازم اقدام کند، اما 
تاکنون این امر به دلیل عدم اســتقبال از سوی 
بخش خصوصی و نداشــتن توجیه اقتصادی و 
اعتبار لازم از طرف شــهرداری، محقق نشــده 

است.
وی بــا بیان اینکــه طبق، مصوبــه کمیته 
ساماندهی کشــتارگاه ها استان باید کشتار این 
شهرســتان به شهرســتان های هم جوار منتقل 
شــود، عنوان کرد: بر این اساس ما باید نسبت 
به تعطیلی کشــتارگاه فعلی اقدام کنیم که این 
امر منجر به بیکاری تعدادی از شاغلان در این 
ازآنجایی که کشتارگاه  البته  کشتارگاه می شود، 
متعلق به شــهرداری است، مطمئناً این افراد را 

می توانند در دیگر بخش ها به کارگیرند.
مومیوند با بیان اینکه به شــورای اسلامی و 
شهردار جدید مهلت دادیم که نسبت به احداث 
کارخانه جدید اقدام کنند، تصریح کرد: مطمئناً 
در صــورت عــدم تحقق این امــر در آینده ای 
نه چندان دور، کشــتارگاه فعلی تعطیل خواهد 

شد.
مع الوصف با توجه به مطالب ذکر شــده به 
نظر می رسد فعال بودن کشتارگاه سنتی فعلی 
در محل اسلام آباد تویسرکان برخلاف مصوبات 
ســاماندهی کشــتارگاه های اســتان، به دلیل 
نداشتن اســتانداردهای لازم کشتارگاهی است 
و از طرفــی همان گونه که گفته شــد، مطمئناً 
این کشــتارگاه تهدیدی جدی را هم به لحاظ 
زیســت محیطی و هم به لحاظ بهداشتی برای 
ساکنان این محل ایجاد کرده و می کند بنابراین 
نمی توان به بهانه های واهی، سلامت مردم را در 

کشتارگاه های سنتی سلاخی کرد.

در آستانه یک سالگی ابلاغ حقوق شهروندی توسط رئیس جمهور

عنایت های گاه و بی گاه ارشاد همدان به مطبوعات
سپهرغرب، گروه اســتان ها - طاهره ترابی 
مهوش: معاون فرهنگی و هنری اداره کل ارشاد 
همدان گفت: پرداخت هدیه روز خبرنگار منوط 
به تأمین اعتبار است و به  محض تحقق این امر 

مطمئناً هدیه اصحاب رسانه پرداخت می شود.
انعکاس خبــری مبنی بر مهلت یک هفته ای 
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی همدان برای 
پرداخت هدیه روز خبرنگار از ســوی استاندار 
در جلســه مدیریــت بدهی هــای دولت طی 
چند روز اخیر جرقه ای شــد، تا بعد از گذشت 
قریــب به پنج ماه از روز خبرنــگار بار دیگر به 
یاد بیاوریــم که عملکــرد اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اســلامی همدان حتی در عرصه احقاق 
حقوق بدیهی فعالان عرصه رســانه و خبر، طی 
ســال های اخیر تا چه حد ضعیف بوده اســت 
که حتی اســتاندار همدان نیز بــا ورود به این 
عرصه خواســتار رسیدگی عاجل به این مسئله 
شــده اند. از سوی دیگر به نظر می رسد عملکرد 
ارشاد در حوزه حمایت از رسانه ها مصداق بارز 
این مصرع مشــهور است "که هر دم از این باغ 
بری می رســد" چراکه این اداره در اقدامی غیر 
کارشناسانه اشتراک رسانه های مکتوب را با این 
استدلال که خود رأساً اقدام به خرید روزنامه و 
یا جراید از دکه ها می کنیم، حذف کرده اســت. 
لذا با توجه به اینکه یکی از رســالت های اصلی 
رســانه پرداختن به مشکلات اقشــار مختلف 
جامعه ازجمله اصحاب رســانه است، پس بر آن 
شــدیم تا گفتگویی با مسئولان مرتبط در این 

حوزه داشته باشیم که در ادامه می آید:
اســتاندار همدان  امنیتی  معاون سیاســی 
در گفتگو با خبرنگار ســپهرغرب با اشــاره به 
اینکه بنده به دنبال آن هســتم که در نشستی 
صمیمی با اصحاب رسانه به مشکلات این قشر 
مهم از جامعه بپردازم، گفت: مطمئناً مشکلات 
مطرح شــده در گفتگوی مذکور، تنها بخشی از 

مشکلات بوده لذا در این نشست به طور مفصل 
با رسانه ها تشریک مساعی خواهیم کرد.

سید سعید شــاهرخی همدان با بیان اینکه 
در خصوص مشکل حذف اشتراک از سوی اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی حتماً پیگیری لازم 
به عمل می آیــد، عنوان کرد: اصحاب رســانه 
نگران نباشــند در اولین فرصت با آقای عبادی 

دراین باره گفتگو خواهم کرد.
معــاون فرهنگی و هنری اداره کل ارشــاد 
همدان نیــز در گفتگو با خبرنگار ســپهرغرب 
ضمن تائید مطرح شــدن این مشکل در جلسه 
مدیریت بدهی های دولت، عنوان کرد: پرداخت 
هدیه روز خبرنگار منوط به تأمین اعتبار است، 
گفــت: به محض تحقق این امــر مطمئناً هدیه 

اصحاب رسانه پرداخت می شود.
مجید فروتن در پاسخ به این سؤال که قضیه 
مهلت یک هفته ای عنوان شــده در خبر صحت 
دارد، اظهار کرد: انعــکاس این خبر بدین نحو، 
نشأت گرفته از لطفی است که اصحاب رسانه و 

مطبوعات به ما دارند.
وی با اشاره به اینکه البته تأمین اعتبار لازم 
در این خصــوص انجام پذیرفته اســت، گفت: 
به محض اینکه لیســت خبرنــگاران را دریافت 

کنیم، هدیه آن ها را پرداخت خواهیم کرد.
در ادامه گفتگویی نیز با مدیرعامل و رئیس 
خانه مطبوعات اســتان دراین باره ترتیب دادیم 

که در ادامه می خوانید:
محمدرضــا عارف با بیــان اینکه بحث عدم 
پرداختن هدایای خبرنگاران از ســوی اداره کل 
فرهنگ و ارشاد به بحث ساماندهی خبرنگاران 
در ســایت خانه مطبوعــات بازمی گردد، گفت: 
ارشاد معتقد است که هدایا باید تنها به اسامی 
موجود در ســایت اهداء شــود، ایــن در حالی 
است که در ســنوات قبل تمامی اعضای خانه 
مطبوعات و فعالان عرصه رســانه از این هدیه 

بهره مند می شدند.
وی با اشــاره به اینکه سال ها است که بحث 
ســاماندهی خبرنگاران به ســرانجام نرســیده 
اســت، عنوان کرد: اینکه معاونــت مطبوعاتی 
طی ســال های اخیر به دنبال ســاماندهی این 
قشــر آن هم در زمان کوتاه، سرابی بیش نیست 
چراکه هنوز در مباحث مالی هم نتوانسته است 
علیرغم ادعای حمایت از رســانه ها به تعهدات 
خــود ازجمله پرداخت یارانــه مطبوعات عمل 

کند.
عــارف با بیــان اینکه مطمئناً زیــر بار این 
مســئله که تنها هدایا به خبرنگاران که نامشان 
در ســایت خانه مطبوعات ثبت شده اهدا شود 
نخواهیم رفت، گفت: مطمئناً بسیاری از فعالان 
عرصه رســانه به دلیل نداشتن بیمه نامشان در 

این سایت ثبت نشده است.
وی همچنین درباره مشکل جدیدی که اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اســلامی برای رسانه های 
مکتوب با حذف اشــتراک آن هــا در این اداره 
ایجاد کرده اســت، عنــوان کرد: این مســئله 
هنوز پیش فرض اســت لذا بنده به آقای عبادی 
گفتم درصورتی که این پیش فرض عملی شود، 
مطمئناً رســانه ها متضرر خواهند شد، بنابراین 

وی پیگیر بررسی بیشتر این مسئله است.
مع الوصــف با توجــه به آنچه گفته شــد، 
بالاخره مشــخص نیســت که دلیل تأخیر در 
هدیه روز خبرنگار مشــکل تأمین اعتبار است 
یا نداشتن لیستی از اســامی خبرنگاران، لذا 
این ســؤال مطرح می شــود که آیا اداره کل 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی همدان که در هر 
فرصتی خود را حامی رســانه اعلام می دارد، 
نباید لیســتی از اســامی خبرنگاران استان را 
در اختیار داشته باشد، این در حالی است که 
طــی بخش نامه اخیر خانه مطبوعات اســتان 
تقریباً اســامی اکثریت خبرنگاران در ســایت 

ایــن خانه موجود اســت و یا اینکه گذشــت 
پنج ماه از روز خبرنگار برای دریافت لیســت 
استان  از خانه مطبوعات  اســامی خبرنگاران 
بــرای اداره کل عریــض و طویــل فرهنگ و 
ارشــاد اســلامی همدان کافی نیســت؟ پس 
مطمئناً مشــکل کار را بایــد در جایی دیگر 
جســتجو کرد. چراکه به گفته معاون فرهنگی 
و هنــری تأمین اعتبــار لازم در این خصوص 

صورت گرفته است.
همان طور که گفته شــد، آش حمایت اداره 
کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی اســتان همدان 
بیش از یک هدیه روز خبرنگار شور شده است 
تا به آنجا که درست هم زمان با آغازین ماه های 
فعالیت دولت دوازدهم، تصمیم جدیدی گرفته 
و از طریق روابط عمومی خود به روزنامه ها ابلاغ 
کرده، مبنی بر اینکه علیرغم درخواســت کتبی 
مبنی بــر دریافت اشــتراک روزنامه ازاین پس 
اشــتراک خود را لغو و روزنامــه را از دکه تهیه 

می کنند.
حال باید از این دوســتان متولی حمایت از 
ابتدای سال استانداری  رسانه ها پرســید، مگر 
نامــه ای مبنی بر عدم کاهش اشــتراک ادارات 
در ســال 96 صــادر نکرد، پس چگونه اســت 
که این دوســتان به یک باره بــه این جمع بندی 
دست یافته اند که مجوز حذف اشتراک نشریات 

را دارند.
البته علاوه بر ارشــاد همدان از هیئت مدیره 
خانه مطبوعات استان همدان باید پرسید که در 
این بلبشوی عدم واریز یارانه ها شما چه اقدامی 
در خصــوص تضییع حقوق مســلم مطبوعات 
کرده اید؟ آیا رســانه ها نباید از منتخبین خود 
انتظار عملکردی متقن داشته باشند که ادارات 
جرأت تضییع حقوق ابتدایی آن ها را نداشــته 
باشند، ضمناً خانه مطبوعات در عرصه حمایت 

از رسانه ها چه کرده است؟

فرمانده سپاه ناحیه ملایر عنوان کرد

عرفان های نوظهور از عرصه های جنگ نرم دشمن
فرمانده اســتانها: گروه سپهرغرب،
سپاهناحيهملايرگفت:يکیازعرصههای
جنگنرمدشــمن،عرصــهعرفانهای
نوظهوراســتکهدشمنســعیداردبه
اشکالگوناگونیاينعرفانهاراگسترش

دهد،تابهاهدافخودبرسد.
داود ابراهیمی در جمع خانواده پاســداران 
ســپاه ناحیه ملایر در ســالن شــهید آوینی با 
اشاره به بیانات مقام معظم رهبری، اظهار کرد: 
خانواده پاســداران با اخلاق، خود مأمن خوبی 
برای تربیت فرزندان در خط ولایت هســتند و 
اینکه پاســداران در اجرای مأموریت های خود 
با خاطری آســوده توان می گذارند، خروجی آن 

می شود.
وی خطاب به خانواده پاسداران با بیان اینکه 
کار خود را جهاد فی ســبیل الله بدانید، افزود: 
شما خواهران گرامی در این جهاد سهیم بوده و 

گنجینه های سپاه هستید.

فرمانده سپاه ناحیه ملایر ابراز داشت: یکی از 
عرصه های جنگ نرم دشمن، عرصه عرفان های 
نوظهور است که دشــمن سعی دارد به اشکال 
گوناگونی این عرفان ها را گســترش دهد تا به 

اهداف خود برسد.
وی ادامــه داد: ایــن عرفان هــای نوظهور 
می تواند در جلسات خانگی و بعضی از جلسات، 
به عنوان تفســیر برگزار شود اما هدفش ترویج 
برخی از آن عرفان ها یا فرقه ضاله اســت که ما 

باید مدنظر قرار دهیم.
ابراهیمــی تصریــح کــرد: یکــی دیگر از 
مکان هایی که این عرفان های نوظهور می تواند 
ترویــج و تبلیــغ شــود، در فضــای مجازی و 
بازی های رایانه ای است و حتی از طریق فیلم و 

رمان هایی که افراد مطالعه می کنند.
وی گفت: یکی از جریاناتی که در سال های 
اخیر مطرح شــده مربوط به آثاری از نویسنده 
برزیلی کــه اغلب آثار او در قالب رمان اســت 

و تاکنــون 20 کتاب به زبان فارســی منتشــر 
کرده کــه موجب تأثیر خودآگاه و ناخودآگاه بر 

مخاطبین می شود.
فرمانده ســپاه ناحیه ملایر با بیان اینکه این 
آثار با یک ظرافت های خاصی نوشــته می شود 
کــه فرد را غــرق در خود می کنــد و می تواند 
باشد، گفت:  داشــته  بسیاری  تأثیرگذاری های 
این آثار نیز با آن دست های پنهانی که در وادی 
جنگ نرم می بینیم، طرح های را برای بشــریت 

مطرح می کند.
با اشاره به مضامین این گونه کتاب ها،  وی 
افــزود: در این کتاب ها پیام هــای ماورایی و 
مضامین معنوی گنجانده شــده، اما آموزه های 
آن متعالــی و تعالی بخــش و همراه با فطرت 
انســان نیســت چراکــه همه ایــن کتاب ها 
برگرفتــه از عرفان های نوظهور اســت و این 
از عرفان های رمزآلود  برگرفتــه  نیز  عرفان ها 

می باشد. یهود 

ابراهیمی بیان کــرد: کتاب هایی که خود و 
فرزندان ما مطالعه می کنند باید مراقبت باشیم 
چراکه این گونــه آثار ممکن اســت در جامعه 

وجود داشته باشد
با  مقابله  بــرای  مــا  یــادآور شــد:  وی 
تهدیدات نرم دشــمن باید آموزه های اسلام 
امام )ره( و  ناب محمــدی و رهنمودهــای 
مقام معظم رهبری را مدنظر داشــته باشیم 

نرویم. بیراهه  به  تا 
فرمانده ســپاه ناحیه ملایــر عنوان کرد: در 
فتنه 88 دیدیم که بسیاری از کسانی که راه بلد 
بودند در آن آزمون، گم کرده راه شدند و از قافله 
انقلاب جا ماندند و یکــی از تفاوت های جنگ 
سخت و نرم این است که جنگ سخت، گلوله و 
ترکــش دارد اما جنگ نرم ظاهری فریبنده و با 
زیبایی های خاص خود پیش می آید که ممکن 
اســت ما را گرفتار کند و ما دیر متوجه موضوع 

شویم.
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رئیس اداره راه و شهرسازی اسدآباد اعلام کرد:

پیشرفت 40 درصدی تعریض گردنه اسدآباد
سختی و کندی عملیات خاک برداری و خاک ریزی

رئيس اســتانها: گروه سپهرغرب،
شهرســتان شهرســازی و راه اداره
اســدآبادازپيشــرفتفيزيکــی40
اين گردنه تعريــض پــروژه درصدی

شهرستانخبرداد.
زینــب کرمیان با بیان اینکه از ســال 94 
قــراردادی به مبلــغ 86 میلیــارد ریال برای 
تعریــض 10 کیلومتــر از گردنه اســدآباد در 
جهت ایمن ســازی آن و تبدیل 10 متر عرض 
کنونی به 27 متر با پیمانکار بسته شده است، 
گفت: پروژه تعریض گردنه تاکنون 40 درصد 
پیشــرفت داشــته که با تخصیــص اعتبار و 
انجام عملیات آســفالت در این محور پروژه به 

پیشرفت مناسبی خواهد رسید.
وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر ترافیک 
زیاد و عدم رعایت ســرعت مطمئنه از سوی 
راننــدگان در این محور و وجــود خط ممتد 
موجب سختی و کندی عملیات خاک برداری 

و خاک ریزی برای پیمانکار شده است.
کرمیــان اضافه کرد: در حــال حاضر برای 
تکمیل پروژه تعریض گردنه ازجمله روشنایی، 
نصب حفاظ و آســفالت به 100 میلیارد ریال 
اعتبار نیاز اســت که با تخصیص اعتبار فوق، 
شــاهد تکمیل پروژه در جهت ایمن سازی آن 
و کاهش تصادفات و سقوط خودروها خواهیم 

بود.
رئیس اداره راه و شهرســازی شهرســتان 
اسدآباد تصریح کرد: تاکنون مبلغ 50 میلیارد 

ریال برای پروژه هزینه شــده که از این مبلغ 
25 میلیارد ریال مطالبات پیمانکار است.

صوفی در نخستین نشست مشترک خبری شورا 
و شهرداری گفت:

درآمدهای کوششی راهکاری مفید 
برای تقویت بودجه 

پاسخ بی ربط مولوی به سوال خبرنگار سپهر غرب 

سپهرغرب،گروهاستانها-طاهرهترابیمهوش:
شهردارهمدانيکیازراهکارهایمفيدبرایتوسعه
شهرواجرایپروژههایشهریراافزايشدرآمدهای

کوششیعنوانکرد.
عصر روزگذشــته و در مرکز همایش های تالار قرآن شهرداری 
همدان رئیس شــورای اســلامی شهر،سخنگوی شــورا و شهردار 
همدان نشســت خبری مشــترکی برگزار کردند با توجه به اهمیت 
جلسه بخشــی از مطالب مطرح شده که پاســخ به سوال خبرنگار 

سپهرغرب است را در این شماره منعکس می کنیم.
رئیس شورای اسلامی شهر همدان در این جلسه و  در پاسخ به 
سوال خبرنگار سپهرغرب باتوجه به اینکه در مراسم تودیع و معارفه 
شهردار جدید اســتاندار همدان انتظارات بســیاری را از مدیریت 
شــهری عنوان کرد آیا از آغاز به کار حدودا پنج ماهه شورای جدید 
اعتبارات و امکانات خاصی توسط استانداری و در واقع دولت تدبیر 
و امید برای شهرداری تخصیص پیدا کرده؟ گفت:بزرگ همه و پدر 
معنوی ما نماینده ولی فقیه در اســتان اســت و  مــی باید همه زیر 
بیرق ایشــان باشیم و به لحاظ سیاســی نیز استاندار خط مشی ها 

را مشخص می کند.
ابراهیم مولوی در ادامه افزود: آقای نیکبخت در شورای چهارم 
و پنجم ما را حمایت کرده اند و بعد از این نیز شــورا و شــهر از این 
حمایت ها برخوردار خواهد بود به طور خاص در تعجیل صدور حکم 

شهردار کمک کردند.
وی در پایان سخنانش افزود: تلاش ما ایجاد یک فضای تعاملی 

است.
شهردار همدان نیز در پاسخ به سوال خبرنگار سپهرغرب مبنی 
بر اینکه با توجه به مشــخص و محــدود بودن بودجه چه برنامه ای 
برای شتاب دادن به پروژه های عمرانی دارید؟ گفت: رودیکرد ما در 

دریافت بودجه میزان نیاز هر سازمان یا معاونت است.
عباس صوفی با اشاره به اینکه به دنبال تشکیل کمیته درآمدی 
برای شــهرداری هســتیم افزود: برای تخصیــص بودجه هر بخش 
نخست میزان کار و فعالیت را به صورت سازمانی مشخص می کنیم 

و بعد به دنبال دریافت بودجه برای انجام کار هستیم
وی در پایان یکی از راهکارهای مفید برای توسعه شهر و اجرای 

پروژه های شهری را افزایش درآمدهای کوششی عنوان کرد.
گفتنی است مشروح خبر در شماره بعدی خواهد آمد.

ابقای دوباره برقعی 
در ریاست هیئت سوارکاری

انتخابات درمجمع اســتانها: گروه سپهرغرب،
هيئتسوارکاریاستانهمدان،»سيدوحيدبرقعی«
بهمدتچهارســالديگردررياستاينهيئتابقا

شد.
روز گذشــته سید وحید برقعی با کســب اکثریت آرای 
مجمع انتخابات هیئت ســوارکاری استان همدان به مدت 

چهار سال دیگر در ریاست این هیئت ابقا شد.
این مجمع با حضور مســعود خلیلی رئیس فدراســیون 
ســوارکاری کشور، رســول منعم مدیرکل ورزش و جوانان 
استان همدان، محمدکاظمیان دبیر فدراسیون و سایر اعضا 
در ســالن اجلاس ورزشگاه سردار شهید علیرضا شمسی پور 

همدان برگزار شد.
در این مجمع، ســید وحید برقعی تنها نامزد این مجمع 
انتخاباتی بود که در پایان با کســب 17 رأی از مجموع 17 
رأی مأخوذه برای مدت چهار ســال به عنوان رئیس هیئت 

سوارکاری استان همدان ابقا شد.
مدیرکل ورزش و جوانان اســتان همدان در این جلسه 
اظهار کرد: ســوارکاری همدان از دیرباز جایگاه مناســبی 
در کشور داشــته و امیدواریم با توجه به اهمیت این رشته 
ورزشــی بازهم شاهد درخشش ســوارکاری این استان در 

مسابقات مختلف باشیم.
رسول منعم با بیان اینکه بخش خصوصی حضور موفقی 
در ســوارکاری استان داشته است، تأکید کرد: شرایط خوبی 
برای حضور بخش خصوصی در همدان فراهم شده و از درون 
باشــگاه های ســوارکاری قهرمانان خوبی به ورزش استان و 

کشور معرفی شده اند.
منعم ســوارکاری را از رشــته های پرکار و پویای استان 
دانســت و افزود: یکی از رشته های ورزشی که در چند سال 
اخیر به لطف همدلی اعضای هیئت توفیقات خوبی داشــته 
سوارکاری اســتان بوده و امروز به دلیل عملکرد خوب این 
هیئت توقعات و انتظارات جامعه ورزش از سوارکاری استان 

بالا رفته است.
وی بــا تأکید بر اهمیــت ورزش ســوارکاری، گفت: به 
یادگیری و آموزش این رشــته در دین مبین اسلام سفارش 

بسیاری شده است.
مدیرکل ورزش و جوانان استان همدان ادامه داد: ورزش 
اســتان همدان از ظرفیت خوبی برخوردار بوده و در سالیان 
اخیر ورزشکاران بزرگی را به ورزش کشور معرفی کرده است 
و امــروز، هم در بخش همگانــی و هم در بخش قهرمانی از 

استان های برتر کشور هستیم.
وی رشــد کمی و کیفی ورزش استان را مطلوب ارزیابی 
کــرد و گفت: طــی 9 ماهه اخیر ورزشــکاران اســتان در 
مسابقات بین المللی، 84 عنوان در 22 رشته ورزشی کسب 

کرده اند که نشان از توانمندی ورزشکاران استان دارد.
منعم عنوان کرد: به لطف زیرســاخت های مناســبی که 
در سال های گذشته ایجادشده امروز ورزش استان به خوبی 
آمادگی میزبانی مســابقات و اردوهای تیم ملی را داراست و 
در همین راســتا مهرماه امسال بزرگ ترین رویداد مدیریتی 

ورزش کشور به میزبانی همدان برگزار شد.
گفتنی اســت؛ این چهارمین دوره متوالی است که سید 
وحید برقعی به عنوان ریاســت هیئت ســوارکاری همدان 

انتخاب می شود.

خبــر

استانها
sepehr.ostanha@gmail.com

قانون خدمات  مطابــق  نمایندگان  حقــوق  نماينده:
کشوری است

 پس حقوق بازنشســتگان هم بر اساس همین 
قانون بدهید.

گزارش: مردم باید حقوق شهروندی را احساس کنند
 البته خود هم بایــد اهل رعایت حقوق دیگران 

باشند.
اوقاف: ثبت نخستین وقف با نیت استکبارستیزی

 پس بارها بلند بگو، مرگ بر آمریکا و اسرائیل.
گزارش:طرح نمــاد آموزش وپرورش کــه امیدواریم 

نمادین نباشد
 اگر هم نمادین شود می گویند همان نماد است.

فرماندار: تأکیدم بر جذب سرمایه گذار است
 هزار تعریف دکاندار به یک نه مشتری نمی ارزد.

خبر:بانک مرکزی بازهم بدهکار است
 خوش به حال بستانکارها.

خبر:افزایش حقوق نمایندگان صحت ندارد
 پس جدول ارقام دریافتی را صریحاً اعلام کنید.

خبر:نقدینگی به بیش از یک تریلیون رسید
 بگو چند تریلی برای حملش نیازه؟
خبر:سلطانی فر معاونت مطبوعاتی می شود
 سلطان بیا بداد مطبوعاتی ها برس.

ورزشــی: توقف جوانان پاس همــدان در مقابل آب 
کرمانشاه

 آب جمع شده رو بفرستن به همدان که سخت 
نیازمنده.

گزارش:برخی مسؤولان ترمزی برسر راه تولیدکنندگان
 علاوه بر این برخی ترمزدستی هم کشیدند.

تلخکخان

فرمانده انتظامی استان همدان خبر داد:
توقیف 57 هزار لیتر سوخت قاچاق

سپهرغرب،گروهاستانها:فرماندهانتظامیاستان
همدانگفت:57هزارليترسوختقاچاقدرهمدان

توقيفشد.
ســردار بخشــعلی کامرانی صالح در خصوص توقیف 57 
هزار لیتر سوخت قاچاق با )بارنامه جعلی( در همدان، اظهار 
کرد: در راســتای مبارزه با قاچاقچیــان فراورده های نفتی، 
مأمــوران اداره مبــارزه با قاچاق کالا و ارز روز گذشــته به 
هنگام کنترل خودروهای عبوری در مقر ایســت و بازرسی 
»شهید زارعی« به یک دستگاه کامیون کشنده حامل تانکر 

سوخت مظنون شدند.
وی با اشــاره به اینکه پس از توقیف خودرو راننده یک 
برگ بارنامه از شهرســتان ســنقر ارائه کرد، افزود: راننده 
مدعی بود که خودرو وی حامل 21 هزار لیتر روغن سوخته 

است.
کامرانی صالح با بیان اینکه در بازرسی انجام  شده توسط 
مأموران پلیس از داخل تانکر سوخت، 27 هزار لیتر گازوئیل 
قاچاق کشف شد، عنوان کرد: در ادامه مأموران موفق شدند 
همدســت متهم را نیز که از همیــن روش گازوئیل قاچاق 
حمل می کرد و کامیون توقیفــی وی حامل مقدار 30هزار 

لیتر گازوئیل قاچاق بود دستگیر کنند.
فرمانده انتظامی اســتان همدان ابراز کرد: ارزش ریالی 
فرآورده های نفتی قاچاق کشف شــده حــدود یک میلیارد 

ریال است.
وی بــا تأکید بر اینکه خودروها به همــراه رانندگان به 
اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز منتقل شــدند، تصریح کرد: 
پرونده ای در این خصوص تشــکیل و به تعزیرات حکومتی 

ارسال شده است.

سرپرست صنعت، معدن و تجارت رزن:
نانوایی های متخلف بیش از 
4 میلیون تومان جریمه شدند

اداره سرپرست اســتانها: گروه سپهرغرب،
در گفت: شهرستان رزن تجارت و معدن صنعت،
متخلف نانوايیهای جاری ســال نخست ماهه 9
تومانجريمه ميليون 4 از بيش اينشهرســتان

شدند.
محمــد ســهیلی با اشــاره به بازرســی های صورت 
گرفتــه از نانوایی های ســطح شهرســتان رزن، عنوان 
کرد: از اوایل ســال جاری تاکنون بیش از ســه هزار و 
نانوایی های ســطح این شهرستان  از  55 مورد بازرسی 

شده است . انجام 
وی با بیان اینکه در بازرســی های انجام شده 138 مورد 
پرونده تخلف تشــکیل شده اســت، اظهار کرد: نانوایی های 
متخلــف بیش از چهار میلیــون و 800 هزار تومان جریمه 

شدند.
ســهیلی از دیگر اقدامات اداره صنعت، معدن و تجارت 
شهرســتان رزن را اجرای گشت مشــترک با سایر ادارات 
عنوان کرد و گفت: امسال بیش از 58 مورد گشت مشترک 
با ادارات این شهرســتان انجام شده که در این گشت ها 64 

مورد فرم پر شده است.
سرپرســت اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان رزن 
با بیان اینکه از ابتدای ســال بیــش از 9 هزار و 601 مورد 
بازرســی از واحد های صنفی شهرستان انجام شده، تصریح 
کرد: از این بازرســی ها بیش از 407 مــورد تخلف به ثبت 

رسیده است.
وی بــا بیان اینکه اصناف متخلــف بیش از 35 میلیون 
تومان جریمه شده اند،گفت:گران فروشــی 34 مورد، عرضه 
خــارج از شــبکه و قاچاق 36 مورد، عــدم درج قیمت 88 
مورد،کم فروشــی و تقلب 203 مورد، عدم صدور فاکتور دو 

مورد و سایر تخلفات 44 مورد به ثبت رسیده است.
سرپرســت صنعــت، معــدن، تجارت شهرســتان رزن 
خاطرنشان کرد: امســال بیش از 122 مورد گزارش تخلف 
توسط مردم به اداره صنعت، معدن و تجارت این شهرستان 

ارسال شده است.

خبــر

مدیر امور آب شهرستان ملایر گفت:

بهره برداری خط انتقال آب از سد کلان به ملایر تا پایان سال 97
امور مدير استانها: گروه سپهرغرب،
آبشهرستانملايربااشارهبهاينکهطول
انتقالآبازسدکلانبهشهرملاير خط
38کيلومتراســتوتاکنون35کيلومتر
آنبهاتمامرســيده،گفــت:درصورت
تخصيــصبهموقعاعتبــارات،اينخط
انتقالآبتاپايانسال97بهبهرهبرداری

میرسد.
جمشــید نوروزی با اشــاره بــه اینکه خط 
انتقــال درمجمــوع 56 میلیارد ریــال اعتبار 
مصوب داشته اســت، اظهار کرد: تاکنون از این 
میــزان مبلغ 25 میلیارد ریــال اختصاص یافته 
و در صــورت تخصیص صددرصــدی اعتبارات 
باقیمانده، پایان سال 97 آب سد کلان به شهر 

ملایر می رسد.
وی بیان کــرد: با توجه به اینکه خط انتقال 
آب از ســد کلان به شهر ملایر از برخی اراضی 
عبــور می کند بنابراین مبلــغ 2 میلیارد تومان 
باید به صورت نقدی برای پرداخت به  معارضین 

اراضی به این طرح اختصاص یابد.
نوروزی با بیان اینکه ظرفیت آبگیری ســد 
کلان ملایر 45 میلیون مترمکعب است، گفت: 
12 میلیون مترمکعب برای تأمین آب شــرب 

شــهر ملایر، 4 میلیون مترمکعب برای آبیاری 
یک هــزار و 600 هکتار از اراضی کشــاورزی 
پایین دستی ســد و نیم میلیون مترمکعب نیز 
برای شهرک صنعتی سهند و خشکبار های واقع 
در مســیر جاده ملایر- اراک از این سد تأمین 

 می شود.
مدیر امور آب شهرســتان  ملایر با تأکید بر 
اینکــه کل لوله گذاری از ســد کلان تا مخزن 
پیرویــلان 38 کیلومتــر اســت، تصریح کرد: 
تاکنون 35 کیلومتر از طرح فوق انجام شــده و 
تنهــا 3 کیلومتر لوله گذاری داخل شــهر ملایر 
باقی مانده اســت که طبق توافق انجام شده 1.5 
کیلومتر از این 3 کیلومتر باقی مانده  خط انتقال 
آب به شهر ملایر توسط آب و فاضلاب استان و 
1.5 کیلومتر باقیمانده نیز توسط آب منطقه ای 

انجام  می شود.
نوروزی افزود: عملیات تصفیه خانه سد کلان 
ملایر با ظرفیت 500 لیتر آب در ثانیه و تأمین 
حجم کل 12 میلیون مترمکعب آب شرب شهر 
ملایر در ســال بااعتبار 40 میلیــارد تومان به 
روش، بی او تی توسط بخش خصوصی )شرکت 
موژان( در حال ســاخت اســت که 55 درصد 

پیشرفت فیزیکی دارد.

وی بیان کرد: آب تصفیه شده از تصفیه خانه 
توسط دو  مخزن 5 هزار مترمکعبی در بام ملایر 
و یک مخــزن 14 هزار مترمکعبی در پیرویلان 

انتقال می یابد.
مدیر امور آب شهرســتان ملایر با اشاره به 
اینکه برای تکمیل عملیات اجرایی ســد شامل 
محوطه سازی، فنس کشی، نقاشی و غیره مبلغ 
20 میلیارد ریال از محل ملی و استانی موردنیاز 
اســت، گفت: این مبلغ در اعتبار مصوب و ابلاغ 

شده است.
نــوروزی با بیــان اینکه طبــق موافقت نامه 
آب رســانی از سد کلان به شهر ملایر، مبلغ 29 
میلیارد ریال برای خرید تضمینی آب از بخش 
خصوصی بوده اســت، تصریح کرد: از این  مبلغ 
تاکنون 15 میلیــارد ریال تخصیص یافته و 14 

میلیارد ریال باقی مانده که باید پرداخت شود.
وی پرداخــت نشــدن اعتبــارات تکمیلی 
پروژه ســد کلان و خرید تضمینی آب از بخش 
خصوص و همچنین مبلغ 2 میلیارد تومان برای 
پرداخت بــه معارضین و صاحبــان اراضی که 
خط انتقال آب از زمین هــای آن ها عبور کرده 
را ازجمله مشکلات به تعویق افتادن اتمام پروژه 
انتقال آب به شــهر ملایر دانســت و افزود: در 

صورت مرتفع شدن مشکلات مالی و تخصیص 
به موقع و صددرصدی اعتبارات، خط انتقال آب 
از ســد کلان به شــهر ملایر پایان سال 97 به 

بهره برداری می رسد.
نوروزی با اشاره به اینکه اجرای طرح انتقال 
آب از ســد کلان به شهر ملایر از سال 89 آغاز 
شــده، گفت: تاکنون از محــل اعتبارات ملی و 
استانی مبلغ 30 میلیارد و 650 میلیون تومان 
اعتبــار به این طــرح اختصاص یافته و در حال 

حاضر پیشرفت فیزیکی طرح 99 درصد است.
گفتنی اســت؛ ســد خاکــی کلان در 30 
کیلومتری جنوب ملایــر در جاده ملایر- اراک 
و جــاده مرویل واقع شــده و تأمین بخشــی از 
آب شــرب شــهر ملایر، بهبود آبیــاری اراضی 
پایین دســتی و تأمین آب برخــی از واحد های 
صنعتی و خشکبار در جاده اراک- ملایر از این 

سد انجام می شود.
همچنین ظرفیت آبگیری این ســد خاکی 
45 میلیون مترمکعــب بوده و میــزان آبدهی 
ســالانه آن 35 میلیون مترمکعب است که در 
صورت جذب ســرمایه گذار با توجه به موقعیت 
جغرافیایــی و ویژگی های منطقه قابلیت جذب 

توریسم و  گردشگر را نیز دارد.

فرماندار شهرستان همدان گفت:

مشکلات جمع آوری زباله های عفونی در کنار زباله های معمولی دامن گیر مردم
فرماندار اســتانها: گروه سپهرغرب،
شهرستانهمدانعنوانکرد:قرارگرفتن
زبالههایعفونیدرکنارزبالههایمعمولی
مردم برای را دردســرهايی و مشکلات
و پيگيری اگر کــه ايجادمیکند جامعه
چارهجويیادارهپسماندنباشدبامشکلی

بسعظيمتردرجامعهروبرومیشويم.
علی تعالی روز گذشــته در کارگروه سلامت 
و امنیت غذایی شهرســتان همدان که در مرکز 
بهداشت این شهرستان برگزار شد، گفت: بهداشت 
و ســلامت از ضروریات جوامع انسانی هستند که 
اگر هر جامعه ای از آن ها غفلت کند قطعاً آسیب  و 
زیان های کلانی هم ازلحاظ جسمی و هم ازلحاظ 

روحی بر جامعه حاکم خواهد شد.
وی در ادامــه افزود: همــه دولت ها به اندازه 
توان خود در این حــوزه طی چهار دهه ای که 
از عمر نظام جمهوری اســلامی گذشته اســت 
چــه ازلحاظ ایجاد زیرســاخت ها و چه ازلحاظ 
اقداماتی کــه در خصــوص بیماری های واگیر 
که تلفات انســانی بالایی ایجاد می کرد، تلاش 
داشــته اند چنانکــه وضعیت بهداشــت بعد از 

انقلاب با قبل از آن اصلًا قابل قیاس نیست.
فرماندار شهرستان همدان با اشاره به اینکه 
دولت تدبیــر و امید، 100 میلیــارد تومان به 
مراکز بهداشــتی و درمانی همــدان اختصاص 
داده، گفــت: اعتبــار لازم در جهــت افزایش 
تخت های بیمارســتانی، تجهیز بیمارســتان ها 
و تکمیل بیمارســتان های سطح شــهر مانند 
بیمارستان اکباتان و مراکز بهداشتی و درمانی 

روستاها بوده است.
تعالــی با بیــان اینکــه گرانــی و افزایش 
هزینه های درمان یک دغدغه برای جامعه است، 
اظهار کرد: اگر پیشــگیری در حوزه بهداشــت 
موردتوجه باشــد و بیشتر در این حوزه حرکت 
کنیم کمتر نیاز به درمان در جامعه خواهد بود.

وی با اشــاره بــه اینکه هزینه هــای درمان 
بسیار بالا اســت و مرفهان جامعه در این حوزه 
با اســتفاده از بیمه تکمیلی و درمان خصوصی 
بی شک با مشــکلی روبرو نیســتند، افزود: اما 
قشر ضعیف جامعه با مشــکلات اساسی روبرو 
هستند پس لازم است تا تحول عظیمی در این 
حوزه اتفاق بیفتد تا اقشار ضعیف جامعه نیز از 

خدمات درمان و سلامت بهره مند شوند.
فرماندار شهرستان همدان با اشاره به اینکه 
به هر میزان در راستای پیشگیری حرکت کنیم 
به تبع در این حوزه شــاهد هزینه های کمتری 
خواهیم بود، خاطرنشــان کرد: از سنین پایین 
بایــد آموزش برای پیشــگیری را بــا همکاری 
آموزش وپــرورش به صورت ســامانمند و منظم 

طی یک برنامه آموزشی مناسب تدارک دید.
تعالــی در ادامه با بیان اینکه آموزش ها باید 
به صورت پایه ای و مقطعی باشــد تا سیســتم 
آموزشی ما به صورت سامانمند از حوزه سلامت 
و بهداشت بهره ببرد، گفت: اگر زیرساخت های 
لازم و مناسب وجود نداشته باشد آموزش ها هم 
تأثیــر ندارند که می طلبــد اعتبارات لازم برای 

تأمین زیرساخت ها تأمین شود.
این مقام مســؤول با بیان اینکــه توجه به 
زیرساخت ها، کسب اعتبارات لازم در هر حوزه 
و اهمیــت به آموزش مهم اســت، تصریح کرد: 
نتیجه برگزاری این کارگــروه ایده آل نبوده اما 

خوب است.
وی عنوان کرد: اگر در مورد گنج نامه ورود پیدا 
نمی کردیم همچنان موضوع فاضلاب باقی بود اما 
با هوشیاری که شــما در این حوزه نشان دادید، 
نهادها و تمام صنوف متوجه این مهم شــدند که 

شما ناظر هستید و به اصلاح خود پرداختند.
تعالی با اشــاره به اینکه سال به سال وضعیت 
ازلحــاظ آمــار جمعیــت بغرنج تر می شــود و 
نیاز اســت تا بــا توجه بــه ظرفیت های خود و 
آموزش های ارائه شــده یک برنامه تقریباً علمی 
در این خصــوص در نظر گرفته شــود، اظهار 
کــرد: در موضوع اربعین نیز یک برنامه مکتوب 
و مشخص داشته باشید تا در سال آینده شاهد 

بهتر انجام شدن مراسم باشیم.
فرماندار شهرستان همدان با اشاره به اینکه 
اداره پســماند نیز باید سیاســت کاری خود را 
عــوض کند و در ابتدا با هزینــه پایین به پیش 
رود و سپس رفته رفته هزینه ها را افزایش دهد، 
خاطرنشان کرد: قرار گرفتن زباله های عفونی در 
کنار زباله های معمولی مشکلات و دردسرهایی 
را بــرای مــردم جامعه ایجاد می کنــد که اگر 
پیگیری و چاره جویی اداره پســماند نباشــد با 
مشکلی بس عظیم تر در جامعه روبرو می شویم.

ظرف هــای  در  داغ  غــذای  ارائــه  وی 
یک بارمصرف و سلولزی را عامل بیماری دانست 
و متذکر شــد: برای رفع این مشکل بهتر است 
پیــش از اربعین توجیهــات لازم با موکب ها و 
هیئــت انجام و با خیران هماهنگی به عمل آید 

که در توزیع ظروف مناسب وارد میدان شوند.
تعالــی در پایان خواســتار حضــور مدیران 
ادارات و دســتگاه در کارگروه سلامت و امنیت 
غذایی شــد و گفت: به دلیل اهمیت ســلامت 
مردم شایسته است تا خود مدیران نیز در کنار 

کارشناسان در جلسات حضورداشته باشند.
رئیس مرکز بهداشــت شهرســتان همدان 
نیز در ادامه این جلســه بــا بیان اینکه موضوع 
آموزش به ویــژه در مقطع ابتدایی حائز اهمیت 
اســت، تصریح کرد: فلوراید تراپــی در مقطع 
کشوری سه سالی است که در حال انجام است 
و در در مهدهای کودک اســتان همدان نیز در 

حال انجام است.
محمد خیراندیش با اشــاره به اینکه برنامه 
جامع سلامت در دستور کار است، گفت: ادارات 
دولتی در طرحی کشــوری مکلف شده اند طی 
نامه ای رسمی افرادی که زیرگروه آنان هستند 
را به مراکز بهداشــت معرفی کننــد تا رابطان 

ادارات درون بخشی و علوم پزشکی باشند.

وی در ادامه با اشــاره به اینکه در استخرهای 
شنا با مشــکل کلر، گازهای ایجادشده و تأثیرات 
آن بر روی افراد مواجه هستیم، افزود: باید از روش 
الکترولیز نمک استفاده شــود که لازم است هر 

استخر 35 میلیون تومان هزینه در نظر بگیرد.
خیراندیش با بیان اینکه همه اســتخرهای 
شهرستان همدان به غیراز کارگران این سیستم 
را ایجــاد کرده انــد، بیان کرد: اســتخر دولتی 
کارگــران نیز باید به سیســتم الکترولیز نمک 
مجهز گردد چراکه گاز ایجادشــده از کلر حتی 

برای حیوانات و گیاهان مضر است.
رئیس مرکز بهداشــت شهرســتان همدان 
تصریح کرد: در اربعین ســال آینده در برگزاری 
مراســم ها و هیئت ها از لیوان های ســلولزی و 

گیاهی استفاده خواهد شد.
وی با بیان اینکه مقرر شــد شهرداری همدان 
نسبت به اعزام پیمانکار خود جهت انتقال پسماند 
سرویس آب و فاضلاب گنج نامه اقدام نماید، افزود: 
همچنین اداره دامپزشــکی با همکاری سازمان 
صداوسیما یک برنامه  تولیدی در خصوص عرضه 

غیربهداشتی دام خواهند داشت.
خیراندیــش با بیان اینکــه باید در مدارس 
از توزیــع غیرمجاز مــواد غذایــی جلوگیری 
شــود، گفت: با توجه به صحبت های همکاران 
آموزش وپرورش اگر در مدرســه ای شاهد ارائه 
خوراکی های غیربهداشــتی باشــیم، تا دو بار 
بــه آن ها تذکر داده و در صــورت تکرار جلوی 

فعالیت آن گرفته می شود.
وی در پایــان بــا اشــاره به پســماند های 
آزمایشــگاهی، مراکز درمانی و بیمارســتان ها 
که اداره محیط زیســت عنوان کرده است، اظهار 
کرد: برای این پســماندها و زباله های عفونی و 
جمع آوری و جداســازی آن هــا از دیگر زباله ها 
اداره پســماند و شــهرداری فکری بیاندیشند 
کــه علاوه بر اثر ســوء بر محیط زیســت برای 

شهروندان هم خطرناک هستند.
در ادامه این جلســه رئیــس اداره حفاظت 
محیط زیست شهرستان همدان گفت: در رابطه 
با سرویس های بهداشتی گنج نامه همدان با دو 
مشــکل روبرو بودیم یکی مشکل رسید بود که 
توسط پیمانکاران تحویل داده نمی شد و دیگری 
مشکل سرریز سپتیک بود که سپتیک جایگزین 
برای آن درنظر گرفته شــد؛ از اول مهر تا هفته 
گذشته 78 مورد تخلیه داشته ایم و قرار شد که 

یک مخزن نیز اضافه گردد.
بهــاره نوری صفا در ادامه با اشــاره به اینکه 
حدود 28 مرکز بهداشــتی در شهرستان وجود 

دارد، افزود: در سال 95 به غیراز دو یا سه مرکز 
از این تعداد بقیه زباله هــای عفونی خود را در 
کنار ســطل های زباله  معمولی شــهرداری قرار 
می دادند که برای کارکنان شهرداری هم علاوه 

بر شهروندان مشکلاتی را ایجاد کرده بود.
وی در پایــان خاطرنشــان کــرد: مدیریت 
خاصــی در موضــوع پســماندهای عفونی در 
این مراکز صورت نگرفته اســت که ما از مراکز 
بهداشــتی درخواست کرده ایم تا نظارت خاصی 
در این زمینه داشته باشند و با توجه به ماده 36 
قانون اجرایی مدیریت پســماند مأموران وزارت 
درمان و بهداشــت، وزارت جهاد کشــاورزی و 
وزارت نیرو باید نســبت به پیگیری، شناسایی 

و گزارش تخلفات در این زمینه اقدام کنند.
معاون پســماند ســازمان مدیریت پسماند 
شــهرداری همــدان نیز در ادامه عنــوان کرد: 
مدیریت پسماند باید زباله های بی خطر شده را 
تحویل بگیرد که این امر در همدان عملی نشده 
و ما با توجه به شــیوه نامه اجرایی و نامه وزارت 
بهداشت امیدوارم این مشــکلات در آینده ای 

نزدیک رفع شوند.
اقدس خداکرمی در ادامه با اشــاره به اینکه 
بعضی از مراکز درمانی زیر نظر مرکز بهداشــت 
و دانشــگاه علوم پزشکی نیستند، افزود: امسال 
کلینیک امام حســن )ع( در شهرستان همدان 
که زیر نظر نیروی انتظامی و همچنین کلینیک 
دندان پزشــکی که زیر نظر علوم پزشکی است 
اعلام کردند که مدیریت پسماند با زباله های ما 
کاری نداشته باشد و اقدام به حمل آن ها نکند.

وی با بیان اینکه مشکل اصلی هزینه نیست، 
عنوان کرد: بودجه ای برای دفع زباله ها از وزارت 
کشــور در نظر گرفته نمی شــود و هزینه شارژ 
برای بــردن زباله ها نیز ســالی 90 هزار تومان 
اســت که در کنار موضوع قیمت با مشــکلات 
دفــع هم روبرو هســتیم و همچنین بحث های 

حاشیه ای را هم مطرح می کنند.
این مقــام مســؤول در پایان اظهــار کرد: 
قانون گذار گفته که پسماند ویژه ابتدا باید توسط 
تولیدکننده بی خطر و بعد تحویل داده شــود و 
امسال رقمی که برای پسماند هر مطب در نظر 
گرفته شــده به ترتیب مطــب عادی ماهی 24 
هزار تومان، مطب آزمایشگاهی و دندانپزشکی 
ماهی 200 هــزار تومان و مطب زنان و زایمان 
ماهی 60 هزار تومان اســت که از سیســتم اتو 
کلاو در آزمایشگاه ها و دندانپزشکی ها می توان 
برای بی خطر کردن زباله های عفونی اســتفاده 

کرد.
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چشمه های آبگرم دهلران؛ قطب توریسم درمانی در غرب کشور
سپهرغرب،گروهاستانها:چشمههای
آبگرمشهرســتاندهلــراندرجنوب
اســتانايلامباخواصدرمانیبهعنوان
قطبتوريســمدرمانیدرغربکشور

شناختهمیشوند.
این چشــمه ها در ســه کیلومتری شمال 
شــرقی دهلران واقع شــده اند که با دمای 50 
درجه ســانتی گراد بالای صفر بوده و منشــأ 

آن ها باران است.
در آخرین روزهای پاییز و اوایل زمســتان 
چشــمه های آب گــرم مکانی مناســب برای 
تفریح و آب درمانی است، آب در این مکان که 
به ســطح زمین می آید به صورت چشمه های 

آب گرم نمایان می شود.
باران،منشأآبچشمههایگرم

حاجی کریمی اســتاد گروه زمین شناسی 
دانشــگاه ایــلام اظهار کرد: بــر روی آب این 
چشــمه ها بررسی هایی انجام شــده که نشان 
می دهد، منشأ آب این چشمه ها بارندگی است 
که در ســازند های زمین شناسی و به خصوص 
در آهک هــای ایــن منطقــه به تدریــج نفوذ 
می کند، اما به دلیــل چرخش عمیقی که در 
زمین انجام می دهند به تدریج بر اساس شیب 

زمین  گرمایی به دمای آن ها افزوده می شود.
وی ادامه داد: در اکثر کشــورها، لجن هایی 
که از چشمه های آب گرم تشکیل می شود، را 

به فروش می رسانند.
چشــمه های آب گرم در تمام طول ســال 
دمــای ثابتی ندارند، تا جایی که باعث شــده 
پای گردشــگران در تمام فصول سال به این 

مکان ها باز شود.
علی امیری یکی از گردشگران این منطقه، 
گفت: از اســتان مشــهد به این چشــمه های 
آبگرم دهلران آمده ام، این مکان چون مکانی با 
آب وهوای معتدل است و همچنین با دارا بودن 

چشــمه های آب گرم که در این منطقه وجود 
دارد، هرســاله برای گردش و تفریح به همراه 

خانواده به این منطقه سفر می کنیم.
چشمههایآبگرمسرسبزیرا

نيزبهاينمنطقهارزانیداشتهاند
محمد رشــیدی یکی از اهالی شهرســتان 
دهلــران نیز گفت: این منطقــه از آب وهوای 
معتدلی برخوردار اســت و از هم وطنان عزیز 
دعوت می کنیم که برای دیدن و تفریح به این 

منطقه سفر کنند.
پذيرايیروزانه350نفرگردشگر

استانهایهمجوار
فــرج فاضلــی رئیــس میــراث فرهنگی 
شهرستان دهلران اظهار کرد: در بحث تورهای 
گردشــگری روزانه پذیرای بیــن 2 الی 3 تور 
شــامل 300 تا 350 نفر گردشگر استان های 
هم جوار و شاید هم از استان هایی که در میانه 

کشور قرار دارند، هستیم.
اگرمشــکلتنگینفسنداشته
باشيدبرخیبيماریهاراچشمههایآب

گرم،درمانمیکند.
دکتــر محمــد بختــی یکی از پزشــکان 
در خصــوص درمــان برخــی از بیماری ها از 
چشــمه های آب گرم گفت: آب این چشمه ها 
بیماری  بیماری های پوســتی،  برای درمــان 
روماتیســم و همچنیــن بیماری های مفصلی 

بسیارسودمند است.
آب چشــمه های گرم که بر ســطح زمین 
به صــورت یک رودخانه جریــان دارد از خود 

ردپای ثروت برجای گذاشته است.
علاوه بــر خواص درمانی به ســبب وجود 
لجن هایی که در بستر چشــمه های آب گرم 
اســت، می تواند یــک منبع درآمــدی برای 
ســاکنان منطقه و آن هایی که قصد دارند در 

این بخش سرمایه گذاری کنند، تبدیل شود.

مدیر شهرداری ناحیه بهاران گفت:
133 هزارمترمربع از معابر 

ناحیه بهاران سنندج آسفالت شد
ناحيه سپهرغرب،گروهاستانها:مديرشهرداری
بهارانگفت:ازابتدایســالجــاریتاکنونودر
راستایانجامفعاليتهایعمرانیبيشاز133هزار
مترمربعمعابرناحيهبهارانآسفالتوبهسازیشد.

روناک بابایی اظهار کرد: از ابتدای امسال و باهدف بهبود 
وضعیت معابر در راســتای ســهولت در تردد شهروندان و 
همچنین وســایل نقلیه برنامه ریزی مناسب برای بهسازی 

محلات و معابر این ناحیه صورت گرفت.
وی بیان کرد: با توجه به اینکه بســیاری از شهرک های 
این ناحیه از وضعیت مناســبی برخوردار نبوده و همچنین 
آســفالت بســیاری از معابــر اصلــی دچار فرســودگی و 
تخریب شده اســت که عملیات بهسازی و آسفالت به صورت 

ویژه در دستور کار شهرداری قرار گرفت.
وی از آســفالت نمودن 133 هزار مترمربع محلات سطح 
ناحیه بهاران در نه ماهه نخست سال جاری خبر داد و افزود: 
از این میزان 91 هزار مترمربع ســطح محلات و شهرک ها، 
30 هزار مترمربع روکش آســفالت خیابان های اصلی و 12 
هــزار و 500 مترمربــع نیز لکه گیری معابــر اصلی صورت 

گرفت.
مهنــدس بابایی افــزود: همچنین در راســتای هدایت 
آب های ســطحی و ساماندهی جداول سطح ناحیه، بیش از 
12 هزار و پانصد متر طول عملیات جدول گذاری در ســال 

جاری انجام گرفت.
وی عنوان کــرد: باهدف کاهش و روان ســازی ترافیک 
در ســال جاری عملیات تعریض خیابان های ســطح ناحیه 
به متــراژ 6 هزار 500 متر طول، نظیر تعریض دسترســی 
اصلــی 1/17، تعریض خیابان بوســتان جنب آپارتمان های 
آتش نشــانی، تعریض بلوار بوعلی و تعریض خیابان اســتاد 

شهریار اجرا شد.
بابایی اعلام کرد: ایمن ســازی معابر بهاران یکی دیگر از 
اقدامات عمرانی این شــهرداری در نه ماهه امســال بود که 

بیش از پنج هزار مترمکعب دیوار حائل احداث شد.
وی اجــرای پنج هزار و 250 متــر کف فرش و پیاده رو، 
ایجاد 17 رمپ برای معلولین، احداث اســتخر پارک بهاران 
در میدان قانع، اجرای عملیات عمرانی فضای سبز بلوار 12 
فروردیــن، احداث پارک کوثر گریزه به متراژ یک هزار 400 
مترمربع و اجرای نماسازی آبشار جنب هتل شادی با کاشی 
شکســته با متراژ 235 مترمربع را از دیگر اقدامات عمرانی 

شهرداری ناحیه بهاران برشمرد.
مدیر شهرداری ناحیه بهاران گفت: امیدواریم با اقدامات 
عمرانی صورت گرفته در ســال جاری توانسته باشیم ضمن 
انجام تعهدات، موجبات رضایتمندی ســاکنان این ناحیه را 

فراهم کرده باشیم.

مدیرعامل شرکت گاز کردستان:
ضریب نفوذ گازطبیعی 
در روستاهای کردستان

به 80 درصد رسید
گروه ســپهرغرب،
مديرعامل اســتانها:
کردستان گاز شــرکت
راســتای در گفــت:
اقدامــاتصورتگرفته
ميــزانضريبنفوذگاز
روســتاهای در طبيعی
اســتانبــه90درصد

رسيد.
به گزارش سپهرغرب، به 

نقل از روابط عمومی شرکت گاز کردستان، احمد فعله گری 
در نشســت با پیمانکاران و رؤسای واحدهای مرتبط، گفت: 
پیمانکاران در بخش اجرای پروژه های گازرســانی و خدمات 
پشتیبانی بازوان اجرایی شرکت های گاز استانی بوده که در 
جهت ارائه خدمات سریع تر و مطلوب تر به دست مشترکین 

گاز طبیعی، گام برمی دارند.
وی با بیان اینکه تمامی پیمانکاران، ذینفعان ما محسوب 
می شوند، اظهار کرد: برای برقراری ارتباط مؤثر و شفاف بین 
پیمانکاران و شرکت گاز استان کردستان این جلسه تشکیل 
تا مسائل و مشکلات به صورت حضوری مطرح و راهکارهای 

عملی برای حل مسائل، شناسایی گردد.
مدیرعامل شرکت گاز استان کردستان در مورد رضایت 
پیمانکاران بیان کرد: در جهت سیستم تعالی سازمانی برای 
ســنجش میزان رضایت پیمانکاران از شــرکت نظرسنجی 
صــورت گرفته و در این نظرســنجی نقاط قــوت و ضعف 

شناسایی و سعی می گردد در دوره بعدی قابل لمس باشد.
وی در مــورد اهداف و برنامه های شــرکت گاز اســتان 
کردســتان گفت: برای ارتقاء ضریب نفــوذ گاز طبیعی در 
بخــش روســتایی برنامه های مدونی تنظیــم گردیده و در 
نظراست ضریب نفوذ گاز در بخش روستایی که در اول سال 
جاری 76 درصد بوده در پایان ســال به 88 درصد افزایش 
یابد کــه این ضریب در حال حاضر 80 درصد می باشــد و 

می توان گفت تقریباً این بخش محقق شده است.
فعله گری در مــورد به کارگیری پیمانــکاران اظهار کرد: 
به کارگیــری اغلب پیمانکاران در بخش پروژه های اجرایی و 
خدماتی بومی بوده و این امر جای بسی خرسندی دارد که 
پیمانکاران بومی و محلی، آشنا با جغرافیای استان، آگاه به 
مســائل فرهنگی و اجتماعی منطقه اشتغال دارند و قادرند 
تمامی پروژه های گازرســانی این استان را که در مقایسه با 
سایر استان های دیگر از صعوبت و سختی خاصی برخوردار 

است به سرانجام برسانند و این جای تقدیر و تشکر دارد.
فعله گری گفت: شــرکت گاز استان کردستان به دنبال 
کسب اعتبار در بین مردم است و رسیدن به این هدف جزء 
به کمک پیمانکاران و عوامل اجرایی مســیر نخواهد گردید، 
پس بایســتی کیفیت خدمات به مردم ارتقاءیافته تا میزان 

رضایت مندی نیز افزایش یابد.

خبــر
فرماندار ایلام:

14 واحد عرضه گوشت گرم در ایلام 
پلمب شد

سپهرغرب،گروهاستانها:فرماندارايلامگفت:در
راستایاجرایاينطرحتعدادچهارقصابیو10مرغ
فروشیکهمبادرتبهکشــتارغيرمجازمیکردند،

پلمبشدند.
معارف بســطامی اظهــار کرد: ســلامت غذایی یکی از 
مهم ترین مقوله های موردتوجه کارگروه استانی و شهرستانی 
در کشــتار غیرمجاز دام بوده و اکیپ های برخورد با کشتار 
غیرمجاز دام در اســتان ایلام با هرگونه اقدامی که سلامت 

غذایی مردم را تهدید کند، به  شدت برخورد می کنند.
فرماندار ایــلام گفت: طرح مبارزه و برخورد با کشــتار 
غیرمجاز از روز گذشــته در سطح اســتان ایلام آغاز و در 
اجرای این طــرح، میدان دام زنده جمــع آوری و به جنب 

کشتارگاه صنعتی منتقل شد.
وی اثرات مبارزه با کشتار غیرمجاز دام را مثبت ارزیابی 
و گفت: میزان ذبح در کشــتارگاه ایلام به گونه چشمگیری 

افزایش یافته و این روند در روزهای آینده نیز ادامه دارد.
فرماندار ایلام مستعد بودن استان برای انواع بیماری های 
دامی گفت: اکیپ های بهداشــتی و دامپزشــکی شهرستان 

آماده مبارزه با انواع بیماری دامی هستند.
بسطامی ادامه داد: در راســتای اجرای این طرح تعداد 
چهــار قصابی و 10 مرغ فروشــی که مبادرت به کشــتار 

غیرمجاز می کردند، پلمب شدند.
وی تصریح کرد: 12 گشــت مشترک تعزیرات حکومت، 
بهداشت، دامپزشکی و نیروی انتظامی به صورت شبانه روزی، 
کار نظارت بر قصابی هــا و محل های فروش مرغ و طیور را 

به عهده دارند.

راه دسترسی روستای »چم شالان« 
آبدانان قطع شد

سپهرغرب،گروهاستانها:روستایچمشالاناز
توابعشهرستانآبداناندرجنوباستانايلامکلنگ
زنیشدوحالامردمروستاازقطعشدنراهارتباطی

روستاگلايهدارند.
علی رضایی یکی از اهالی روستای چم شالان در خصوص 
مشکلات راه دسترسی این روستا، گفت: جاده ارتباطی چم 
شالان به مسیر آب تاف مورموری در حال حاضر قطع شده 
و سه روز است که دانش آموزان این روستا مدرسه نرفته اند، 
ماشینی در این جاده تردد ندارد و اگر بارندگی باشد، نیز با 

مشکل روبه رو هستیم.
تخصيص10ميلياردريالاعتبار

مجید عســگری فرماندار آبدانان اظهــار کرد: پروژه راه 
روســتایی چم شــالان به طول 8 کیلومتر است که اعتبار 
موردنیاز به مبلــغ 10 میلیارد ریال به این پروژه اختصاص 

داده شده است.
وی ادامه داد: کار این پروژه از طرف دستگاه های اجرایی 
راه و شهرســازی به پیمان رفته و همچنین پیمانکار پروژه، 
کار اجرایــی را شــروع کرده که حداکثر تــا ایام دهه فجر 
امسال، بتوانیم این راه دسترسی را به بهره برداری برسانیم.

فراهم شدن زمینه اشتغال 918 نفر 
در کارگاه های تولیدی دهلران

سپهرغرب،گروهاستانها:رئيسادارهتعاون،کار
ابتدایسالجاری از ورفاهاجتماعیدهلرانگفت:
تاکنونزمينهاشتغال918نفردرکارگاههایتوليدی

اينشهرستانفراهمشدهاست.
»عباس بیش بهار« اظهار کرد: مشــاوره و توانمندسازی، 
ســازماندهی و ایجاد بســتر اشــتغال بــرای 300 نفر از 
کارجویان بخش تعاون صورت گرفته که در این مدت 6 نفر 

از تسهیلات حوزه تعاون استفاده کرده اند.
وی یکــی از برنامه هــای دولــت به منظــور تقویــت 
اشــتغال زایی را طــرح کارورزی ذکر کــرد و افزود: طرح 
کارورزی از برنامه هــای دولــت تدبیر و امید در راســتای 
اشــتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی است که در این طرح، 
حقوق و حق بیمه کارورز توســط دولت پرداخت می شود و 

هیچ هزینه ای برای کارفرما ندارد.
رئیس اداره تعاون، کار و رفــاه اجتماعی دهلران اضافه 
کــرد: 70 نفر نیز در این شهرســتان هم اکنــون در حال 
گذراندن دوره های کارورزی هســتند کــه بدین منظور به 

بخش های خصوصی معرفی شده اند.
بیش بهار از رسیدگی به 145 پرونده در مراجع حل اختلاف 
این اداره خبــر داد و گفت: همه این پرونده ها منجر به صدور 

رأی و هشت درصد آن ها منجر به صلح و سازش شده است.
وی تعــداد کل مقــرری بگیران این شهرســتان را 49 
نفر اعلام کرد و افزود: امســال 26 نفر جهت برقراری بیمه 
بیــکاری صورت گرفته و درمجموع 38 نفر جهت شــرکت 
در کلاس هــای آمــوزش در رشــته های مختلف بــه اداره 

فنی وحرفه ای شهرستان معرفی شده اند.
بیش بهار با اشــاره به 529 مورد بازرســی از واحدهای 
کارگــری به صــورت ادواری و موردی گفت: هشــت مورد 
آمــوزش نیز در راســتای ایمنی عمومی بــرای واحدهای 

کارگری برگزارشده است.
رئیس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی دهلران با اشــاره 
بــه فعالیت 340 تعاونی تولیدی، توزیعی و خدماتی در این 
شهرســتان گفت: هم اکنون اطلاع رسانی در جهت مشاغل 
خانگی، طرح اشــتغال زایی روستایی، اشــتغال زایی فراگیر 
با بهره کم، در دســتور کار اســت و امیدواریم با مشارکت 
مردم، همکاری و همدلی دســتگاه های اجرایی بتوانیم در 
رونق بخشیدن به کســب وکار پایدار، زمینه اشتغال زایی را 

فراهم کنیم.
karvarzi.mcls. گفتنی است سامانه ثبت نام به نشانی

gov.ir بــرای کارورزان و همچنیــن واحدهــای پذیرنده 
کارورزان فعــال اســت و متقاضیان برای کســب اطلاعات 
بیشتر می توانند به ادارات تعاون، کار و رفاه اجتماعی، جهاد 
کشاورزی و صنعت، معدن و تجارت مراجعه و آمادگی خود 

را برای اشتغال یا جذب متقاضیان اعلام کنند.

خبــر

آگهيموضوعماده3قانونوماده13آييننامهقانونتعيينتکليفوضعيتثبتياراضيوساختمانهايفاقدسندرسمي:برابر راي شماره 139660326009000573 مورخه 
1396/9/13 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي شهرستان فامنین تصرفات مالکانه و بلامعارض آقاي حسین قنبري 
فرزند یداله بشماره شناسنامه 3963 صادره از فامنین به شماره ملي 5029610227 در اعیاني ششدانگ بانضمام عرصه 79 شعیر مشاع از 96 شعیر ششدانگ یکباب خانه به مساحت سیصد و 
دوازده مترمربع و هشتاد صدم مترمربع قسمتي از پلاک 99 اصلي واقع در بخش پنج همدان اراضي ماماهان خریداري از مالک رسمي آقاي یداله قنبري محرز گردیده است. لذا به منظوراطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهي مي شــود در صورتي که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي است در صورت انقضاي مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاريخانتشارنوبتاول:96/9/29*تاريخانتشارنوبتدوم:96/10/14*رئيسادارهثبتاسنادواملاکشهرستانفامنين

5423 - م الف 448

آگهيحصروراثت:خانم ناهید میرزائي بشناســنامه شماره 3 باستناد شــهادتنامه و گواهي فوت و رونوشت شناسنامه ورثه، درخواستي بشماره 1097/96 تقدیم این 
شــورا نموده و چنین اشــعار داشته است که شادروان روح اله فرزاد سیر بشناسنامه شماره 28 در تاریخ سه شنبه 30 آبان 1396 درگذشته و ورثه وي در هنگام درگذشت 
عبارتند از:1- ناهید میرزائي فرزند محمد شــماره شناســنامه: 3 نسبت با متوفي: زوجه2- ناهید فرزاد سیر فرزند روح اله شماره شناسنامه: 321 نسبت با متوفي: فرزند3- 
افسانه فرزاد سیر فرزند روح اله شماره شناسنامه: 143 نسبت با متوفي: فرزند4- کامران فرزاد سیر فرزند روح اله شماره شناسنامه: 3562 نسبت با متوفي: فرزند5- کمال 
فرزاد سیر فرزند روح اله شماره شناسنامه: 12671 نسبت با متوفي: فرزند6- کاوه فرزاد سیر فرزند روح اله شماره شناسنامه: 1100 نسبت با متوفي: فرزند. اینک با انجام 
تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هر کس اعتراضي دارد و یا وصیت نامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک 

ماه تقدیم دارد و الا گواهي صادر خواهد شد.
رئيسحوزهشماره111شورايحلاختلافبهار

5422 - م الف 3041

استاندار کردستان:

شاخص های توسعه ای استان در رده های پایین کشور است

استاندار سپهرغرب،گروهاســتانها:
کردستانگفت:کردستاندرشاخصهای
توســعهای،جزءردههایپايينکشــور

استوبرایرسيدنبهميانگينکشوری،
نيازمندتوجهواعتباراتجهشیهستيم.

به گــزارش ســپهرغرب به نقــل از پایگاه 
اطلاع رسانی استانداری کردستان، بهمن مرادنیا 
در جلســه شورای اداری اســتان کردستان که 
با حضور دبیر شــورای عالی امنیت ملی کشور 
برگزار شد، اظهار کرد: بارها مشکلات کردستان 
گفته شــده، اما برای آن چاره اساسی اندیشیده 

نشده است.
وی با بیــان اینکه بخشــی از عقب ماندگی 
کردستان به دوران پیش از انقلاب و بخش دیگر 
آن بــه اوایل انقلاب، جنــگ تحمیلی و حضور 
گروهک ها برمی گــردد، گفت: با توجه به اینکه 
در اوایل انقلاب ســرمایه گذاری در کردســتان 
انجام نشده، ما با استان های برخوردار از سرمایه 

و سرمایه گذار دارای فاصله چشم گیری هستیم 
که با اعتبارات اندک دولتی، این شکاف ترمیم 

نخواهد شد.
استاندار کردستان با بیان اینکه با اعتبارات 
انــدک دولتی و شــرایط درآمدی کشــور، ما 
همچنــان در رده های پایین خود باقی خواهیم 
ماند، تصریح کرد: تلاش های بســیاری توسط 
دولت و ســفر مقام معظم رهبری برای توسعه 
کردســتان و رفــع نیازمندی ها شــده، اما این 
میزان اعتبار، نیازمند حل اساســی و ریشه ای 

مشکلات استان نیست.
وی بــا بیــان اینکه مــا در شــاخص های 
توســعه ای جزء رده های پایین کشور هستیم، 
اضافه کرد: کردستان نیازمند توجه و اعتبارات 
جهشی برای رســیدن به میانگین کشوری در 

شاخص های توسعه ای است.
ازهمــهمديــرانمیخواهمبا
تلاشوهمافزايیکردســتانراازرکودو

خمودگیخارجکنند
مرادنیا توجــه به حضور بخــش خصوصی 
در کردســتان برای، تولید و ایجاد اشــتغال را 
ضروری توصیف کرد و افــزود: از همه مدیران 
می خواهم با تلاش و هم افزایی استان را از رکود 

و خمودگی خارج کنند.
و  ایثارگــری  بــه  کردســتان  اســتاندار 
فداکاری هــای مردم این دیــار در دوران دفاع 
مقدس نیز اشاره و خاطرنشان کرد: همه ما باید 
خدمتگزار راســتین این مردم باشیم و با کار و 
تلاش بتوانیم شــاخص های توسعه ای استان را 

ارتقاء دهیم.

معاون آموزش و پرورش کردستان:

آیا دانش آموزان کردستان مبتلا به »پدیکلوزیس« هستند؟
افزايش اســتانها: گروه سپهرغرب،
شپشسربيشــتردرکودکانونوجوانان
که میدهد رخ دانشآموزان بهخصوص و
بهدليلفقــدانآموزشلازمدرخصوص
بروز از پس درمان همچنين و پيشگيری
اينمشــکل،دراغلباوقاتخانوادههابا

مشکلاتیمواجهمیشوند.
بــا شــیوع فصــل ســرما امــکان ابتلای 
دانش آموزان به بیماری شپش سر )پدیکلوزیس( 
وجود دارد و کارشناســان معتقدند این بیماری 
بیشتر در میان دانش آموزان ابتدایی شایع است 
که والدین باید مراقب بهداشــت فرزندان خود 

برای پیشگیری از این بیماری باشند.
در یکی دو ســال اخیر با شــیوع شپش در 
مــدارس تهران، زمزمه اضطــراب والدین برای 
مبتلا شــدن فرزندان آن ها در مــدارس دیگر 
اســتان ها نیز به گوش می رسید و بر این اساس 
آموزش وپرورش اســتان کردستان برای مقابله 
با شــیوع این بیمــاری داخل مدارس، ســعی 
در برگزاری دوره های آموزشــی و آگاه ســازی 
بــرای معلمــان و مربیان و همچنیــن والدین 

دانش آموزان در مدارس ابتدایی کرد.
اســم »شــپش یا پدیکولوز« کــه به میان 
می آید، خانواده ها نگران و هراســان می شوند و 
خیلی سریع به دنبال راهی برای از بین بردن آن 
جستجو می کنند. افزایش شپش سر بیشتر در 
کودکان و نوجوانــان و به خصوص دانش آموزان 
رخ می دهد که به دلیل فقدان آموزش لازم در 
خصوص پیشــگیری و همچنین درمان پس از 
بروز این مشــکل، در اغلب اوقات خانواده ها با 

مشکلاتی مواجه می شوند.
درگذشــته هنگامی که شــپش سر به سراغ 
دانش آمــوزان می آمد، تنهــا راه رهایی از آن، 
تراشــیدن موی ســر بود، اما اکنــون راه های 
بســیاری در این خصوص وجــود دارد که عدم 
آگاهی و آموزش باعث بیشتر شدن و تسری آن 

به دیگران می شود.
وزارت آموزش وپــرورش، وزارت بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشــکی نقشــی حساسی در 
اطلاع رســانی، آموزش و پیشــگیری در ابتلای 
دانش آمــوزان به شــپش ســر دارنــد که اگر 
خانواده هــا هم در این خصــوص آموزش لازم 
را داشــته باشند، می توانند در پیشگیری از این 

بیماری نقشی اساسی داشته باشند.
شپش ها، حشــرات انگلی کوچک و معمولاً 
خاکســتری رنگ هســتند که روی پوست سر 
انســان زندگی می کنند، شــپش ســر در بین 
کودکان و نوجوانان بین 4 تا 11 ســاله شیوع 
بیشتری دارد، شیوع شپش سر در بین دختران 

بیش از پســران دیده می شود، علامت شیوع به 
شپش سر، خارش بسیار زیاد است تا حدی که 
زخم در سر تا پشــت گوش ها سرایت می کند، 
ســرایت شــپش از طریق کلاه، شــانه و بالش 
امکان پذیر اســت و شپش سر به نوعی واگیردار 
و امکان انتقال از فردی به فرد دیگر وجود دارد.
روشهايیبرایپيشگيریازبروز

شپشسردرکودکان
در صورت بروز خارش در ســطح سر، سریعاً 
به پزشک مراجعه کنید، رعایت بهداشت کامل 
فــردی، خانوادگی و اجتماعی، اســتحمام هر 
روز نیز به پیشــگیری از شپش کمک می کند، 
استفاده از شامپوهایی است که پزشکان تجویز 
می کنند، روش های درمان و مقابله با شپش سر 
کودکان، در صورت مشــاهده هرگونه علائم به 
پزشــک مراجعه شــود، اصول بهداشتی فردی 
به دقــت رعایت شــود، لباس هــا به طور منظم 
تعویض و شست وشو شــوند، لباس افراد مبتلا 

در آب جوش جوشانده شوند.
آموزش لازم بــرای پیشــگیری و مقابله با 
شپش سر باید در مدارس برای دانش آموزان و 
خانواده های آن ها انجام شود تا در صورت بروز 
چنیــن بیماری، امکان مقابلــه و درمان وجود 

داشته باشد.
متأسفانه این آموزش در تمام مدارس انجام 
نمی شــود و تعــداد مربیان بهداشــت مدارس 
نیز آن قدر کم هســتند کــه نمی توانند وقت و 
زمــان کافی را برای ســلامتی دانش آموزان در 

نظرگیرند.
امســالگزارشیدرموردشيوع
کردســتان مدارس در شــپش بيماری

اعلامنشدهاست
معاون تربیت بدنی و سلامت آموزش وپرورش 
استان کردستان اظهار کرد: خوشبختانه امسال 
تاکنون گزارشی در مورد شیوع بیماری شپش 

در مدارس اعلام نشده است.
افشــین خوشــگوار بیــان کــرد: چنانچه 
موردی گزارش شــود آموزش وپرورش اســتان 
کردســتان آمادگی لازم برای ارائه شامپوهای 
مخصوصی که با همکاری دانشگاه علوم پزشکی 
اســتان تهیه شــده را دارد تا رایگان در اختیار 

دانش آموزان مبتلا قرار دهد.
وی خاطرنشان کرد: در راستای توجه به این 
مهم هرســاله دوره های آموزشی برای معلمان، 
مدیران و اولیای دانش آموزان برگزار می شود تا 
زمینه حفظ بهداشت فردی توسط دانش آموزان 

فراهم باشد.
وی یادآور شد: امسال 179 هزار دانش آموز 
کردستانی معادل 65 درصد دانش آموزان تحت 

پوشش آموزش های بهداشتی قرار می گیرند.
معاون تربیت بدنی و سلامت آموزش وپرورش 
کردستان عدم رعایت بهداشت فردی و برخورد 
دانش آموزان و تعویض مقنعه میان دانش آموزان 
دختر را عامل شیوع این بیماری خواند و گفت: 
دانش آموزان باید مراقب ســلامت خود باشند و 
از شیوع چنین بیماری هایی با رعایت بهداشت 

فردی جلوگیری کنند.
خوشــگوار اضافه کرد: مراقبین سلامت هر 
هفته در تمامی مدارس استان وضعیت بهداشت 
فردی دانش آموزان را رصد می کنند و به مراتب 

نکات بهداشتی را به آن ها متذکر می شوند.
وی بــا اشــاره به اینکــه متأســفانه برخی 

خانواده ها وجود این بیماری را ضعف می دانند، 
افزود: درصورتی که والدیــن متوجه وجود این 
بیمــاری در فرزندان خود باشــند بهتر اســت 
با اطلاع رســانی به مدارس زمینــه بهبود این 
بیمــاری در فرزند خود و عدم مبتلای ســایر 

دانش آموزان را فراهم کنند.
باتوجه به اینکه این بیماری بیشتر در میان 
کودکان اتفــاق می افتد و نوآمــوزان بدو ورود 
به مدارس بیشــتر در معــرض ابتلا به بیماری 
پدیکلوزیس هســتند نیاز اســت مراقبت های 
بهداشتی در میان نوآموزان بدو ورود به مدرسه 
افزایــش یابد و والدین به مســائل بهداشــتی 
کودکان بیشــتر توجه کنند. براســاس ارزیابی 
بهداشــتی از نوآمــوزان بدو ورود به مدرســه 
آموزش وپــرورش بــا همکاری دانشــگاه علوم 
پزشکی سال های سال است که اقدام به اجرای 
طرح ســنجش در نوآموزان نموده و در صورت 
مشــاهده این بیمــاری اطلاع رســانی لازم به 

خانواده ها انجام خواهد شد.
رئیــس اداره آموزش وپــرورش اســتثنایی 
کردســتان نیز در سخنانی به خبرگزاری فارس 
اظهار کرد: در پایگاه های ســنجش سلامت که 
نوآموزان بدو ورود به مدرسه ارزیابی و سنجش 
می شوند کارشناســان بهداشت در ارزیابی های 
خود از نوآمــوزان اگر مــوردی ببینند پس از 
شناسایی با ارائه معرفی نامه ای به مرکز بهداشت 

برای درمان معرفی می شوند.
خلیل رنجبر با اشــاره به اینکه درصورتی که 
نوآمــوزی دچار ایــن بیماری شــود پیگیری 
خواهد شــد، افزود: اگر درمان دانش آموز ادامه 
یابد در پرونده ســلامت دانش آموز و در سامانه 
الکترونیکی طرح ســنجش قید خواهد شــد و 

مدیر مدرسه در جریان قرار خواهد گرفت.
وی اضافه کــرد: چنانچه نوآموزی که دچار 
بیمــاری پویکلوزیس باشــد و روند درمان وی 
طولانی شــود در بدو ورود به مدرســه پرونده 
با همکاری آموزش وپرورش به  بهداشــتی وی 
مرکز بهداشــت ارائه خواهد شد تا روند درمان 

پایان یابد.
اگرچه بهبود وضعیت بهداشــتی، اقتصادی 
و اجتماعــی تأثیر بســزایی در کاهش آلودگی 
به شپش داشته اســت، اما همچنان این انگل 
گســتردگی جهانی دارد شپش مختص جامعه 
یــا طبقه اجتماعی خاصی نبــوده و تمام افراد 
جامعه را مخصوصاً در فصول ســرد سال ممکن 
است درگیر کند. شیوع این بیماری در کودکان 
بســیار بیشتر اســت و در جنس مؤنث شایع تر 
از جنس مذکر اســت و باید با رعایت بهداشت 

فردی مانع ابتلا و شیوع به این بیماری بود.
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رئیس کانون صرافان ایرانیان:
صرافی ها مجاز به معامله بیت کوین 

نیستند
صرافان کانون رئيس اقتصادی: گروه سپهرغرب،
ايرانيانبابياناينکهطبقدســتورالعملمربوطبه
صرافیها،صرافانمجازبــهمعاملهارزهایمجازی
ارزهــایمجازیدر نيســتند،گفت:بيتکوينو

صرافیهامعاملهنمیشود.
ســعید مجتهدی در پاســخ به این ســؤال کــه آیا در 
صرافی ها معاملات ارزی به صــورت الکترونیکی و در فضای 
مجازی انجام می شــود، چراکه شنیده ها حاکی است برخی 
صرافان مبادرت به خریدوفروش بین کوین می کنند، اظهار 
کرد: خیر، در صرافی ها این معاملات الکترونیکی و در فضای 
مجازی انجام نمی شــود و دســتورالعمل اجرایی تأسیس، 
فعالیــت و نظارت بر صرافی ها که به تصویب شــورای پول 

و اعتبار رسیده، چنین مجوزی را به صرافی ها نداده است.
وی در واکنــش به این نکته که بانــک مرکزی تاکنون 
معاملــه ارزهای مجــازی را غیرقانونی اعلام نکرده اســت، 
گفــت: در دســتورالعمل صرافی ها معامــلات غیر فیزیکی 
که خریدوفروش های مجازی را شــامل می شود، غیرقانونی 
دانســته شــده و از آن منظر صرافــان نمی توانند ارزهای 
الکترونیکــی را معاملــه کنند چراکــه اساســاً باید برای 
پدیده هــای نوظهور قانونی تدوین شــود تا امــکان معامله 
آن بــه وجود آید زیرا در صورت عدم وجــود قانون، امکان 

سوءاستفاده و کلاه برداری وجود خواهد داشت.
رئیس کانون صرافان در پاســخ به این ســؤال که آیا تاکنون 
گزارشــی در زمینه معامله ارزهای مجازی به کانون رسیده، بیان 
کرد: خیر، تاکنون گزارشــی به ما نرسیده است و این را هم تأکید 
می کنم که صرافان در شرایط کنونی فقط مجاز به خریدوفروش ارز 

و سکه  های بانکی صرفاً در چارچوب دستورالعمل مذکور هستند.

تحرک عجیب بانک ها برای پرداخت وام
پرداخت با سپرده گذاری رونق گرفت
از مجلس درحالیکه اقتصادی: گروه سپهرغرب،
اتمامِحجتبادولتبرایکاهشنرخسودوامبانکی
خبرمیدهد،برخیشــعبحرکتجديدیرابرای
اعطایوامآغازکردهانــدکهالبتهالزامبلوکهکردن

تسهيلاتراباخودهمراهدارد.
از شــهریورماه امســال با مصوبه شــورای پول و اعتبار 
و بخشــنامه بانک مرکزی، نرخ ســود ســپرده های بانکی 
15 درصد کاهــش پیداکرده و آن گونه کــه مقامات بانک 
مرکــزی می گویند، این نرخ در اکثر قریب به اتفاق شــعب 
بانکی رعایت می شــود. اگرچه دادستان کل کشور و رئیس 
کمیســیون اقتصادی مجلس هنوز هم بر این باور دارند که 

برخی بانک ها در رعایت این بخشنامه تخلف می کنند.
چنــد وقت پیش بود که ولی الله ســیف رئیس کل بانک 
مرکزی از بازرســی 4 هزار و 500 شــعبه بانکی در سراسر 
کشــور خبر داده و اعلام کرده بود که نرخ های سود در این 
شعب رعایت می شود و بســیاری از بانک ها به صورت دقیق 
و وسواس گونه به پرداخت سود ســپرده مطابق با نرخ های 

مصوب شورای پول و اعتبار می پردازند.
نکته دیگر رعایت نرخ سود بانکی از سوی بسیاری از بانک ها، 
گفته مســعود کرباسیان وزیر امور اقتصادی و دارایی است که 
وی بعُد دیگری از جرائم بانک ها در عدم رعایت نرخ های سود را 
گوشزد می کرد. به این معنا که وی اعلام کرده بود آن دسته از 
بانک هایی که نرخ سود را رعایت نمی کنند نقره داغ خواهند شد 
چراکه پرداختی های مازاد این نرخ ســود به سپرده ها مشمول 
اخذ مالیات خواهد شد و حسابرسان به دقت این موضوع را در 

صورت های مالی بانک ها تحت نظر خواهند گرفت.
تمام این ها در شــرایطی است که مطابق مصوبه شورای 
پــول و اعتبــار، بانک ها بایــد در تداوم کاهش نرخ ســود 
ســپرده های بانکی، نرخ سود تسهیلات را هم کاهش دهند. 
موضوعی که تاکنون اجرایی نشــده و آن گونه که محمدرضا 
پورابراهیمی رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای 
اسلامی می گوید قرار بر این بود که 2 تا 3 ماه بعد از کاهش 
نرخ سود سپرده ها، نرخ بهره وام ها نیز کاهش یابد و اکنون 
مجلــس به دولت اتمامِ حجت داده تا هر چه ســریع تر برای 

کاهش نرخ سود وام های بانکی نیز اقدام کند.
وی البته به این نکته هم اذعان کرد که جلســات مرتبی با 
مقامات بانکی در رابطه با فراهم نمودن مکانیزم های کاهش نرخ 
ســود در بخش تسهیلات برگزار شده است و حال باید منتظر 
ماند و دید که این اتمامِ حجت چه زمانی به ثمر خواهد نشست.

گزارش های میدانی از برخی از شــعب بانکی حکایت از آن 
دارد که بانک ها با علم بر اینکه ممکن است نرخ سود تسهیلات 
بانکی به زودی کاهش یابد، تلاش دارند تا منابع موجود خود را 
با نرخ گران تــری در اختیار مردم بگذارند و آن گونه که برخی 
محاسبات نشان می دهد برخی شعب بانکی همچنان نرخ های 
سود 23 تا 27 درصدی را برای تسهیلات خود اعمال می کنند 
و بنابراین اعطای منابع با نرخ هایی که هنوز کاهش نیافته اکنون 

برای آن ها جذابیت یافته است.
در این میان پرداخت وام با بلوکه کردن بخشــی از تسهیلات 
پرداختی به مردم و نیز سپرده گذاری برای اعطای وام رونق گرفته 
و اکنون بانک ها برای اعطای تسهیلات با همین نرخ سودهای بالا 
17 تا 20 درصد از وام های اعطایی را تا پایان تسویه وام نزد خود 
نگه می دارند به نحوی که برای دریافت یک وام 20 میلیون تومانی 
با تقسیط ماهانه 730 هزارتومان چیزی حدود 17 درصد از وام، 
مشمول بلوکه کردن 17 درصد از مبلغ وام اعطایی می شود که در 

پایان دوره بازپرداخت به متقاضی برمی گردد.
یکی از کارمندان شــعب بانکی گفت: منابع بانک ها بسیار 
محدود اســت و برای اینکه بتوانند وام بیشتری اعطا کنند به 
برخی از روش ها متوسل می شوند به این معنا که بلوکه کردن 
بخشی از وام اعطایی یا وام به شرط سپرده گذاری 2 تا 3 ماهه 

ازجمله مواردی است که برخی شعب بانکی به کار می بندند.
وی افــزود: البته بخشــنامه های بانــک مرکزی اعطای 
هرگونــه وام بــا ســپرده گذاری یا بلوکه کردن بخشــی از 
تســهیلات را ممنوع کرده اســت اما به هرحــال بانک ها به 
روش هایی متوســل می شــوند که بتواننــد در ازای اعطای 

منابع خود بیشترین بازدهی را داشته باشند.
این در شرایطی است که بانک ها بنگاه های اقتصادی هستند 
که بایــد هزینه ها و درآمدهای خود را مدیریت نمایند، به این 
معنا که وقتی سود سپرده کاهش می یابد، میزان ورودی و منابع 
سپرده ای به بانک ها نیز تقلیل یافته و همین امر بانک ها را در 
منابع درآمدی خود با مشکل مواجه می کند به خصوص اینکه 
مشارکت در فعالیت های اقتصادی، خرید ملک و داشتن سهام 

نیز راه را برای کسب درآمد آن ها بسته است.
حــال باید منتظر ماند و دید که نظام بانکی در همراهی 
بــا مجلس در کاهش نرخ ســود تســهیلات کــه یکی از 
خواســته های اصلی تمامی محافل اقتصادی و مردم است، 

چه زمانی به ثمر خواهد نشست.

خبــر اسناد جدید از قاچاق یک زن روستایی
فراکسیون مبارزه با مفاسد مجلس: گمرک فرافکنی می کند

ســپهرغرب،گروهاقتصــادی:دبيرخانه
فراکسيونمبارزهبامفاسداقتصادیواداری
امير به کرد:جوابيــهگمرک اعلام مجلس،
خجستهرئيسفراکســيونمبارزهبامفاسد
اداریمجلسشورایاسلامیدر و اقتصادی
رابطهباقاچاقکالانادرســتوخلافواقع

استوبيشتربهفرافکنیمیماند.
دبیرخانه فراکســیون مبارزه با مفاسد اقتصادی 
و اداری مجلــس در واکنش به پاســخ گمرک به 
سخنان امیر خجســته رئیس فراکسیون مبارزه با 
مفاســد اقتصادی و اداری مجلس شورای اسلامی 

توضیحاتی به شرح زیر ارسال کرد.
1- در خصوص 18 دستگاه بیهوشی می نویسد 
]این پرونده در ســال های گذشته توسط بازرسان 
گمرک ایران رســیدگی شــد و موضوع مربوط به 
تفاوت ارزش بوده و نــه قاچاق و مطالب بی ارزش 
و خلاف واقع دیگر[ مســؤولان گمــرک به خوبی 
می دانند 18 دســتگاه پیشــرفته بیهوشی با یک 
پته مســافری گمرکــی، به ارزش هرکــدام 100 
دلار، بدون اخذ مجوز وزارت بهداشــت و به عنوان 
تولیدی داخلی ســاخت ایران و به وزن 608 کیلو 
اظهارشده و به دستور مدیریت ترخیص شده است. 
قبض انبار 6080 کیلو بوده اما برای پنهان کار 608 
کیلو اظهارشده تا اسباب بازی جلوه دهد. )پیوست 

1 2 - پیوست 3(
ضمناً دســتگاه های فوق از نوع پیشــرفته بوده 
و از مقصد هلند بر اســاس بارنامه واردشــده بود و 

نمی توانست ساخت ایران باشد.
همچنین پته مســافری گمرکی برای کالاهای 
غیرتجاری و با ارزش زیر 1000 دلار صادر می شود 
درحالی که ارزش 18 دســتگاه موصوف ده ها هزار 
دلار بالــغ می گــردد و حتماً بایــد از طریق ثبت 
سفارش وزارت بازرگانی یا اظهارنامه وارد و با پروانه 

گمرکی ترخیص شود.
ازآنجاکــه کارشناســان گمرک فــرودگاه امام 
خمینی به اعمال خلاف فــوق واقف بودند در پته 
گمرکــی ذکر می کنند طبق دســتور مدیریت. آیا 
این همه تخلفــات ســازمان یافته در ترخیص این 
کالاهای حســاس را می توانیم نادیده بگیریم و در 
جوابیه بنویســیم: »موضوع تنها تفاوت ارزش بوده 

نه قاچاق«
صورت جلســه ضمیمه که به امضای 10 مدیر 
گمرک ایران رسیده نشان می دهد که موضوع صد 
در صد طبق ماده 2 قانــون مبارزه با قاچاق و بند 

ح ماده 113 قانون گمرک، قاچاق تلقی می گردد.
آیا مسؤولان گمرک ایران پرونده به این مهمی 
که با جان و مال مــردم بازی می کند و طبق ماده 
2 قانــون مبارزه با قاچــاق کالا و بند ح ماده 113 
قانــون گمرکی صد در صد قاچــاق تلقی می گردد 
نادیــده می گیرد و صرفاً برای دفــاع از همکاران و 
صاحــب کالای متخلف می گویند موضــوع صرفاً 
تفاوت ارزش بوده است آیا این مدیران می توانند در 

مصدر مدیریت گمرک ایران قرار گیرند؟
2- در خصوص پرونــده 1128 کانتینر ظروف 
کریســتال نیز گمرک در جوابیه نوشــته ]که قبلًا 
دفتر بازرســی گمرک به آن ورود کرده و نســبت 
بــه پیگیــری روند قانونــی اقدام نمــوده و بحث 
جدیدی نیست؛ 1128 کانتینر کالای قاچاق اصلًا 
وجود ندارد و همان مرجع نظارتی نیز رســماً این 
موضوع را پذیرفته است[ و به همین آسانی موضوع 
قاچــاق 1128 کانتینر ظروف شیشــه ای را مانند 

دستگاه های بیهوشی می بندند. )پیوست 4(
در این خصوص اولاً اگــر موضوع قاچاق نبوده 
چــرا ناظر گمرکات اســتان هرمــزگان اعلام جرم 
قاچاق به ارزش 117 میلیارد تومان در سال 1396 
کرده و اکنون گمرک قادر نیست طی نامه به مرجع 

قضایی آن را ابطال کند؟
ثانیاً وقتی قســمت زیادی از این ظروف مربوط 
به ســال 95 بــوده چطور در ســال 94 موضوع را 

بسته اند؟
ثالثاً اگر موضوع قاچاق نیســت چرا صاحب کالا 

آقای س. ح کماکان در بازداشت به  سر می برد.
رابعــاً چــرا واحــد نظارتــی موردنظر شــما 
درصورتی که حرف شــما صحیح باشد مراتب را به 
مرجــع قضایی اعلام نکرده و نامه قبلی از ســایت 

واحد نظارتی حذف نمی شود؟
خامســاً گمــرک ترخیص ظروف شیشــه ای و 

کاغذدیواری و اســباب بازی را تخلــف می داند نه 
قاچاق.

آیــا وقتی صدهــا کانتینر ظروف شیشــه ای را 
ضایعات شیشــه اظهار و با بارنامه جعلی ترخیص 
می شــود تا صدها کانتینــر کاغذدیواری را با جعل 
اســناد کوکوبیت اظهار و از گمرک خارج می کنند 
یا صدها کانتینر ظروف شیشه ای تحت عنوان درب 
پوش شیشــه ای یا شیشه فلاسک اظهار و با اسناد 
جعلی خارج می شود، این موارد فقط تخلف بوده و 

قاچاق نیستند؟
پس یک بــار تبصره مــاده 2 قانون مبــارزه با 
قاچاق و بند ح ماده 113 قانون گمرکی را مطالعه 
کنید و در قبال بیت المــال این چنین قضاوت غیر 
کارشناســی نکنید. اگــر دفتر بازرســی با چنین 
تفکری در 4 ســال گذشــته گمرک را اداره کرده 
بهتر اســت تمام پرونده های دفتر بازرســی یک بار 
دیگر توســط مدیران و کارشناســان جدید مورد 

رسیدگی قرار گیرد.
جالب ترین قســمت پاســخ، مربــوط به کارت 
بازرگانی اســت که می نویســد ]گمرک نخستین 
دســتگاهی بود که در سال های گذشته به موضوع 
کارت های بازرگانی یک بارمصرف ورود و اعلام کرد 
تعدادی خودروی لوکس در ســال های گذشــته با 
اســتفاده از کارت بازرگانــی یک بارمصرف و به نام 
افراد روســتایی وارد کشور شــده  و تمام ماشین ها 
بــا رعایت ضوابط فنی ترخیص و مشــمول قاچاق 
نبوده اســت و گمرک هیچ گونــه دخالتی در صدور 

کارت فوق ندارد.[
بلــه قبول که گمرک دخالتــی در صدور کارت 
بازرگانی ندارد و در صــدور این کارت ها قطعاً باید 
نظارت بیشتری صورت گیرد اما اینکه یک شرکت 
مانند کیان تلاش خاورمیانه ظرف 4 ماه در گمرک 
خرمشــهر طی 2500 اظهارنامــه گمرکی هزارها 
کانتینر کالای متفرقه مانند اتومبیل، لوازم خانگی و 

لوازم یدکــی را با تبانی ســازمان یافته و با پرداخت 
یک دهــم و بلکه یک صــدم ارزش واقعی ترخیص 
می کنــد و پس ازاینکه یــک محمولــه اظهارنامه 
گمرکی در اســتان مرکزی توســط پلیس رؤیت و 
مشــخص می شود که محموله خارج شده از گمرک 
با محموله اظهاری متفاوت است و به ناگاه صاحب 
شــرکت متواری و وجود خارجی ندارد تا گمرک و 
سازمان مالیاتی حقوق قانونی را دریافت کند، کارت 
بازرگانی و اطلاق مسؤول هستند یا مدیران گمرک 

که در انجام وظیفه کوتاهی کردند؟ )پیوست 5(
وقتــی ده و بلکــه صــد شــرکت مانند صدف 
فردوس یا چکاوک بندر یا توحید گیلان یا نوروزی 
خواه صدها کانتینر ظروف شیشــه ای را از گمرک 
بندرعباس با ارزش بسیار نازل ترخیص می کنند و 
پس از خروج برای این شرکت ها ده ها و بلکه صدها 
میلیارد تومان مطالبه  نامه واهی صادر می شــود که 
ریالی از آن قابل وصول نیســت آیا گمرک کوتاهی 

نکرده است؟
وقتی تا سال 92 یعنی قبل از تصدی رئیس کلی 
دکتر کرباســیان بر گمرک میزان مطالبات مالیاتی 
طبق نامه رســمی گمرک کمتر از دو هزار میلیارد 
تومــان بوده و در 4 ســال گذشــته طبــق اعلام 
رئیــس کل ســازمان مالیاتی به بیــش از 12 هزار 
میلیارد تومان رســیده آیــا کارت بازرگانی و اتاق 
مسؤول است یا مقامات گمرک که به بهانه تسهیل 
تجارت و اســتفاده از سامانه جامعه گمرکی، واحد 
احراز هویت گمرکــی که وظیفه اش احراز مالکیت 
صاحــب کالا و احراز اصل اســناد گمرکی بوده را 
حذف و این بلا را بر ســر تجارت و صنایع مملکت 

آوردند.
جالب اســت بدانیم کــه دکتر کرباســیان در 
خصوص گمــرک و مشــکلات آن در کتاب خود 
14 وظیفه اصلی گمــرک را در واحد احراز هویت 
خلاصه کردند اما پس از تصدی ریاســت بلافاصله 

این واحد مهم کنترل را حذف نمودند، چرا به این 
امور کارشناسی رسیدگی نمی شود.

مســؤولان گمرک ایــران در خصوص دو کارت 
بازرگانــی پیرزن روســتایی که هرکــدام بیش از 
600 خودرو آخرین مدل وارد کرده اند در راســتای 
به اصطلاح شفاف ســازی ادامه می دهد که گمرک 
نخســتین ســازمانی بــوده که به موضــوع کارت 
بازرگانی یک بارمصرف ورود کرده و مراتب چگونگی 
سوءاستفاده را به مقامات کشور اعلام کرده که این 
ادعای کذب اســت زیرا خانم مریم دو سر دهلیز تا 
سال 91 کمتر از 200 خودرو را ترخیص کرده بود 
و ســازمان مالیاتی در ســال 91 طی نامه پیوست 
به مســؤولان گمرک می نویســد که نامبرده مبلغ 
4/5 میلیارد تومان بدهی مالیاتی داشــته و جهت 
پرداخت بدهی و اخذ مفاصا حســاب به این اداره 
راهنمایی شــود. مسؤولان گمرک و به ویژه مدیران 
حقوقی گمرک می دانند تا پرداخت بدهی مجاز به 
ترخیص کالا نیســتند و مسؤولان گمرک بی توجه 
به ایــن نامه 400 خودرو و صدهــا اظهارنامه کالا 

لوکس و لوازم خانگی را ترخیص کردند و ســازمان 
مالیاتی در ســال 94 مجدداً طی نامه دیگر بدهی 
17/5 میلیــارد تومانــی مریم دو ســر دهلیز را به 
گمــرک یــادآوری می کند. آیا مســؤولان گمرک 
که این همه تخلفات ســازمان یافته انجام می دهند 
صلاحیت دارند که خودشان را پیش قراول مبارزه با 

کارت یک بارمصرف قلمداد کنند؟
در مــورد خانم ســکینه معرف وضــع و نقش 
گمرک در این تخلفات بســیار گســترده تر اســت 
بدین صورت که وی ظرف ســال 93، بیش از 200 
اظهارنامه مشــتمل بر صدها کانتینر لوازم یدکی و 
غیره از یک گمرک کوچک سبحانی که اساساً مجاز 
به ترخیص کالای تجاری نبوده کالا ترخیص کرده 
و پس ازاین که یک پرونده قاچاق ســوخت او برملا 
و بــه 450 میلیون تومان جریمه محکوم  شــد به 
ناگاه مفقودالاثر شده است. پس این ادعای مقامات 

گمرک هم کذب محض است. )پیوست 6 و 7(
اقدام گمرک در خصــوص کارت های بازرگانی 
یک بارمصرف نوشداروی بعد از مرگ سهراب است.

گزارش ویژه مرکز پژوهش ها؛

گرانی سوخت 480 هزار نفر را بیکار می کند
سپهرغرب،گروهاقتصادی:درحالیدولت
حســنروحانیقصدگرانیبنزينوگازوئيل
برایايجادشغلراداردکهمرکزپژوهشهای
مجلسباانتشارگزارشــی،ازوجودتناقض
درطرحدولتخبردادواعلامکرد:افزايش
قيمتانــرژیمیتواندبهکاهش360تا480

هزارنفریاشتغالمنجرشود.
حســن روحانــی رئیس جمهور از گران شــدن 
بنزیــن و گازوئیل و صرف پول حاصل از این گرانی 

برای ایجاد اشتغال خبر داد.
مرکز پژوهش های مجلس با انتشار گزارشی به 
نقــد این طرح دولت پرداخت و نوشــت: »با توجه 
بــه آثار رکــودی )و درنتیجه بیــکاری( حاصل از 
افزایش قیمت حامل های انرژی این سیاست قدری 
متناقض به نظر می رسد. به علاوه نسبت این برنامه 
اشتغال زایی با برنامه فعلی دولت تحت عنوان برنامه 
اشتغال فراگیر چیست؟ همچنین محور قرار گرفتن 
ســازمان برنامه وبودجه در تهیه و تدوین آیین نامه 
و غفلت از نقش شــورای عالی اشــتغال قابل تأمل 

است.«
در این گزارش آمده است: بر اساس مفاد تبصره 
»18« لایحــه بودجه 1397 بــه دولت اجازه داده 
خواهد شــد تا به منظــور اجرای برنامه اشــتغال 
گسترده، مولد و اشــتغال حمایتی، بتواند از محل 
افزایــش قیمت حامل های انرژی در ســال 1397 
نسبت به قیمت این حامل ها در ابتدای سال 1396 
منابعی به دســت آورد و این منابع را تا سقف 174 

هــزار میلیارد ریال به شــکل وجوه اداره شــده یا 
یارانه ســود و ترکیب با منابع صندوق توسعه ملی 
و تســهیلات بانکی در جهت حمایت از طرح های 
تولید، اشتغال، آموزش و کمک به کارورزی جوانان 

دانش آموخته دانشگاهی پرداخت نماید.
در ایــن رابطه توجه به نــکات ذیل ضروری به 

نظر می رسد:
رقــم 174 هزار میلیارد ریال که قرار اســت از 
افزایش قیمت حامل های انرژی در سال 1397 به 
دست آید می تواند طی سناریوهای گوناگون محقق 
شود. بر اســاس محاسبات انجام شــده تحقق این 
رقم می تواند از طریق افزایش حداقل 20 درصدی 
قیمت همه حامل ها انجام پذیرد. البته ممکن است، 
برخی از حامل ها ازجمله بنزین و نفت گاز بیشتر و 
بقیه کمتر افزایش قیمت داشــته باشند. هر یک از 
ســناریوهای افزایش قیمت آثار مختلفی بر اقتصاد 
کلان و رفاه اقشــار مختلف مردم خواهند گذاشت 
بنابراین تصمیم گیری در این رابطه باید با توجه به 

این ملاحظات انجام گیرد.
اســتدلالی که معمولاً درباره ضــرورت افزایش 
قیمــت حامل های انرژی بیان می شــود مصرف نا 
بهینه و لزوم اصلاح الگوی مصرف این حامل ها در 
بخش مصرف خانگی و بخش تولید اســت. این در 
حالی اســت که استفاده از منابع حاصل از افزایش 
قیمــت حامل های انرژی بــرای مصارفی غیرازاین 

موضوع محل مناقشه است.
مرکــز پژوهش های مجلس تصریح کرد: یکی از 

موضوعاتی که تلاش شده تا در لایحه بودجه سال 
1397 به آن پرداخته  شود و منابع قابل توجهی به 
آن اختصاص یابد، موضوع اشــتغال اســت. در این 

رابطه موارد زیر شایسته توضیح است:
در تبصــره »18« لایحه بودجه ســال 1397 
اعتباراتی برای اشــتغال زایی در نظر گرفته شــده 
که درمجموع 674 هزار میلیارد ریال برای ســال 
1397 جهت طرح های اشتغال زایی اختصاص یابد. 
با توجه به اختصاص منابع قابل توجه برای موضوع 
اشتغال در لایحه بودجه سال 1397 لازم است این 
مهم به دقت موردبررسی قرارگرفته و ضمن بررسی 
آثار اقتصاد کلان افزایش قیمت حامل ها )به عنوان 
یکی از منابع پیش بینی شــده برای ایجاد اشتغال( 
ضمانت های اجرایــی کافی برای تحقق اشــتغال 

موردنظر دیده شود.
مرکز پژوهش ها افزود: در رابطه با تبصره »18« 
ملاحظات و ابهامات جدی قابل طرح اســت که در 

ادامه به برخی از آن ها پرداخته شده است:
ایجاد اشتغال با منابع ناشی از افزایش قیمت های 
حامل های انــرژی می تواند رفتــاری متناقض در 
ایجاد اشتغال قلمداد گردد. برخی محاسبات نشان 
می دهد که افزایش قیمت حامل های انرژی موضوع 
این تبصــره موجب کاهــش 0.75 تا یک درصدی 
رشد اقتصادی کشور در ســال 1397 می شود که 
این کاهش رشــد می تواند به کاهش 360 تا 480 

هزارنفری اشتغال منجر شود.
هــدف از این تبصره اجــرای برنامه اشــتغال 

گســترده و مولــد با تأکیــد بر اشــتغال جوانان، 
دانش آموختگان دانشگاهی، زنان و اشتغال حمایتی 
عنوان شــده اما بااین حال تاکنــون برنامه ای تحت 
این عنوان توسط دولت ارائه نشده است و مشخص 
نیست که این منابع صرف برنامه های اشتغال زایی 
جاری دولت مثل برنامه اشتغال فراگیر خواهد شد 
یــا برنامه های جدیدی برای اشــتغال زایی به اجرا 
درخواهد آمد؟ به علاوه مشــخص نیســت شاخص 
ایجاد اشــتغال اصولاً چیســت؟ و چه مرجعی و بر 
اســاس چه شــاخصی این برنامه دولت را ارزیابی 

خواهد کرد؟
موضــوع دیگر در این رابطه ســازوکار عملی و 

ضمانت اجرایی ایجاد اشــتغال با استفاده از منابع 
مذکور اســت. به نظر می رسد در این راستا بررسی 
تجربه اجرای سیاســت بنگاه های زودبازده در سال 
1385 خالی از فایده نباشــد. برآینــد آمار و ارقام 
و اطلاعات احصا شــده در رابطه بــا تجربه مذکور 
حکایــت از این دارد که سیاســت اشــتغال زایی 
دولت وقت در قالب گســترش طرح های زودبازده 
با موفقیت همراه نبود و میزان انحراف طرح مذکور 
از اهداف اشتغال زایی، بیش از 60 درصد بوده است. 
علاوه بر این تا پایان سال 1390 تقریباً 30 درصد 
از منابع و تســهیلات پرداخت شــده به طرح های 

زودبازده بدون عملکرد بوده یا منحرف شده است.
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حاشیه نشینان فراموش شده اند
ســپهرغرب،گروهشــهر:همهکسانیکه
درحاشيهشــهرهایبزرگوکوچکزندگی
میکنند،انگحاشيهنشينرابرپيشانیدارند.

دیوارهای سست، سقف های موقتی، پتوهایی که 
نقش در را بر ورودی تک اتاق های نیمه خشتی بازی 
می کنند، خانه های حاشیه نشین هاست. کودکانی که 
لابــه لای گل ولای روزهای بارانــی در هم می لولند و 

پابرهنه در این آلونک می دوند، حاشیه نشین هستند.
رشد حاشیه نشینی را اگر نتوان نشانه اصلی رشد 
فقر دانســت، امــا نمی توان از کنار ایــن واقعیت نیز 
گذشــت که هر چه حاشیه نشینی گرداگرد شهرهای 
بزرگ کشور گسترده می شود، زنگ خطر فقر صدایش 

را به گوش مسئولان تحمیل می کند.
یکی از تعریف هایی که برای حاشیه نشــین وجود 
دارد این است، به تمامی کسانی گفته می شود که در 
محدوده اقتصادی شهر ســاکن هستند ، ولی جذب 

اقتصاد شهری نشده اند.
جاذبه شهرنشینی در رفاه شهری، این افراد را از زادگاه 
خویش کنده و به سوی قطب های صنعتی و بازارهای کار 
می کشد و اکثراً، مهاجران روستایی هستند که به منظور 

گذران بهتر زندگی ، راهی شهرها می شوند.
پیدایش، رشد و گســترش حاشیه نشینی دلایل 
گوناگونی دارد، دلایلی چون اشغال زمین های زراعی 
به دلیل توســعه شــهرها، گســترش امکانات برای 
شهرنشــینان به ویژه در شهرهای بزرگ و کم توجهی 
بیش ازحد به روستانشــینان، بــروز بلایای طبیعی 
مثل ســیل و زمین لرزه، وقوع جنــگ و بی خانمان 
شــدن گروهی از مردم، کمبود زمینه های اشتغال در 

شهرهای کوچک یا روستاها و....
حاشیه نشینان به واسطه هر یک از دلایل، راهی شهرها 
شــده اند، اما ازآنجاکه در شهرهای بزرگ هم جایی برای 
سکونت ندارند در حاشیه شهرها ساکن و تلاش می کنند 

تا خود را به اقتصاد پررونق شهر تحمیل کنند.
این دلایل چنان متنوع و درعین حال به هم وابسته 
که به نظر می رسد، کنترل این پدیده از عهده یک یا 

2 سازمان دولتی خارج بوده، در واقع عوامل گوناگونی 
که مردم را به حاشیه نشــینی کشانده، باعث شده تا 
هریک از ســازمان های دولتی با تصــور اینکه پدیده 
حاشیه نشینی تمام و کمال در حوزه کاری شان نیست، 

با نگاهی کوتاه به این پدیده ، آن را نادیده بگیرند.
مشت،نمونهخروار

چنــد روز پیش، رئیس کمیســیون فنی عمرانی 
شــورای شهر مشهد، اعلام کرد که یک سوم جمعیت 

این شهر در حاشیه شهر زندگی می کنند.
عباس شیرمحمدی، در جلسه شورای شهر مشهد 
گفت: در ســال  57 جمعیت شــهر مشهد تنها  600 
هــزار نفر بود که این تعداد اکنون به  2/5 میلیون نفر 
افزایش یافته است. وی ادامه داد: از این تعداد بیش از 
 820 تا  830 هزار نفر در  135 هزار واحد مسکونی که 
یا فاقد سند و پروانه هستند و یا در کاربری غیرمجاز 

احداث شده اند، حضور دارند. 
عضو شورای شهر مشهد با طرح این سؤال که با این 
رشد فزآینده ســکونت گاه های غیرمجاز، دولت چگونه 
می خواهد با احــداث واحدهای ارزان قیمت با این وضع 
مقابله کند، به طرح های جامع و تفصیلی شــهر مشهد 
اشاره و بیان کرد: پس از سال ها هنوز از اجرایی شدن این 
طرح بنا به دلایلی خبری نیست و دست پیمانکاران طرف 

قرارداد شهرداری برای اجرای آن، بسته است.
300سکونتگاهغيررسمیدرکشور

آمار وزارت مسکن، نشانگر وجود 300 سکونتگاه 
غیررسمی شناسایی شده در کشور است.

حسن موســوی چلک، مدیرکل دفتر امور آسیب 
دیدگان سازمان بهزیستی، با اعلام این خبر گفت: در 
حال ســوق دادن خدمات اجتماعی- روانی با کمک 
معتمدان محلی، تشــکل های غیردولتــی و دولتی 

به سوی این سکونتگاه ها هستیم.
وی معتقد است که افراد ساکن در سکونتگاه های 
غیررسمی و حاشیه نشین از دریافت حداقل های یک 
زندگی نیز محروم هســتند و مشکلات هریک از این 
سکونتگاه ها را بنا به نوع نیاز مردمان آنجا شامل آب، 

برق، مراکز بهداشتی و غیره اعلام کرد.
کميتهويژهپديدهحاشيهنشينی

قرار بود کمیته ای بــا عنوان کمیته ویژه پدیده 
حاشیه نشینی شــکل بگیرد، اما این کمیته در حد 
حرف باقی ماند. سه سال پیش رئیس وقت مجلس 
شورای اســلامی، از تشــکیل کمیته ویژه بررسی 

پدیده حاشیه نشینی خبر داد.
غلامعلی حداد عــادل، در خردادمــاه 1385 در 
گردهمایی بررســی پدیده حاشیه نشــینی، هدف از 
تشــکیل این کمیته را مطالعه و بررســی پیشنهاد 

درخصوص پدیده حاشیه نشینی شهرها عنوان کرد.
وی حاشیه نشــینی را پدیده ای مربوط به اسکان 
نامناســب در بســیاری از کشــورهای رو به رشد و 
عقب مانده عنوان کرده و گفته بود: اوایل انقلاب اقدامات 
خوبــی در جمع آوری حلبی آبادها و گودنشــین های 
اطراف تهران صــورت گرفت، ولی بااین حال در طول 
سال های گذشته یک مهاجرت بی رویه از روستاها به 

سمت شهرهای بزرگ مشاهده می شود.
به طوری کــه طبق آمــار 15 درصــد جمعیت 
شــهرهای بزرگ و شهرنشــین ما مشمول تعریف 
حاشیه نشینی می شــود که حدود 8 تا 9 درصد از 

جمعیت کل کشور را تشکیل می دهند.
ازحرفتاعمل

حاشیه نشینی مشکل دیروز و امروز نبوده، ضربتی 
حل نمی شود، سطحی، انکار شدنی و اتفاقاً شوخی هم 

نیست، بلکه کاملًا جدی است.
این کــه هــر از گاهــی شــخصی یا مســئولان 
کشــوری، بیاید و جمله ای، حرفی، سخنی بگوید که 
حاشیه نشــینی چنین و چنان، دردی دوا نمی شود، 
زمان ثابت کرده اســت که برنامه ریزی برای کنترل 
حاشیه نشینی به بار که ننشسته هیچ، حتی در حد کار 

پژوهشی نیز اثری برجای نگذاشته است.
حاشــیه ها همچنان دارند گســترده می شــوند، 
مشکلات ساکنان این سکونتگاه ها فشرده و فشرده تر 

می شود، اما انگار فراموش شده اند.

شهر
sepehr.shahr@gmail.com
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نقض ایمنی، از غفلت کارفرما تا بی توجهی مردم
سپهرغرب،گروهشــهر-عباسسريشی:
ازمهمترينمؤلفههایمديريتشــهری يکی
تأمين به مجريان و مســئولين مديران، الزام
اجرای ايمنیوسلامتیشــهرونداندرزمان
که اينجاست امر واقع است. عمرانی طرحهای
ملغمهآشفتهانســانوخودروهایموجوددر
شهرهابهخودیخودوبالقوهدرهرلحظهآبستن
رخدادیناخوشايندهست،گواينکهفقطتنها
میتــواناميدواربودکهبــاتصويبوالزامبه
رعايتاستاندارهاوقوانيندراينحوزه،بتوان
تاحدودیبســترهايیازآرامشوسلامترا

برایشهروندانايجادنمود.
هرچند تا رسیدن به نقطه  ایده آل هنوز راه بسیاری 
پیش رو داریم. اما نکته اینجاست که قطعاً تحقق این 
آرمان لاجرم مســتلزم داشتن یک مفاهمه عمومی از 
معنــا و مفهوم ایمنی و همچنین الزام به خواســت و 
اجراء از ســوی مجریان و مدیــران به صورت هم زمان 
در قالــب یکی از اصول و حقوق شــهروندی بوده که 
متأســفانه به دلایل نامشخص و نامعلوم تحقق آن به 
معنی واقعی کمرنگ و یا همیشه با نوسانات و تساهل 

و تسامح های فراوانی همراه است.
هرچنــد نباید فراموش کرد کــه این نیز از عادات 
دیرینــه و فرهنگی جامعه ماســت که تــا زمان بروز 
حادثه هــای منتج به اتلاف ســرمایه و خطرات جانی 
خیلــی جدی بــه مســائل نمی نگریم و بدتــر اینکه 
اقدامات بعدی نیز بیشــتر در حکم نوش داروی بعد از 

مرگ سهراب تلقی می شود تا چیز دیگر.
به زبان ســاده ما )عامه مــردم و خاصه مدیران( به 
قواعــد بازی، شــعارها، دســتورالعمل ها و روال اجرای 
برنامه ها کاملًا آشنا و عجیب تر اینکه حتی به برخی نتایج 
کم کاری ها نیز کاملًا وقوف داریم، اما افســوس که علت 
ابتلا به نوعی بیماری بی توجهی به استاندارهای ایمنی و 
سلامت در مدیریت شهری از یک سو و نیز غفلت عمومی 
مردم در خصوص حقوق شهروندی، خود باعث می گردیم 
که گاهاً درد چوب ندانم کارها را خیلی سخت بر پشت 
خود احســاس کرده و بیشــتر از آنکه از دیگران عبرت 

بگیریم، خود به عبرت دیگران مبدل شویم.
اگرچه نمونه های این غفلت و فراموشی را به تعدد 
و کرات می توان در گوشــه و کنار شــهر طی ساخت 
و ســازهای خصوصــی و دولتی دیــد. بااین حال در 
یک نمونه بســیار نگران کننده و تأمل برانگیز می توان 
به موضوع نحوه مســقف نمودن یکی از بازارچه های 
میــدان مرکزی شــهر همدان )ســر گــذر در تاریخ 
پنجشنبه 96/9/22( اشاره کرد که می تواند دست مایه 
و بهانه ای باشــد تا مگر به صــورت گذرایی نیم نگاهی 
هم که شده به کیفیت و نحوه رعایت اصول ایمنی به 
برخی از پروژه ها و طرح های در حال ساخت انداخت، 
نقادانه و منصفانه از خود بپرســیم، به راستی در این 
روال و رونــد کار چــه چیز اولویت قرار داشــته و یا 
درجه بندی ما در خصوص حفظ ایمنی و سلامت جان 
انسان ها، سرمایه، اموال و یا حفظ یک بافت تاریخی و 

سنتی در چه مرتبه ای از توجه قرار دارد؟
اینکه در وهله نخســت بایــد اذعان کرد که چون 
نفس این طرح در راســتای ایجاد آسایش برای مردم 
می باشــد، پس لاجرم مثبــت و قابل احترام اســت. 
درعین حال مجری طرح و یا ســفارش دهنده آن نیز 
چه کسی می باشد، شــاید چندان هم مدنظر نیست، 
اما نکتــه قابل تأمل اینکــه طرح دقیقــاً زمانی اجرا 
می گردد کــه خیل عظیمی از مــردم، راحت و البته 
بی توجه به فعالیت های بالای سرشان در حرکت بوده 
و از سوی دیگر نیز کارگران هم بدون توجه به جریان 
متراکم عبور و مرور در زیر پایشــان مشغول به انجام 

جوشکاری و نصب اتصالات فلزی بودند.
ســازه ای بســیار بزرگ و حجیم که در نظر است، 
به عنوان یک قطعه از پروژه مسقف نمودن سر گذر در 
جای خویش نصب شود. بررسی ها نشان می دهد ابعاد 
این ســازه قریب به ده ها مترمربع و متشکل از صدها 

کیلوگرم شاخه های پروفیل است.
تصور ریزش جرقه های آتش، حاصل از جوشکاری 
بر ســر عابران و اموال مغازه داران از یک ســو و خطر 
وقوع آتش سوزی و یا احتمال سقوط قطعات سنگین 
آهن از ارتفاع بلند بر ســر مردم در پی جابجایی های 
مکرر و این درحالی  اســت که عابران نیز دانسته و یا 
ندانســته، نسبت به فعل وانفعالات بالای سرشان عبور 
می کردند. با وجود مواردی از همین دســت مباحث 
چالش ها برانگیز در گوشه و کنار شهرمان، قطعاً حائز 

چند نکته قابل تأمل است.
نخست اینکه با مشــاهده این روال قطعاً این گونه 
فرض خواهد شد که علی الظاهر رعایت ایمنی، حفظ 
جان و مال مردم در چندمین تقدم مجریان این پروژه 
قرار داشته و حتی اجرای برخی اقدامات نیز بیشتر در 
حکم پاک کردن صورت مسئله و دادن جوابی فرمایشی 
به خواســت های قانون است. نکته دوم اینکه به دلیل 
بی پاســخ ماندن مطالبات قبلی و بی توجهی مسئولان 
بــه وظایف خویش، مردم نیز به ناچــار با چنین روال 
و رونــدی خو گرفته و دیگر خواســتار تحقق حقوق 

شهروندی خود در این زمینه نیستند.
چراکه باور کرده اند، در نهایت پس از وقوع حادثه 
نیــز )ولو به قیمت جان فرد و یا افراد متعدد( مورد با 
تشــکیل پرونده، پرداخت دیه و یا خســارت مالی به 
انضمام یک توبیخ اداری برای یک مســئول موضوع، 

خاتمه و کار به روال اول خود برمی گردد.
متأســفانه این یک واقعیت غیرقابل انکار است که 
کشــور ما یکی از پرُ خســارت پذیرترین ممالک در 
جریان وقوع حــوادث متأثــر از بی توجهی به اصول 

ایمنی است.
حرکت مــردم و کار روزمره مغــازه داران در حال کار 
ســقف گذاری بازارچه قدیمی، ســاخت ساختمان های 
عظیم چندطبقه را در جوار خیابان های پرتردد، درحالی که 
احتمال ســقوط اشــیاء و مصالح در هرلحظه وجود دارد، 
گودبرداری های آن چنانی در جوار منازل مسکونی و یا معابر 
پرتردد، تیر برق های سیمانی بی کیفیت که به مجرد برخورد 

یک اتومبیل شکسته و فرومی افتد.
سیم کشی های نیم بند مخصوص روشنایی در معابر 
و پارک ها و یا در نمونه آخر تابلوهای تبلیغاتی بسیار 
بزرگی کــه اخیراً کنار جاده ها بــدون در نظرگرفتن 
فاصله ایمن نصب  شــده اند، بــرای ما چه معانی را در 
ذهن متبادر می کند پیشرفت، توسعه بالندگی و یا...؟

قدر مســلم این حــرکات، نمادهایی از توســعه و 
پیشــرفت محسوب می شــود، مشــروط بر آنکه این 
پیشــرفت به یک باره و در پی یــک حادثه غیرمترقبه 
ماننــد یک لرزه کوچــک؛ یک تندبــاد ناگهانی و یا 
بی احتیاطــی یک کارگر و یا راننــده به یک باره رنگ 

پسرفت فاجعه و حادثه به خویش نگیرد.
اگرچه بســیاری از ما با خوش بینی تمام به زوایای 
کارها نگاه می کنیم و به قول عوام )همیشه نیز به خیر 
می گذرد( اما واقعیت اینجاســت که حادثه همیشه و 
در همه جا در کمین است و البته فرقی هم نمی کند، 
دلیل آن شل شــدن یک پیچ کوچک و یا فروریختن 
یک سازه عظیم باشد. چراکه علاوه بر خطای انسانی 
همیشه عوامل غیرانسانی نیز وجود دارد که می تواند 

در یک لحظه طومار یک پروژه را به هم بپیچد.
گــو اینکه ممانعــت از وقوع برخــی رخدادها نیز 
در اختیار و اراده ما نیســت. بااین حال عقل و منطق 
ایجاب می کند، تا در پی ایجاد بستر های ایمنی قبلی، 
کنار هشــدارها و اطلاعیه های عمومی باعث شویم تا 
در آن لحظه خاص )وقوع حادثه( میزان خسارت و یا 

تلفات به حداقل ترین میزان خود برسد.
اصلاً بگذارید این گونه قلمداد کنیم که عمده مردم )به هر 
علت( نسبت به این مقوله بی اعتنا و یا کم اهمیت هستند، اما 
آیا همین امر بهانه و یا راه فرار مناسبی برای کم کاری و یا 
ضعف مدیران و مجریان این قبیل طرح های بزرگ و کوچک 
خواهد بود؟ یا اینکه اگر مدیر و یا مجری طرحی این گونه فکر 
کند که فرد یا افرادی که هم اکنون بی اعتنا و یا بی اطلاع از 
زیر و کنار پروژه در حال ساخت عبور می کنند، یکی از اعضاء 
خانواده خودش می باشد، آن وقت به کدام مسئله به عنوان 
اولویت نگاه خواهد کرد ایمنی، سلامت فرد، جامعه و یا اتمام 

و سرعت در اجرای پروژه؟
شاید برخی گمان کنند که بزرگ نمایی یک ضعف 
در راســتای ســیاه نمایی و یا کم ارزش تلقی نمودن 
کلیت یک کار باشــد، اما نکته اینجاســت که اگر هر 
طرحی ولو به صرف داشــتن ارزش های بســیار زیاد 
اقتصادی، فرهنگی،تاریخی و علمی به علت ضعف در 
مدیرت و اجرا، باعث ایجاد و یا بسترساز بالقوه حادثه 
و یا ســانحه ای گردد، دیگر نمی توان آینده روشــن و 
مقبولی را برای آن متصور شــد. گو اینکه این هم از 
خصایص فرهنگ و جامعه ماست که خاطرات، معایب 
و نــکات منفی و بد دیروز به مراتب بیشــتر و بهتر به 
یاد آورده می شــوند، تا محاسن و مزایای امروز. فلذا، 
اگر در تلاش های عملی امروز بازخوردهای فردا را نیز 
لحاظ کنیم، آن وقت شــاید بتوان بهتر و بیشتر عمق 
و لزوم پایبندی واقعی به شعارهای مانند )اول ایمنی 

بعد کار( را درک کرد.

سابقه حقوق شهروندی در ایران
مقولههايی سپهرغرب،گروهشهر:هرچند
ازجمله؛شهروند،فرهنگشهروندیوحقوق
شــهروندیدرادبياتحقوقی،سياســیو
بهشمار واژههايیجديد ايران جامعهشناسی
میآيندولیازنظرمفهومیکاملًاشناختهشده

هستند.
شــهروند که تحت اقتدار و حمایت یک حکومت 
قرار دارد، برخوردار از مجموعه ای از حقوق اساســی 
انســان است. امروزه این اندیشه و اعتقاد وجود دارد 
کــه افراد به منزله شــهروند، حقــوق و آزادی هایی 
دارنــد که حکومــت مکلف اســت از آن ها حمایت 
کند، تکالیف و مسئولیت هایی نیز در قبال حکومت 
دارند، بنابراین برای توسعه فرهنگ، تبیین، تضمین 
و حفظ حقوق شــهروندی، ابتدا باید حقوق شهروند 

را در متن جامعه و قوانین شناسایی کرد.
بررسیواژگانحقوقشهروندی

معنی و مفهوم اصلی حقوق شــهروندی، رعایت 
و حفــظ حقوق افــراد و انســان ها در بخش کلان 
جامعــه اســت؛ بنابراین اصطلاح ایــن کلمه ازنظر 
مفهومی، پدیده نوظهوری نمی تواند تلقی شود، زیرا 
پیش ازاین در قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران 
و سایر قوانین عادی و حتی در فرمان هشت ماده ای 
امــام در ســال 60 حقوق مردم و حقــوق عمومی 
تصریح شده اســت که در محل و جای خود به آن 
اشــاره می شــود. اصطلاح و همچنین واژه »حقوق 
شهروندی« برای اولین بار، با صدور بخشنامه رئیس 
وقت قوه قضاییه در 20 فروردین ســال 1383 مورد 
رعایت حقوق شــهروندان، وارد نظام حقوقی ایران 

شد.
در مقدمــه این بخشــنامه 14 بنــدی، خطاب 
به مراجــع قضایــی، انتظامی و اطلاعاتی کشــور 
اینگونه به حقوق شــهروندی اشاره شــد: »از آنجا 
کــه حفظ کرامــت و ارزش والای انســانی، احترام 
به آزادی های مشــروع و حقوق شهروندی، رعایت 
اصول و ارزش های اســلامی در گرو اقدامات صحیح 
و عادلانه مســئولان قضایی، انتظامــی و اطلاعاتی 
کشــور می باشد، توجه کلیه قضات شریف، ضابطین 
و بازجویــان، ناظــران زندان ها و بازداشــتگاه های 
سراســر کشور را به نکات ذیل ]منظور 14 بند ذیل 

بخشنامه[ جلب می نماید.«
مفــاد بخشــنامه مذکور ناظر بــه رعایت برخی 
از حقوق شــهروندان، در بعد قضایی اســت. امتیاز 
مهم دیگــر، رعایت جزئیات حقوق شــهروندان در 
مرحله های مختلف قضایی از تعقیب تا صدور حکم 
تأکید شــده کــه در نوع خود اگر بی نظیر نباشــد، 

کم نظیر است.
دانستنازمواردیمیباشدکهتوأمان
مشــمولحقوقشــهروندیوجزءوظايف

وتکاليفشهرونداست.
از موارد مهمی که در این بخشــنامه آمده است 
می توان »رعایت قوانین در خصوص کشف و تعقیب 
جرائــم، اجرای تحقیقات، صــدور قرارهای تأمین و 
بازداشــت موقت، اجتناب از اعمال هرگونه سلایق 
شــخصی و سوءاســتفاده از قدرت یا اعمال هرگونه 
خشــونت یا بازداشــت های اضافی بدون ضرورت، 
فرصت استفاده از وکیل و کارشناس برای متهمان، 
رعایت اخلاق و موازین اسلامی در مورد اشخاص در 
مظان اتهام و مرتکبان جرائم، در جریان قرار گرفتن 
خانواده دستگیرشدگان، اجتناب از ایذای افراد نظیر 
بستن چشــم و ســایر اعضا، تحقیر و استخفاف به 
آنان در جریان دســتگیری و بازجویی، منع از بردن 
متهمــان به اماکن نامعلوم، عدم تعرض نســبت به 
اسناد، مدارک و اشیایی که ارتباطی به جرم نداشته 
یا به متهم تعلق ندارد، ممنوعیت افشــای مضمون 
نامه ها، نوشــته ها و عکس های فامیلــی، فیلم های 
خانوادگی و پرهیز از هرگونه شکنجه متهم به منظور 
اخذ اقرار، احتراز از کنجکاوی در اســرار شــخصی، 
خانوادگی و سؤال از گناهان گذشته افراد و اجتناب 
از دخل و تصرف ناروا در اموال و اشــیای ضبطی و 
توفیقی متهمان« را نام برد. پس ازاین بخشنامه بود 
که مجلس شورای اسلامی، در تاریخ 1383/1/15، 

بخشــنامه مذکور را عیناً به عنــوان قانون »احترام 
به آزادی های مشــروع و حفظ حقوق شــهروندی« 

تصویب کرد.
مشــارکتبرسرنوشــتاجتماعی،
مشــارکتآزاددرانتخابات،مشــارکتدر
تدارکاتاجتماعیومناسباتقدرت،ازحقوق

شهروندیاست.
بنابرایــن نخســتین قانــون مربوط بــه حقوق 
شــهروندی در ایران قانون مذکــور بود که صرفاً در 
گســتره قضایی، حقوق شــهروندی را موردحمایت 
قرارداد. بــا توجه به اهمیت این قانون، نســبت به 
مواردی که مســتقیماً مربوط به بخشــی از حقوق 
شــهروندی بود، قانون گذار بــا فاصله نزدیکی یعنی 
پنــج ماه پس از تصویب قانون احترام به آزادی  های 
مشــروع و حفظ حقوق شــهروندی، اقدام به وضع 
مقرراتی درباره حقوق شــهروندی با تصویب قانون 
برنامه چهارم توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
جمهوری اســلامی ایران کرد. نکته حائز اهمیت در 
قانون برنامه چهارم توسعه این بود که دامنه شمول 
حقوق شهروندی علاوه بر گســتره قضایی به سایر 
گستره های اجتماعی، سیاسی، فرهنگی و اقتصادی 
نیز تعمیم یافت که موردحمایت و توجه قرار گرفت.

قانون برنامه چهارم توســعه در ماده 100، دولت 
را موظف کرده است به  منظور ارتقاء حقوق انسانی، 
اســتقرار زمینه های رشــد، تعالی و احساس امنیت 
فردی و اجتماعی در جامعه و تربیت نســلی فعال، 
مسئولیت پذیر، ایثارگر، مؤمن، رضایتمند، برخوردار 
از وجــدان کاری، بــا انضباط، با روحیــه تعاون و 
سازگاری اجتماعی، متعهد به انقلاب و نظام اسلامی 
و شــکوفایی ایران و مفتخر به ایرانی بودن، »منشور 
حقوق شــهروندی« را مشــتمل بر محورهای ذیل 

تنظیم و به تصویب مراجع ذی ربط رساند:
الف( پرورش عمومی قانون مداری و رشد فرهنگ 

نظم و احترام به قانون و آیین شهروندی
ب( تأمین آزادی و صیانت از آرای مردم و تعیین 

آزادی در حق انتخاب شدن و انتخاب کردن
ج( هدایت فعالیت های سیاســی و اجتماعی به 
سمت فرایندهای قانون و حمایت و تضمین امنیت 

فعالیت ها و اجتماعات قانونی
د( تأمیــن آزادی و امنیــت لازم بــرای رشــد 
تشــکل های اجتماعی در زمینــه صیانت از حقوق 

کودکان و زنان
هـ( ترویج مفاهیــم وحدت آفرینی و احترام آمیز 
نســبت به گروه های اجتماعی و اقــوام مختلف در 

فرهنگ ملی
و( حفظ و صیانت از حریم خصوصی افراد

ز( ارتقاء احســاس امنیــت اجتماعی در مردم و 
جامعه

به نظر می رسد، منظور اساسی و اصلی قانون گذار 
از اینکــه دولت را به موجب ماده 100 قانون برنامه 
چهــارم توســعه موظف بــه تهیه منشــور حقوق 
شهروندی با تأکید بر محورهای ذیل آن کرده است، 
ایجاد، توســعه و نهادینه کردن فرهنگ شهروندی 
و مقدمه ای برای تصویــب قوانین مربوط به حقوق 

شهروندی است.
قانون برنامه چهارم توسعه، همان طور که دولت 
را موظف به تهیه منشور حقوق شهروندی نمود، به 
موجب ماده 130، قوه قضاییه را نیز مکلف به تهیه 
لوایح مربوط به حقوق شهروندی کرد از جمله لایحه 
جرم زدایــی از قوانین کیفری به منظور جلوگیری از 
تضییع حقــوق و آزادی های عمومی، لایحه حفظ و 
ارتقاء حقوق شهروندی، حمایت از حریم خصوصی 
افراد، رفع هرگونه تبعیض قومی و گروهی در قلمرو 
حقوقی و قضایی، لایحه حمایت از حقوق شــهود و 

متهمان و لایحه حمایت از زیان دیدگان اجتماعی.
هرچنــد دولت و قوه قضاییه در راســتای تحقق 
اهداف برنامه چهارم توســعه ازجمله حقوق و آیین 
شهروندی گام هایی را برداشــته اند که در آینده به 
جزئیات آن اشــاره می شود، لیکن آنچه مسلم است 
اینکــه در نهضت ایجاد فرهنگ حقوق شــهروندی 
علاوه بر دولت و قوه قضاییه، سایر نهادهای عمومی 

غیردولتی و آحاد شهروندان نیز نقش مؤثر و بسزایی 
خواهند داشت.

آموزشحقوقشهروندی
ازجمله ســنت های حاکم بر زندگی انسان ها که 
عامل دوام و بقای نســل بوده و از سوی همه قوانین 
بشــری نیز پذیرفته شــده اســت، ازدواج و تشکیل 

خانواده است.
اهمیــت خانــواده از بعــد فــردی و اجتماعی 
و تأثیرگــذاری آن بــر جامعه به حدی اســت که 
قانون گذار در اصل 10 قانون اساســی، آن را واحد 
بنیادی جامعه اســلامی دانسته اســت، زیرا چنانچه 
خانواده را اجتماعــی مرکب از پدر، مادر و فرزندان 
بدانیم که با رشته های عاطفی به یکدیگر پیوسته اند، 
هراندازه که اســتحکام این رشــته ها، قوی تر باشد 
ارتبــاط افراد خانواده با یکدیگــر و رابطه این گروه  
بــا جامعه عمیق تــر خواهد بــود و برعکس هرقدر 
میزان این رابطه عاطفی، متزلزل تر و ضعیف تر شود، 
پیوند اعضای خانواده از یکدیگر و جامعه، گسسته تر 
خواهد شد. چنانچه افراد خانواده با حقوقشان آشنا 
باشــند و خود را ملزم به رعایــت آن بدانند، قوانین 
اجتماعی را نیز محترم خواهند شــمرد. در مقابل، 
خانواده ای که در آن تنش و ناسازگاری وجود داشته 
باشــد و اعضای آن حقوق یکدیگر را نادیده انگارند، 
در جامعه نیز نسبت به قوانین بی توجه خواهند بود.

به عبارت دیگــر جامعه در حکم آیینه ای اســت 
که کنش، رفتــار و منش خانــواده به خوبی در آن 
منعکس می شــود. به همین دلیل در همان اصل از 
قانون اساسی قیدشــده که همه قوانین، مقررات و 
برنامه ریزی های مربوطه باید در جهت آسان کردن 
شرایط تشــکیل خانواده، پاسداری از قداست آن و 
اســتواری روابط خانوادگی بــر پایه حقوق و اخلاق 

اسلامی باشد.
دامنــهشــمولحقوقشــهروندی
علاوهبرگســترهقضايیبهسايرگسترههای
اجتماعی،سياســی،فرهنگیواقتصادینيز
تعميميافتهوموردحمايتوتوجهقرارگرفت.

باایــن وجود باید اذعان داشــت که به رغم همه 
قوانیــن و مقرراتــی که به منظور حفــظ و پایداری 
خانواده مقررشده، آنچه ضامن بقا و سعادت خانواده 
است، فرهنگ و اخلاق حاکم بر  آن می باشد. خانواده 
تابع قراردادهای نانوشته ای است که عقاید، رسوم و 
سنن حاکم بر جامعه طی قرون و سالیان دراز آن ها 
را رقم می زنند و شمشــیر برنده قانون، زمانی اجازه 
داخل شــدن به محیط خانواده را می یابد که اخلاق 
در این نهاد بنیادی کمرنگ شــده باشــد؛ بنابراین 
همچنان که آشنا کردن جامعه با قوانین خانواده از 
وظایف حقوق دانان به شمار می رود که کارشناسان 
امر نیز به بیان اصول اخلاقی که موجب اعتلای آن 

می شود، بپردازند.
انديشههایناب

حضرت امام خمینی )ره( در سال 61 در فرمان 
هشــت ماده ای خود، »حقوق انسان ها و شهروندی« 
را بسیار شــفاف و صریح مطرح نمودند. در بخشی 

از بیانات امام )ره( در فرمان 8 ماده ای آمده است:
»قابل قبول و تحمل نیســت که به اسم انقلاب و 
انقلابی بودن خدای ناخواســته به کسی ظلم شود و 
کارهای خلاف مقررات الهی و اخلاق کریمه اسلامی 
از اشخاص بی توجه به معنویات صادر شود. باید ملت 
از این پس که زمان استوار و سازندگی است، احساس 
آرامش و امنیت نمایند و آســوده خاطر و مطمئن از 

همه جهات به کارهای خویش ادامه دهند«.
ويترينشهروندی

شهروند باید نسبت به حقوق و همچنین وظایف 
خود آگاه باشد، تا حقوق خویش را مطالبه و وظایف 

خود را به درستی انجام دهد.
بهره منــدی از مواهب الهی، قانونی و برخورداری 
از حمایــت پلیس و همچنیــن حکومت برای همه 

شهروندان ضرورتی اجتناب ناپذیر است.
مشارکت بر سرنوشــت اجتماعی، مشارکت آزاد 
در انتخابــات، مشــارکت در تــدارکات اجتماعی و 

مناسبات قدرت، از حقوق شهروندی است.
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ساماندهی میدان بی سامان »قیام« در قلب شهر بروجرد 20 ساله شد
ســپهرغرب،گروهاســتانها:طرح
بروجردسال77 قيام ساماندهیميدان
درچهارفازبهتصويبرســيداماطی
20سالگذشــتهتنهادوفازاينطرح
بهصــورتناقصاجراشــدهوهمچنان
مشــکلبزرگترافيکوسيماومنظر
شهریدراينميدانبرطرفنشدهاست.

میدان قیام شــهر بروجــرد از میدان های 
اصلی اســت و در هسته مرکزی این شهر قرار 
دارد که روزانه حجم قابل توجهی از ترددهای 
ســواره و پیاده در این میدان شکل می گیرد 
و همواره از میدان هایی بوده که دســتخوش 
تغییر و تحولات فراوان بوده تا شــهرداری در 
هر دوره ای از زمان مدیریت خود طرحی برای 

این میدان ارائه و آن را اجرا کند.
طرح ساماندهی میدان قیام بروجرد که در 
میان مردم این شهر به میدان »رازان« مشهور 
اســت و عمر آن به 20 ســال می رسد برای 
نخستین بار در سال 77 در چهار فاز طراحی 
شد تا فاز نخســت آن در همین سال اجرایی 

شود و سرانجام سال 81 به اتمام برسد.
پس از دو ســال وقفه در سال 83 فاز دوم 
این میدان با طراحی و ساخت یک مرکز خرید 
به مدت پنج ســال اجرا و تحویل داده شد تا 
شهروندان شاهد ساخت ساختمانی بدقواره در 
ضلع جنوب غربی این میدان باشــند. قرار بود 
ســاکنان مغازه های تملک شده در این میدان 
به مرکز خرید یادشــده منتقل شــوند اما از 
سوی شــهروندان و مالکان مغازه های تملک 
شده استقبالی از حضور در این بازارچه صورت 
نگرفت تا پس از ســال ها از ســاخت آن، این 
بنای آجری شــکل به مخروبه ای تبدیل شود 
و زمزمه های تخریب آن به گوش شــهروندان 

برسد.
*پاساژهایی خالی از کسبه

اما دســته گل های شــهرداری و شوراهای 
قبل همچنان در ساخت وسازهای اطراف این 
میدان پرماجرا ادامه داشــت تا ساخت پاساژ 
تجاری امام رضا )ع( در ضلع جنوب شرقی این 
میدان با سرمایه گذاری افرادی که هویت آن ها 

به دلیل سودجویی های مکررشان از شهرداری 
پنهان ماند، آغاز شود.

پاســاژ امام رضا )ع( نیز نتوانســت رونقی 
به این میدان بی ســامان دهد و کسبه اطراف 
را بــرای انتقال بســاط تجاری شــان به این 
ســاختمان ترغیب نماید تا باوجود شــرایط 
ویژه ای که شــهرداری برای فروش واحدهای 
این ســاختمان تجــاری در نظــر گرفته بود 
بسیاری از واحدهای آن پس از گذشت سال ها 

همچنان خالی بماند.
حالا در حالی فازهای ســه و چهار میدان 
قیــام توســط شــهرداری در دســتور اجرا 
قرارگرفته که بی ســامانی فازهــای یک و دو 
هنوز هم نتوانسته رونقی به این میدان مهم از 
شهر بروجرد دهد تا شهرداری روزی با ساخت 
بلــوار و روزی دیگر در تب وتاب ســاخت یک 
میدان که گویا مصوب شورای ترافیک بروجرد 
بوده سروســامانی به این بی سامان ترین نقطه 

شهر دهد.
*گلایه های مردم از بی سامانی میدان قیام

تجمع گاری ها، خودروهای میوه فروشــی و 
تاکسی داران در اضلاع این میدان سبب شده 
محدوده پیاده رو و خیابان مشــخص نباشد و 
هر کس بنا به کار خــود اقدام به عبور از این 

میدان کند.
اما مردم بروجرد از طولانی شدن و اجرای 
نابســامان این طرح گلایه دارند که نه پیاده رو 
مشخص است و نه محدوده خیابان های اطراف 

که تردد خودروها و عابران پیاده را با مشــکل 
مواجه کرده است.

شهرداری بروجرد حالا قصد دارد با طراحی 
المانی ویژه، کار میدان قیام را برای همیشــه 
سامان بخشــد. المانی که با انتشار تصاویر آن 
مشخص شــده کار زیبایی است و می تواند این 
میدان را ســامان دهد. در این میان شهرداری 
بروجرد اقدام به فراخوان عمومی برای طراحی 
المانی با در نظر گرفتن تمامی شرایط بروجرد 
نمود و سرانجام از میان تمامی طرح های ارائه 
داده شده طرح عبدالرضا برق دهنده از اساتید 
مطرح و باسابقه معماری شهرستان، به عنوان 
طــرح برگزیده جهــت اجرا در ایــن میدان 

انتخاب شده است.
بــرق دهنــده طــراح المان میــدان قیام 
دراین بــاره گفــت: میــدان قیــام )رازان( از 
قدیمی ترین میدان های ساخته شــده در شهر 
بروجرد اســت که هم زمان با احداث نخستین 
معابر در شهرسازی نوین نظیر خیابان شهدا و 

صفا شکل  گرفته است.
وی اســتفاده از اجــزاء، عناصــر، فرم ها و 
مصالــح شناخته شــده در معمــاری ایرانی- 
اســلامی نظیر طاق های تیــزه دار، فرم های 
استعاری از کاربندی، گنبد و کاشی کاری را از 

ویژگی های المان طراحی شده برشمرد.
به کارگیــری عناصر اصلــی آب نما، فضای 
سبز و عناصر گیاهی و در نظر گرفتن فرم های 
قوســی شــکل در خلق این عناصر به تبعیت 

از حجــم اصلــی در کنار نورپــردازی ویژه با 
رویکــرد تأکید بر فرم هــا و عناصر کالبدی از 
دیگر ویژگی های المان طراحی شده توسط این 

طراح معماری شهری است.
طرح یادشده گرچه مصوب شورای ترافیک 
شهرســتان بروجــرد اســت و می تواند حجم 
ترافیک شــهری در این نقطــه را تا حدودی 
کاهــش داده و نظــم قابل توجهی بــه تردد 
خودروهــا دهد امــا نباید فرامــوش کرد که 
نبود ایســتگاه تاکسی، تجمع دست فروشان و 
گاری های میوه فروشــی در ضلع جنوبی این 
میدان همان ظاهر ناخوشــایند گذشته را در 

اذهان تداعی می کند.
فرماندار بروجرد نیــز در این رابطه عنوان 
کرد: اجرای دوباره میدان در این قســمت، از 
اقداماتی اســت که درصورت اجرای درســت 
می تواند رضایت مردم را به دنبال داشته باشد.

علــی کورانی فــر با اشــاره بــه فراخوان 
شــهرداری برای طراحی المانی ویژه برای این 
میدان که با فرهنگ بروجرد ســنخیت دارد، 
گفت: این المان طراحی شــده و با اقدامات در 
دست انجام، اجرایی می شــود که با استقبال 

مردم نیز مواجه شده است.
*اعتبارات کلان برای اجرای فازهای بعدی

وی در خصــوص اجــرای فازهای ســه و 
چهار این پروژه، تأکید کــرد: اجرای فازهای 
بعدی میدان قیام احتیاج به اعتبارات بســیار 
زیادی دارد چراکه املاکی در آن محدوده قرار 
دارند که باید به نرخ روز کارشناســی شده و 
خریداری شوند و امیدواریم شهرداری و شورا 
در ســریع ترین زمان ممکن ایــن اقدامات را 

انجام دهند.
با این تفاســیر باید گفت؛ اجرای فازهای 
دو و ســه میدان قیام نیاز به اعتباری کلان 
دارد که تأمین آن از عهده شهرداری بروجرد 
بــا این همه بدهی بر زمین مانده به نهادهای 
مختلف و حقوق معوق هشــت ماهه کارکنان 
این نهاد خارج اســت پس باید منتظر وقوع 
معجزه ای در رفع مشــکل میدان اصلی شهر 

باشیم. بروجرد 

استانها
sepehr.ostanha@gmail.com

روزنامه صبح غرب کشور

روزنامه سپهرغرب را هر روز در                          بخوانید.
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آگهيموضوعماده3قانونوماده13آييننامهقانونتعيينتکليفوضعيتثبتياراضيوساختمانهايفاقدسندرسمي:برابر راي شماره 139660326007000906 مورخه 
1396/8/15 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک بهار تصرف مالکانه بلامعارض متقاضي آقاي محمد 
رضا نوروزي سلیم فرزند مصطفي بشماره شناسنامه 1263 صادره از بهار در اعیاني سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان کلنگي به مساحت 337/22 مترمربع قسمتي از پلاک 80 فرعي 
از 139 اصلي واقع در بهار بخش چهار همدان خریداري مع الواسطه از مالک رسمي آقاي حسن فرزند محمد حسین و اسمعیل و علي اصغر و محمد اکبري محرز گردیده است. لذا به منظوراطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهي مي شــود در صورتي که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي است در صورت انقضاي مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاريخانتشارنوبتاول:1396/9/14*تاريخانتشارنوبتدوم:1396/9/29*رئيسثبتاسنادواملاکبهار
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آگهيموضوعماده3قانونوماده13آييننامهقانونتعيينتکليفوضعيتثبتياراضيوساختمانهايفاقدسندرسمي:برابر راي شماره 139660326034000637 مورخه 
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کارشناس اشتغال اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان کرمانشاه خبر داد:

اعتبار یک میلیارد تومانی برای مشاغل خانگی فردی و پشتیبان
کارشناس استانها: گروه سپهرغرب،
اشتغالادارهکلفرهنگوارشاداسلامی
اســتانکرمانشــاهدرخصوصموضوع
اشتغالواشــتغالزايی،عنوانکرد:برای
سالجاری300ميليونتوماناعتباربرای
مشاغلخانگیفردیو700ميليونبرای
مشاغلپشتيباندرنظرگرفتهشدهاست.

به گــزارش ســپهرغرب به نقــل از روابط 
عمومــی اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
استان کرمانشاه، جلسه بررسی وضعیت اشتغال 
در ادارات شهرستان های ارشاد استان با حضور 
تمامی رؤســای شهرســتان ها در محل سالن 
جلســات اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی 

کرمانشاه برگزار شد.
در این جلســه حجت الاسلام رحیم جعفری 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان با مهم 
شمردن بحث اشتغال در استان کرمانشاه، بیان 
کرد: در جلسه  اشتغال استان که در استانداری 
تشکیل شــد این اداره کل، میثاق نامه اشتغال 

620 نفر را امضا نموده است.
در ادامــه صدرالــه بابلی معاونــت اداری و 
مالــی اداره کل ضمن تقدیر از رؤســای ادارات 
شهرســتان های تابعه به دلیل شــرکت در این 
جلســه و مهم دانســتن بحث اشــتغال، بیان 
کرد: همان طور که مطلع هســتید امسال سال 
»اقتصاد مقاومتی، تولید و اشــتغال« است که 

قطعاً این نام گذاری از سوی مقام معظم رهبری 
با حکمت انجام شده است.

بابلــی همچنیــن افــزود: طــی امضــای 
میثاق نامه ای که مدیرکل محترم در استانداری 
امضا نمودند این انتظــار را از تمامی مجموعه 
همکاران در ادارات شهرســتان های تابعه داریم 
که در این راســتا همه تلاش  خــود را به نحو 
احســن انجام دهند تا در سال 96 یک حرکت 

ماندگار و قابل ارزش انجام دهیم.

اعطــایوامپنجميليونتومانی
مشاغلخانگیباکارمزد4درصد

محمــدی، کارشــناس اشــتغال اداره کل 

فرهنگ و ارشاد اســلامی استان کرمانشاه در 
ادامــه مباحثی در خصوص موضوع اشــتغال 
و اشــتغال زایی بیان کرد و گفت: برای ســال 
جــاری 300 میلیــون تومــان اعتبــار برای 
مشــاغل خانگی فــردی و 700 میلیون برای 
مشاغل پشتیبان درنظر گرفته شده که از این 
مبلــغ اعتبار به هریک از مشــاغل خانگی 5 
میلیون تومان وام با کارمزد 4 درصد پرداخت 

می گردد.
وی همچنین به ارائه گزارشــی در خصوص 
اشتغال زایی های صورت گرفته در ادارات ارشاد 
اســلامی و همچنین سطح اســتان کرمانشاه 

پرداخت.

رئیس شرکت آب و فاضلاب روستایی بروجرد:

40 درصد آب شبکه روستایی بروجرد هدر می رود
مطالبه یک میلیارد و 580 میلیونی شرکت آبفار از مشترکان

ســپهرغرب،گروهاســتانها:رئيس
شــرکتآبوفاضلابروستايیبروجرد
گفــت:درمجموع40درصدآبشــبکه

روستايیبروجردهدرمیرود.
عبدالرضا عبدی اظهار کرد: با مقایسه میزان 
آب تولیدی و میزان فروش مصرف مشــترکان 
در هــر دوره، میزان هدر رفت آب در شــبکه 
روســتایی این شهرســتان بیش از 40 درصد 

است.
وی عنــوان کرد: این میــزان هدر رفت آب 
شامل مصرف آب شرب روستایی در بخش های 
کشاورزی، دامداری، آبیاری باغ ها، انشعاب های 
غیرمجاز، شکســتگی خطوط و مواردی از این 

قبیل است.
عبــدی در ادامه اشــاره ای هم بــه وجود 
انشعاب های غیرمجاز در شــبکه آب روستایی 

این شهرستان کرد و افزود: در این راستا تاکنون 
قریــب به 350 اشــتراک غیرمجاز شناســایی 

شده است.
رئیــس شــرکت آب و فاضلاب روســتایی 
بروجــرد تأکید کــرد: البتــه کار شناســایی 
انشــعاب های غیرمجاز ادامــه دارد و احتمال 
می رود که بیش از 2 هزار اشتراک غیرمجاز در 
بین مشــترکان شرکت آب و فاضلاب روستایی 
در 127 روســتای تحت پوشــش خدمات این 

شرکت وجود داشته باشد.
وی خاطرنشــان کرد: هم اکنــون بالغ بر  22 
هزار مشترک در ســطح روستاهای شهرستان 
بروجــرد تحت پوشــش خدمات این شــرکت 

هستند.
ایــن مســؤول اشــاره ای هم بــه میزان 
مطالبــات شــرکت آب و فاضلاب روســتایی 

بروجرد از مشــترکان خود داشــت و عنوان 
کرد: میزان مطالبات این شرکت تا پایان آبان 
ماه عدد یک میلیــارد و 580 میلیون تومانی 

را نشان می دهد.
عبدی بــا تأکید بر اینکه میــزان مطالبات 
نسبت به سال گذشته روند افزایشی و تصاعدی 
به خود دیده اســت، تصریح کرد: این میزان در 
آبان ماه ســال 95 یک میلیارد و 200 میلیون 
تومان بود که تا مدت مشــابه امســال افزایش 

380 میلیون تومانی داشته است.
وی ادامه داد: شرکت آب و فاضلاب روستایی 
بروجــرد پس از شهرســتان خرم آبــاد دومین 
شرکتی است که بیشترین حجم مطالبات را از 

مشترکان روستایی خود دارد.
رئیــس شــرکت آب و فاضلاب روســتایی 
بروجرد عنوان کرد: چندیــن گروه پیمانکاری 

به منظور وصول مطالبات این شــرکت به درب 
منازل مشترکان مراجعه می کنند که این کار تا 
حدودی در پرداخت بخشی از دیون مشترکان 

تأثیرگذار بوده است.
عبدی بــا تأکید بر اینکه رونــد مراجعه به 
درب منازل مشــترکان روســتایی ادامه دارد، 
اظهار کرد: برخی از مشترکانی که از این طریق 
نیز حاضر به پرداخت بدهی های خود نیستند، 
به مراجــع قضایی معرفی می شــوند که البته 
ممکن اســت، جرائم سنگینی نیز برای آنان در 

نظر گرفته شود.
وی تصریح کرد: در کنار اقدامات یادشــده، 
این شــرکت با به هنگام و بهینه سازی نیروهای 
خود و ارتقاء کیفی خدمات رسانی آنان بستر را 
برای ارائه خدمات مطلوب تر به مشترکان و رفع 

بهتر مشکلات آنان فراهم می آورد.

سیر آب رفتن پروژه قطار شهری کرمانشاه
از مترو تا LRT سر خرمن

سپهرغرب،گروهاســتانها:قطارشهریکرمانشاه
يکیازپروژههايیاستکهبرخلافچندينبارتغيير
ماهيتازمتروبهمونوريلوقطارســبکشهری،به
باروندفعلیشايدسالهای و بهرهبردارینرســيده

زيادیبهطولبیانجامد.
همه چیز از یک جلســه پر سروصدا در سال 85 آغاز شد، 
آنجا که در جریان سفر ریاست جمهور دولت دهم به کرمانشاه 

سیستم حمل ونقل مترو را برای این شهر در نظر گرفتند.
امــا با مطالعاتی که انجام شــد در ســال 88 کمیته فنی 
شورای عالی ترافیک کشور بنا به دلایلی ازجمله کاهش نیمی 
از هزینه هــا و بودجه، طرح یک سیســتم حمل ونقل فانتزی 
به نام »مونوریــل« را جایگزین مترو کرد، که از بخت بد این 

کلان شهر جامه مدنظر هم  قواره تن کرمانشاه نشد.
همه چیــز برای اجرایی شــدن »مونوریــل« همان جامه 
بی قــواره ای که با مخالفت های فراوانــی از همان ابتدا روبه رو 
بود فراهم شد، سرستون ها آرام آرام بالا رفت و حتی نخستین 
کلیددار کرمانشاه در دولت یازدهم )رضایی بابادی( در تاریخ 
هفدهم آذرماه 92 در جلســه شورای ســازمان قطار شهری 
به صراحــت اعلام کرد؛ »با توجه به اینکه طرح مونوریل طبق 
مطالعات دقیق انجام شــده، ادامه کار را جدی و محکم دنبال 

می کنیم«.

»ال.آر.تی«جایمونوريلراگرفت
اما این جدیت و تحکم چندان تداوم نداشــت و نمایندگان 
دولت جدید در کرمانشــاه که این پروژه را یک پروژه سیاسی 
و تحمیلی می دانســتند، تصمیم به تغییــر آن گرفتند و در 
هفدهــم خردادماه 93 مجتبی نیک کردار معاون امور عمرانی 
استاندار کرمانشــاه در نشستی خبری اعلام کرد که مونوریل 
به تاریخ پیوســت و سیستم قطار سبک شهری »ال. آر. تی« 

در شورای عالی ترافیک کشور جایگزین آن شد.
حــالا مونوریل از یــک فاز به 2 فاز تبدیــل و طبق گفته 
معاون استاندار، احداث پروژه قطار سبک شهری در دو جبهه 
کاری از میدان تاق بســتان تا سه راه 22 بهمن و از سه راه 22 
بهمن تا میدان فردوسی انجام می شود. به عقیده وی این کار 
موجب افزایش سرعت پروژه شده و حتی اظهار امیدواری کرد 
که در صورت تخصیص مناســب اعتبارات پروژه قطار سبک 
شــهری ظرف چهار ســال آینده تکمیل و به مردم کرمانشاه 

تحویل شود.

فازاولقطارشهریدقيقاًچقدرزمانمیبرد؟
طبق وعده داده شــده، ســال 97 کرمانشــاهیان باید با 
قطار ســبک شــهری جابه جا شــوند، اما وضعیت این پروژه 
چیز دیگری را نشــان می دهد و آن طور که ســلیم ساسانی، 
سرپرســت سازمان قطار شهری در 8 آبان ماه سال جاری در 
بازدید اســتاندار جدید )بازوند( از تونل این پروژه اظهار کرد، 
فاز نخست این پروژه سال 99 البته آن هم در صورت تخصیص 

اعتبار مناسب به بهره برداری می رسد.
اســتاندار ســابق کرمانشــاه )رازانی( نیــز در بازدید 19 
شهریورماه ســال جاری اعلام کرده بود که سالانه باید 150 
میلیــارد تومان اعتبار به پروژه تزریق شــود، درحالی که الآن 
ســالانه 50 تا 60 میلیارد تومان اعتبار به آن اختصاص داده 
می شود و استاندار جدید هم در بازدید خود اعلام کرده که فاز 

نخست آن 700 میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد.
حالا با یک حســاب سرانگشتی و استناد به آمار اعلام شده 
از سوی استانداران ســابق و جدید می شود نتیجه گرفت که 
در بهترین حالت و با تزریق سالانه 150 میلیارد تومان به این 
پروژه، فاز نخست آن حداقل 4 سال دیگر و در بدترین حالت، 
با 50 میلیارد تومان اعتبار ســالانه تخصیصی حدود 15 سال 

دیگر شاید به بهره برداری برسد!

پایوزيرکشــورهمبهقطارشهریکرمانشاه

بازشد
اما روند کند و کشــمکش های این پروژه پردردســر پای 
رحمانی فضلی وزیر کشور را هم به این موضوع باز کرد و وی 
در سفر 17 فروردین ماه سال جاری به کرمانشاه از این پروژه 
بازدید و اظهار کرد: اگر منابع پیش بینی  شده تأمین شود طی 
دو ســال آینده فاز نخست قطار شهری کرمانشاه که حدود 6 

کیلومتر است بهره برداری خواهد شد.
اما وزیر کشــور در پایــان حرف هایش با بیــان اینکه در 
وزارت کشــور ســفارش خرید 2 هزار واگن را داده ایم که به 
پیشنهاد آقای استاندار قرار شد سهمیه استان کرمانشاه را هم 
پیش بینی کنیم، اظهار امیــدواری کرد که وعده افتتاح برای 

2.5 سال آینده محقق شود.

قطارشهریبهرهوریندارد

یک عضو شــورای اسلامی شهر کرمانشــاه که از مخالفان 
جدی این پروژه اســت در راستای بررسی این موضوع، اظهار 
کرد: بنده اساســاً از اول با این پروژه مخالف بوده و هســتم و 

معتقدم هر زمان جلوی ضرر گرفته شود منفعت است.
سید احســان احســانی با بیان اینکه این پروژه بهره وری 
ندارد، افزود: این پروژه برای شهرهایی مناسب است که ازنظر 
جمعیتی روند رو به رشــدی دارند، نه برای کرمانشاه که روند 

جمعیتی آن افزایش چندانی ندارد.
وی بیان کرد: کرمانشــاه نیاز به یک نــاوگان عمومی در 
این ســطح ندارد و اگر ناوگان حمل ونقل با تاکسی و اتوبوس 
را توســعه می دادند و به روز می کردند بســیاری از مشکلات 

ترافیکی شهر مرتفع و رفت وآمد تسهیل می شد.
این عضو شورای اسلامی شهر کرمانشاه، تصریح کرد: این 
پروژه حداقــل قریب به یک هزار و 500 میلیارد تومان بنا بر 
اظهارنظر مسؤولان امر بار مالی به شهرداری و دولت تحمیل 

می کند.
احسانی با بیان اینکه پروژه تنها تا زمان افتتاح اشتغال زایی 
دارد، گفت: اگر 10 تا 20 ســال دیگر هم تمام شود سوددهی 
و بهره وری ازلحاظ حمل ونقل، مالی و مادی برای شــهرداری 

و شهر ندارد.

پروژهقطارشــهریفقطجيبپيمانکارانرا
پرُمیکند

وی با بیان اینکه سیســتم حمل ونقلی در این سطح برای 
شــهر کرمانشاه اولویت نداشت، ادامه داد: مهم ترین مشکلات 
ما بیکاری، اشــتغال، اعتیاد و آســیب های اجتماعی است که 

بهتر بود برای رفع این معضلات هزینه می کردیم.
این عضو شورای اســلامی شهر کرمانشاه با بیان اینکه آیا 
بهتر نبود این یک هــزار و 500 میلیارد تومان هزینه برآورد 
شــده این پروژه برای رفع این معضلات صرف می شد، ادامه 
داد: این پروژه پاسخگوی رفع مشکلات ما نیست و تنها جیب 

یک عده پیمانکار را پر می کند.
حال باید دید مسؤولان فعلی می توانند پروژه قطار شهری 
کرمانشاه که هزینه های میلیاردی را بلعیده تا کمتر از 4 سال 
دیگر و در دولت دوازدهم به بهره برداری برسانند و یا عمر این 
پــروژه بیش از این دولت خواهد بود و سرنوشــت دیگری در 

انتظار این پروژه طلسم شده است.

بازدید مدیرکل هماهنگی امور استان های سازمان تأمین 
اجتماعی کرمانشاه از مناطق زلزله زده

امور اســتانها:مديرکلهماهنگی گروه سپهرغرب،
استانهایســازمانتأميناجتماعیکرمانشاهبههمراه
مديرکلاينســازمانومديرکلسازمانتأميناجتماعی

استانايلامازمناطقزلزلهزدهاستانبازديدکردند.
رضا امینی مدیرکل هماهنگی امور استان های سازمان تأمین 
اجتماعی کرمانشاه ضمن ابلاغ پیام تسلیت و همدردی مدیرعامل 
ســازمان به مردم زلزله زده استان و همکاران سازمانی، برای همه 
جان باختگان طلب مغفرت و برای بازماندگانشان از خداوند متعال 

صبر و شکیبایی مسئلت نمود. 
وی در بازدید میدانی از شــعب گیلانغرب، اسلام آباد غرب و 
ســرپل ذهاب نیز ضمن ابراز همدردی بــا همکاران، تأکید کرد: 

اکنون وظیفه ســازمانی ما در قبال مــردم این مناطق دوچندان 
شده و لازم است خدمات ســازمان به بیمه شدگان و بازماندگان 

آنان در اسرع وقت انجام گیرد. 
در ادامه نیز کیومرث فلاحی، مدیرکل تأمین اجتماعی استان 
کرمانشــاه ضمن تقدیر از مدیرعامل ســازمان و تشکر از حضور 
مدیرکل امور اســتان های ســازمان تأمین اجتماعی کرمانشاه به 
دلیــل ابراز همــدردی و توجه به وضعیت بیمه شــدگان، گفت: 
بلافاصلــه بعد از وقــوع زلزله با حضور در مراکز درمانی اســتان 
و هماهنگی های به عمل آمده با مدیریت محترم درمان اســتان با 
تمام امکانات موجود به زلزله زدگان ارائه خدمت نموده و دســتور 

آماده باش به کلیه نیروهای بیمه ای و درمان را صادر نمودیم.



1,284,000گرم طلای 18 
13,600,000بهار آزادی

6,880,000نيم
3,987,000ربع

امام حسین علیه السلام
حذر کن از مواردی که باید عذرخواهی کنی، زیرا 

مؤمن نه کار زشتی انجام می دهد و نه به عذرخواهی 
می پردازد، اما منافق همه روزه بدی می کند، و به 

عذرخواهی می پردازد.
بحار الانوار، ج 75، ص120
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مرا اسکن کنيد

روحانی در اجلاس ملّی گزارش حقوق 
شهروندی:

مردم در ادارات فقط باید 
به یک میز مراجعه کنند

حقوق شهروندی یعنی همه طبق قانون عمل کنند/ برای 
ریشه کنی فساد باید به اتاق شیشه ای برویم

رئیس جمهور گفت: همه باید مطیع قانون باشیم؛ 
حقوق شهروندی یعنی همه طبق قانون عمل کنند.

افزایش قیمت تا یک میلیون 
و 200 هزار تومانی 17 محصول 

ایران خودرو+جدول
ایــران خــودرو در جدیدترین بخشــنامه خود به 
نمایندگی های فروش این شرکت، قیمت 17 محصول 
خــود را بین 300 هزار تومــان تا یک میلیون و 200 

هزار تومان افزایش داد.

رئیس کمیته ایمنی و حمل ونقل و عمران 
شورای اسلامی شهر تهران:

اتوبوس ها 
مسئول مرگ 1500 تهرانی

آلودگی هوا با یک تصمیم ساده حل می شود
رئیس کمیته ایمنی و حمل ونقل و عمران شورای 
اسلامی شهر تهران گفت: هنوز هم باورم نمی شود که 
بخش مهمی از آلودگی، با یک تصمیم ساده قابل حل 
اســت. مگر اینکه اعتقادی به مطالعات و تحلیل های 
شــرکت های زیرمجموعه مان نداشته باشیم که خوب، 

راه حل اش تعطیلی آنهاست.

بر اساس اعلام جدید دولت
بنزین 1500 تومانی و گازوئیل 

400 تومانی رسماً اعلام شد
تایید رسمی پرداخت یارانه به 42 میلیون نفر

پایگاه اطلاع رسانی دولت طی اخباری رسماً اعلام 
کرد قیمت بنزین در سال 97 به 1500 تومان می رسد 
و یارانه به 42 میلیون نفر از مردم تعلق خواهد گرفت.

رشد 18.2 درصدی پایه پولی 
در یک سال منتهی به مهرماه

ضریب فزاینده به 7.1 رسید
حجم پایه پولی در پایان مهر ماه امســال با 18.2 
درصد رشد به 196 هزار و 350 میلیارد تومان رسید 
که البته نســبت به شــهریور ماه افــت 140 میلیارد 

تومانی را نشان می دهد.

معاون ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره(:
بنیاد برکت ساخت هزار مدرسه 

دیگر را تعهد کرد
معاون ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( گفت: 
امــروز همزمان با افتتــاح هزارمین مدرســه برکت، 
موافقت نامه ســاخت یک هزار مدرســه دیگــر نیز با 

آموزش و پرورش مبادله شد.

پژمان فر در نطق میان دستور:
آقایان درصدد امضای 

قراردادهایی در سفرهای اخیر 
صورت گرفته به کشور برآمدند

نماینده مردم مشــهد در مجلس شورای اسلامی 
گفت: متاســفانه در ســفرهای اخیر صورت گرفته 
علیرغــم تذکــرات داده شــده آقایــان روز به روز 
درصــدد امضای تعهدات بیشــتری هســتند. آقای 
رئیس جمهور کلاه گشادی که به واسطه بی تدبیری 
شما در برجام بر سر نظام گذاشته شد درس عبرتی 

برای شما نبود؟

سرخطخبرها
طرح روز

لاریجانی خبر داد

موافقت امام خامنه ای با برداشت 200 
میلیون دلار از صندوق توسعه برای کمک 

به زلزله زدگان

وجهان: ايران گروه ســپهرغرب،
از اســلامی مجلسشــورای رئيس
200 برداشــت برای رهبری موافقت
ميليوندلارازصندوقتوســعهبرای

کمکبهمناطقزلزلهزدهخبرداد.
محمــد حســینی نماینده تفــرش در 
مجلس شــورای اســلامی در جلســه روز 
سه شــنبه قوه مقننه و در جریان بررســی 
طرح اصلاح بودجه ســال 96 کل کشــور 
با اســتناد به ماده 110 قانون اساسی طی 
اخطاری گفت: برداشــت 200 میلیون دلار 

از صندوق توســعه خلاف اصول 52 و 110 
قانون اساسی است.

وی ادامه داد: زمانــی که 200 میلیون 
دلار به بودجه ســال 96 اضافــه می کنید 
این دیگر اصلاح بودجه نیست و این اضافه 

کردن یک متمم به بودجه است.
علی لاریجانی که ریاســت جلســه را بر 
عهده داشــت در پاسخ به اخطار این نماینده 
گفت: حتماً اطلاع ندارید ما اذن رهبری برای 
برداشــت 200 میلون دلار از صندوق توسعه 

جهت کمک به مناطق زلزله زده گرفته ایم.

شبکه المسیره:

کاخ پادشاهی سعودی در ریاض 
هدف موشک یمن قرار گرفت

سپهرغرب،گروهايرانوجهان:منابعخبریيمن
بالستيک»برکاناچ- ازشليکيکفروندموشک
2«بهسمتکاخ»اليمامه«مقراصلیديوانسلطنتی
ودربارشاهعربستانسعودیدرپايتختاينکشور

خبردادند.
شــبکه »المسیره« یمن روز سه شــنبه گزارش داد که 
یگان موشــکی یمن امروز یک فروند موشــک بالســتیک 
»بــرکان اچ-2« را به ســمت کاخ »الیمامــه« در ریاض 

پایتخت عربستان شلیک کرده است.
کاخ الیمامه در ریاض، مقر رسمی و دفتر شاه عربستان 
سعودی اســت که در حومه غربی شهر ریاض واقع شده و 

مقر دیوان سلطنتی نیز در همین کاخ است.
»محمد عبدالســلام« ســخنگوی انصارالله ضمن تأیید 
خبر شــلیک موشــک، اعلام کرد که این موشک به سمت 
کاخ الیمامه در ریاض شــلیک شده اســت. یگان موشکی 
یمن نیز اعلام کرد که هدف موشک، جلسه سران سعودی 

در کاخ الیمامه بوده است.
شبکه العربیه نیز گزارش داد که سامانه دفاعی موشکی 
عربســتان، موشک بالستیک برکان اچ-2 را رهگیری کرده 

و منهدم کرده است.
کاخ الیمامه مقر اصلی شــاه ســعودی در ریاض است. 
ملک ســلمان روز گذشــته در این کاخ با »مایک پمپئو« 
رئیس سازمان اطلاعات مرکزی آمریکا )سیا( دیدار داشته 

است.
شبکه خبری »الاخباریه« عربستان سعودی نیز با اعلام 
مقابله پدافند هوایی عربســتان، اعلام کرد که »هیچ گونه 
خبری از خســارت در پی منهدم شــدن موشک بالستیک 

گزارش نشده است«.
همزمان بــا این خبرها، منابع یمنــی اعلام کردند که 
»عبدالملــک الحوثــی« رهبر جنبش انصــارالله یمن طی 
ساعات آتی سخنرانی خواهد کرد. پیشتر رهبر انصارالله در 

واکنش به شدت بمباران های عربستان که 
شامل مناطق غیرنظامی و حتی مدارس و 
بیمارستان ها شده بود، گفته بود که یگان 
موشکی یمن فعالیت خود را توسعه خواهد 

داد.
فضاســازی ســعودی ها علیه ایران به 
همین مناسبت دوباره آغاز شد. خبرگزاری 
فرانســه گزارش داد: عربســتان سعودی 
می گوید که موشک شلیک شده به سوی 

ریاض موشکی "حوثی-ایرانی" بود.
»محمد السلمی« رئیس مرکز مطالعات 
ایــران الخلیج در توییتر خــود یمنی ها را 
تهدید کرد و موشــک یمن را ایرانی نامید و نوشــت: این 
موشک های ایرانی که شبه نظامیان حوثی به ریاض شلیک 
می کنند، چراغ ســبزی به ائتلاف ]سعودی[ است تا از این 
پس، با یمن و بخصوص با مناطقی که از آن موشک شلیک 

می شود، با راهبردی متفاوت برخورد کند.
این نوع نگاه محمد الســلمی همان دیدگاه سران ارتش 
رژیم صهیونیســتی اســت که در خلال جنگ غزه، هدف 
گرفتن مدارس، مســاجد و مکان های غیرنظامی را توجیه 
می کردند و حتی با این توجیه یک مقر وابســته به سازمان 

ملل در غزه را نیز بمباران کردند.
اهمیت کاخ المیامه 

کاخ الیمامه در حومه غربی ریاض واقع شده است. این 
کاخ میزبان دیدارها و سمینارهای عربی و بین المللی دولت 
عربستان سعودی است که سه دهه پیش بنا شده و شامل 
دیوان ســلطنتی، مقر نخست وزیری، ریاســت گارد ملی، 
کاخ شاه، کاخ مراســم ها و میهمانی ها و کاخ های کوچکی 
بــرای اقامت شــاهزادگان و مســئولان شــاه و همچنین 

ساختمان های متعدد اداری و امنیتی است. 
این کاخ، همچنین میزبان دیدارهای رســمی شــاه و 
مسئولان سعودی و محل برگزاری جلسات هیئت دولت و 

محل استقبال شاه از مسئولان در ریاض است.
80 موشک به عربستان

یمنی هــا در طــول جنــگ عربســتان، در واکنش به 
بمباران های ســعودی، تاکنون با دهها نقطه مثل مقرهای 
نظامی با فرودگاه نظامی در عربستان را هدف موشک قرار 

داده اند.
در نامه محرمانه یک ماه و نیم پیش سفیر عربستان در 
واشنگتن به سناتورهای آمریکایی درباره شلیک موشک  از 
یمن به عربستان، تاکنون نیروهای مسلح یمن در پاسخ به 
حملات بی وقفه عربســتان، نزدیک به 80 موشک به خاک 

عربستان شلیک کرده اند.
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پنهان کاری نجومی در بودجه 97؛ درآمد 68 هزار میلیارد تومانی یارانه کجاست؟
ســپهرغرب،گروهايــرانوجهــان:عليرغم
شفافســازیبودجههایچنددهميلياردیبرخی
دستگاههابهويژهنهادهایفرهنگیدربودجه97،
يکعددبســيارنجومیبهارزشحدود68هزار
ميليــاردتومانمربوطبهيارانههــادراينبودجه

پنهانشدهاست.
"شفافیت" یکی از مهمترین ویژگی های لایحه بودجه 
است که دولت ســعی کرده در لایحه بودجه 97 تاحدی 
با اعــلام بودجه های میلیاردی و چند ده میلیاردی برخی 
دســتگاه ها به ویژه نهادهای فرهنگی به آن عمل کند که 
البته مورد استقبال مردم و رسانه ها هم قرار گرفته است، 
اما ای کاش این شفافیت شــامل برخی بودجه های چند 
ده هزار میلیاردی هم می شــد تا مــردم در جریان نحوه 
هزینه بودجه های کلان هم قرار می گرفتند. یکی از مخفی 
کاری های بزرگ در بودجه 97 مربوط به کل دریافتی های 

حاصل از اجرای قانون هدفمندکردن یارانه هاست.
چارچوب نحوه اجرای هدفمندی یارانه ها در ماده )39( 
قانون برنامه ششــم توسعه تعیین شــده است. در لایحه 
بودجه ســال 1397 نیز در تبصــره »14« به این موضوع 

پرداخته شده است. 
عدم انطباق جدول دریافتی هــا )منابع( و پرداختی ها 
)مصارف( مربوط به اجــرای هدفمندی یارانه ها در لایحه 
1397 با جــدول هدفمندی که در قانون برنامه ششــم 
توســعه به تصویب رســیده اســت، یکی از نقایص بزرگ 

لارحه بودجه 97 است.
توضیح آنکه علی رغــم تصریح ماده )39( قانون برنامه 
ششم توســعه به درج »کل دریافتی های حاصل از اجرای 

قانون هدفمند کردن یارانه ها« در ســتون دریافتی ها )در 
راستای افزایش شفافیت مالی اجرای هدفمندی و انضباط 
مالی کشــور(، ولی آنچه در لایحه ذیل ستون دریافتی ها 
آورده شــده اســت، صرفاً »خالص وجوه ناشی از اجرای 
قانون هدفمند کردن یارانه ها« است که تنها سهم سازمان 
هدفمنــدی یارانه ها از »کل دریافتی های حاصل از اجرای 
قانون هدفمندکردن یارانه ها« می باشــد. بــه بیان دیگر 
براساس حکم ماده )39( قانون برنامه ششم توسعه، دولت 
موظف است به منظور ایجاد شفافیت و امکان نظارت، همه 
منابع حاصل از فــروش داخلی نفت خام، میعانات گازی، 
آب، برق و گاز طبیعــی را در لایحه بودجه گزارش کرده 
و سهم سازمان هدفمندســازی را در ردیف 210112 در 
قســمت منابع عمومی بودجه درج کنــد. با این کار اصل 
پنجاه و ســوم قانون اساسی نیز اجرایی خواهد شد و اصل 

شفافیت بودجه نیز تا حدود زیادی تحقق می یابد.
یکــی از مســائل چالش برانگیز از آغاز اجــرای قانون 
هدفمند کردن یارانه ها تا امروز، نحوه توزیع منابع حاصل 
از فروش حامل های انرژی بوده اســت. این منابع در میان 
سه گروه شــرکت های تولیدکننده )نظیر شرکت پالایش 
و پخش فرآورده های نفتی، شــرکت گاز، شرکت توانیر(، 
مالیات بر ارزش افزوده و ســازمان هدفمندی یارانه توزیع 
می گــردد. چگونگی توزیع منابع میان ســه گروه مذکور 
همواره با چانه زنی در دولت انجام شده و رویه مشخصی و 
مدونی ندارد. همین شــرایط در لایحه بودجه سال 1397 
هم تکرار شده با این تفاوت که در بند »ج« تبصره »14« 
شــرکت ملی پالایش و پخــش فرآورده های نفتی ایران و 
شــرکت ملی گاز ایران موظف شده اند کلیه وجوه عمومی 

از جمله درآمد حاصل از فروش داخلی پنج فرآورده نفتی 
اصلی، ســوخت هوایــی و گاز طبیعی را از ابتدای ســال 
1397 به حســاب متمرکز ریالی و ارزی به نام خزانه داری 
کل کشور نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، واریز 
کنند. این در حالی اســت که برای حل این مســاله و به 
منظور ایجاد شــفافیت در اجرای قانــون هدفمند کردن 
یارانه هــا، دولت در ماده )39( قانون برنامه ششــم مکلف 
گردیده اســت ســهم هر یک از گروه های سه گانه فوق را 
در لایحه بودجه تعیین نماید که این تکلیف نیز در لایحه 

بودجه رعایت نشده است.
بــر اســاس آخریــن آمارهای رســمی دولــت، کل 
دریافتی هــای حاصــل از اجــرای قانــون هدفمندکردن 
یارانه ها در ســال 96 بالغ بر 87 هزار میلیارد تومان است 
که با احتســاب درآمد جدید 17 هــزار میلیارد تومانی از 
افزایش قیمت حاملهای انرژی در سال آینده، جمع درآمد 
هدفمندی یارانه ها در ســال 97 حدود 105 هزار میلیارد 

تومان پیش بینی می شود.
این در حالی اســت که در لایحــه بودجه 97 تنها در 
خصــوص 37 هزار میلیارد تومان از این درآمدها شــفاف 
سازی شده و به 68 هزار میلیارد تومان درآمد هدفمندی 
یارانه هــا که از محل فروش این حامل هــا به مردم ایجاد 

می شود، هیچ اشاره ای نشده است. 
بر اساس آنچه مســئولان پیش از این هم اعلام کرده 
بودند، ظاهــراً حدود 68 هزار میلیارد تومان درآمد مابقی 
به وزارت نفت و نیرو و دســتگاه های زیر مجموعه این دو 
وزارتخانه می رســد که لازم بــود دولت در خصوص نحوه 

هزینه این همه پول شفاف سازی می کرد.

وزیر خارجه فرانسه:

آمریکا و فرانسه برای اعمال فشار به ایران مصممند
ســپهرغرب،گروهايــرانوجهان:
وزيرامورخارجهفرانســهبعدازديدار
بامقاماتآمريکايیدرواشنگتنمدعی
شدپاريسوواشنگتنمصممندفشارها
برايرانبهدليلبرنامهموشکبالستيک

تهرانراافزايشدهند.
»ژان ایو لودریان« وزیر امور خارجه فرانسه 
در واکنش به ســخنان رئیس جمهور ســوریه 
مدعی شــد: »بشار اسد تا زمانی که به روسیه 
و ایران وابســته است، در جایگاهی نیست که 

بتواند موضع سیاسی اتخاذ کند«.
فرانسه  رئیس جمهوری  ماکرون«  »امانوئل 
اخیراً در گفت وگو با تلویزیون دولتی فرانســه 
گفته بود که برای مذاکرات صلح ســوریه باید 
ابتدا با »بشار اسد« رئیس جمهور سوریه وارد 
گفت وگو شــد و سپس به دلیل جرایم جنگی 

وی را محاکمه کرد.

اسد نیز در واکنش به این اظهارات ماکرون 
تأکیــد کرده بــود که از آغاز جنگ ســوریه، 
فرانســوی ها به تروریسم در این کشور کمک 
کردند و دســتهای دولت فرانســه آغشته به 

خون مردم سوریه است.
لودریان سپس مدعی شد: »وقتی یک نفر 
اوقات خود را صرف کشتن مردم خود می کند، 

صلاحیت ندارد«.
لودریان در حین دیدار از واشنگتن مدعی 
شد که فرانســه و آمریکا مصمم هستند »به 
شدت« فشارها بر ایران به دلیل برنامه موشک 
بالستیک را افزایش دهند و احتمالاً این اعمال 

فشار از طریق تحریم ها باشد. 
وزیر خارجه فرانسه روز دوشنبه برای دیدار 
با »رکس تیلرسون« وزیر امور خارجه آمریکا، 
»هربرت مک مســتر« مشاور امنیت ملی کاخ 
سفید و »جرد کوشنر« مشاور ویژه ترامپ، در 

واشنگتن به سر می برد.
تنش ها میان ایران و فرانسه اخیراً افزایش 
یافته اســت و لودریان نیز ایــران را به دنبال 
کردن »وسوســه های هژمونیــک« در منطقه 

متهم کرده است.
وی ادامــه داد: »وسوســه های هژمونیک 
ایران در منطقه، مســاله ای اضطراری اســت 
چراکه ما در چارچوب حصول صلح در عراق و 

سوریه جلوی این فرآیند را می گیریم«.
لودریان که قرار اســت اوایل ژانویه ســال 
آینــده میلادی به ایران ســفر کند، گفت که 
نگرانی های پاریس را بــه اطلاع ایران خواهد 

رساند.
وزیر خارجه فرانســه اینگونــه گفت: »ما 
کاملًا مصمم هســتیم تا بســیار به شدت به 
ایران اعمال فشار کنیم تا توسعه قابلیت بسیار 

چشمگیر بالستیک خود را متوقف کند«.


